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TA TEDEN / TA TEDEN 

Sf OKO m 
dobrimi ielimml 

Nocoj opolnoči bomo nazdravili za srečo, zdravje in uspehe v 
naslednjem letu. Vsako leto je tako. Mnoge želje se uresničijo, vse 
preveč pa se jih spridi, tako da nekomu zaželimo zadnjič srečo in 
zdravje, drugi v upanju po ureditvi svojega življenja zabrede še v 
večje gmotne in duševne težave, redki dobi dobro službo ali uspeh v 
šoli ... Takšno je pač življenje: rečemo, in upamo, da bo v nas
lednjem letu bolje. 

V časopisu beležimo te vzpone in padce, usode podjetij, posa
meznikov, celotne družbe. Poslikamo novi most, podvoz, novo telo
vadnico, pa vprašamo lokalne politike o novih občinah, pa državne 
politike o Natu in Evropski uniji ter novem upokojenskem sistemu, 
pa strankarske veljake, kako se bomo očiščevali ali kakšne koalici
je bodo sklepali. Navadni smrtniki pa lahko redkokdaj preberejo, 
kdaj bodo živeli bolje, kdaj bodo s svojo plačo lahko prihranili za 
priboljšek, za oddih, za rekreacijo, kdaj bo več možnosti zaposlitve, 
kdaj bo manj kriminala in lažnih, goljufivih delodajalcev, ki ne 
izplačujejo še bornih zasluženih denarcev. 

Res je tudi to življenje. Kakorkoli, za rešitev teh problemov bi 
moralo biti več denarja. Pravimo, da moramo varčevati. Ja, 
varčujmo, vzgled pa naj dajo tisti, ki trosijo davkoplačevalki de
nar. Tam pravih vzgledov zaenkrat ni. 

Spoštovani bralci. Tednik se bo naslednje leto okitil z letnico 50. 
Petdeset let ste naši zvesti spremljevalci, še naprej se bomo trudili, 
da nas boste po četrtkih težko pričakovali, želimo, da bi bilo branje 
prijetno, da bi imeli več Peterk, hajdoških gasilk, Miklovih Zal, 
Psih (če iz letošnjega spomina navržem nekaj dosežkov, ki jih je 
zabeležilo naše pero) ter več uspešnih podjetij, pa čimmanj zapos
lenih v največjem slovenskem podjetju - "borzi dela". ^ ^ 

Bodite srečni, bodite zdravi Vi 
in vsi, kijih imate radi, in ostanite 
naši še naslednjih petdeset let. 

I Praznične dneve smo °si olepšali s sedmo Orfejčkovo parado. Foto: M. Ozmec 
ORMOŽ / NOVE KAMNITE JASLICE 

Od vsega začetka krščanstva so se p n i kristjani in potem njihovi 
nasledniki spominjali Jezusovega rojstva in to praznovali na 
preprost način pri bogoslužju. Šele v 12. stoletju so začeli prirejati 
v naravi tudi žive jaslice. Nato so umetniki najprej v slikah, kasneje 
pa tudi v figurah izražali podobe - sveto družino s pastirji in ovcami 
- in j ih postavljaU v božičnem času v središče cerkva. 

V ormoški cerkvi so ob 
letošnjem božiču vernike, še po
sebej otroke, razveselili z novimi 
jaslicami. Župnik Anton Košar 
se spominja, da so najprej pos
tavljali preproste jasli iz mavca, 
ki so okrog 30 let krasile in 
približevale božično praznovan
je v cerkvi. "Niso bile tako zgo
vorne, kot bi si želel. V Pleterju 
sem pred leti naletel na jaslice iz 
gline in pripravil božično prese
nečenje. Vendar so bile te jasli v 
nekaj figurah bolj umetniške in 
zato morda manj zaanimive za 
otroke. Letos sem srečal umetni
ka Hribarja, ki izdeluje kamnite 
jaslice po avstrijskem vzoru, zelo 
zgovorne in privlačne." Pri ure

janju jaslic so pomagale mlade 
družine, ki so se same obvezale, 
da bodo pripravile jaslice. O spo
ročilu letošnjih jaslic pa je An
ton Košar povedal: "Vsako leto 
želimo prikazati nekaj posebne
ga. Ob letu družine smo prikaza
li sveto družino v družinski sobi. 
Letos je veliko zelenja, luči in 
poljana, ki govori predvsem o 
življenju, to, kar nam mora v 
Sloveniji veliko pomeniti." 

vki 
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Luč, zelenje in življenje je sporočilo letošnjih jasl ic 



AICTUALNO 
PTUJ / SPREJEM ZA TURISTIČNE DELAVCE 

Iknfxem - ph/fska 
razvojna priorifela 
v p o r o č n i dvorani v P tu ju j e bi l 23. d e c e m b r a sprejem za 
t u r i s t i č n e de lavce , z las t i še t i s te , ki so se v z a d n j e m 
obdobju na t em področ ju še p o s e b e j i zkaza l i i n ki j i m gre 
v največji meri p o l e g m e š č a n o v Ptuja zahvala za že šes t i č 
z a p o r e d osvojeno prvo m e s t o v kategor i j i t u r i s t i č n i h kra
jev v okviru projekta T u r i s t i č n e zveze S loveni je M o j a 
d e ž e l a - l epa , ure j ena in č i s ta . Ž u p a n m e s t n e o b č i n e Ptuj 
j e sprejem organ iz i ra l n a p o b u d o p r e d s e d n i k a T D Ptuj Al
b i n a P i s k a , ki j e pred laga l , da se pr i znanje del i z n e k a t e 
r imi podjetj i i n u s t a n o v a m i , k i so se n a področju razvoja 
t u r i s t i č n i h dejvnost i v t e m l e t u še posebe j i zkaza l i . Prvih 
t a k i h dese t pr iznanj j e b i l o p o d e l j e n i h že v le tu 1993. 

Letos so jih izročili Domu 
upokojencev Ptuj , Perutnini 
Ptuj, N K B Maribor - PE Ptuj , 
Novi Ljubljanski banki - podru
žnici Ptuj , Gledališču Ptuj , Zgo
dovinskemu arhivu Ptuj , Čiste
mu mestu Ptuj , Območni obrtni 
zbornici Ptuj , GIZ Poetovio Vi-
vat Ptuj in Vinarstvu Slovenske 
gorice - Haloze. 

Župan mestne občine Ptuj dr. 
Miroslav Luci se je zahvalil 
vsem dobitnikom priznanj, pri 
tem pa dejal: "Zame je uspeh, da 
smo uspeli to priznanje zadržati. 
Ptuj ima svojo turistično vizijo, 
turizem ostaja ptujska razvojna 
prioriteta. Upam, da bomo to 
delo nadaljevali, kljub temu da 
občina v zagotovljeni porabi ne 
dobi za turizem niti tolarja. Zato 
bomo na državni ravni nadalje
vali prizadevanja, da bi občine 
tudi v zagotovljeni porabi dobile 
nekaj denarja za spodbujanje 
razvoja turizma. Kot prvi smo v 
Sloveniji organizirali gospodars
ko interesno združenje za tu
rizem. V zadnjem času je vse več 
občin, ki nam sledijo. Združenje 
že daje rezultate, ni pa odveč raz
mišljanje o še večjem sodelovan

ju občine in gospodarstva na 
področju turizma. Podjetja, za
vodi, ustanove in druge organi
zacije so institucije, ki lahko 
prispevajo k nadaljnjemu razvo
ju turizma. Nekaj jih je v Gospo
darsko interesno združenje Poe
tovio Vivt sicer vključenih, ven
dar še premalo. Razvoj gre na
prej, zato se bomo v bodoče mo
rali potruditi , da bi Ptuj tekmo

val v višji kategoriji projekta, in 
sicer med turističnimi mesti." 

Spremembe v projektu Turis
tične zveze Slovenije Moja 
dežela - lepa, urejena in čista se 
bodo, kot je v nadaljevanju slo
vesnosti povedal predsednik T D 
Ptuj Albin Pišek, zgodile že v 
letu 1998. V imenu dobitnikov 
priznanj se je zahvalil Branko 
Brumen, direktor GIZ Poetovio 
Vivat, in ob navedbi 
spodbudnih dosežkov ptujskega 
turizma v letu 1997 izrazil upan
je, da bo zakon o pospeševanju 
turizma v Sloveniji kmalu spre
jet tudi ob županovi podpori in 
ob dejstvu, da imamo od ne
davnega tudi ministrstvo za 
drobno gospodarstvo in obrt. S 
sprejemom zakona bo namreč 
sistemsko rešeno tudi financi
ranje turizma na območni in lo
kalni ravni. 

MG 

Ptujski ž u p a n dr. Mi ros lav Luci in p r e d s e d n i k TD Ptuj 
Albin P išek spre je la tur ist ične d e l a v c e . F o t o : Kosi 

PTUJ / SE O 36 . SEJI MESTNEGA SVETA 

Stavbna zemliišia 
v režijskem oDrcrfv 
Ptujski mestni svetniki in svetnice so v okviru 36. seje, ki je bila 
22. decembra, sprejeli tudi osnutek odloka o spremembah in 
dopolnitvah odloka o gospodarskih javnih službah na območju 
mestne občine Ptuj, ki po novem vključuje tudi gospodarjenje s 
stavbnimi zemljišči, glede na to da po 54. č lenu zakona o sta
vbnih zemljiščih konec decembra letos prenehajo delovati 
skladi stavbnih zemljišč, ki so bili po dosedanjih predpisih od
govorni za gospodarjenje s stavbnimi zemljišči, in glede na to 
da je gospodarjenje s stavbnimi zemljišči določeno z zakonom 
o stavbnih zemljiščih kot obvezna gospodarska javna služba, ki 
jo mora občina ustanoviti v izmed izmed oblik in vsebin, ki so 
določene z zakonom. Možne oblike so v okviru režijskega obra
ta v okviru občinske uprave, s podelitvijo koncesije oziroma 
tudi z ustanovitvijo posebne firme. V ptujskem mestnem svetu 
so se odločili za režijski obrat v okviru občinske uprave oziro
ma urada, ki razpolaga z ustreznim kadrovskim potencialom. 
Ob tem pa bo mogoče tudi s posebnim odlokom o ustanovitvi v 
okviru režijskega obrata določiti vodenje upravnih postopkov, 
k i j i h že sedaj opravljajo delavci občinskega urada, kot so izda
janje potrdil o neobstoju predkupne pravice, uveljavljanju 
predkupne pravice in podobno. 

Ena od bistvenih sprememb 
odloka o spremembi odloka o 
dejavnostih in pogojih za op
ravljanje gospodarskih javnih 
služb s koncesijo, o katerem so 
prav tako razpravljali ptujski 
mestni svetniki in svetnice v 
okviru 36. seje, pa je v tem, da bo 
v bodoče o izbiri koncesionarja 

odločil na prvi stopnji tajnik 
občinskega urada (občinska up
rava) z upravno odločbo, na dru
gi stopnji pa župan, pred izdajo 
pa bo zahteval mnenje mestnega 
sveta. Temu ustrezno sta spre
menjena tudi osnutka odloka o 
koncesiji za dimnikarsko službo 
ter o gospodarski javni službi 

urejanja javnih parkirišč in od
voza nepravilno parkiranih vozil 
na območju mestne občine Ptuj. 

Še za nekaj časa pa so ptujski 
mestni svetniki odložili sprejem 
poročila o delu podjetja za stano
vanjske storitve, d.o.o., Ptuj v 
letu 1996, ker gre za področje, ki 
ga premalo poznajo in za katere
ga imajo za odločanje tudi pre
malo kvalitetnih informacij. 
Zato bodo do prihodnje seje pre
jeli temeljito poročilo od ustano
vitve podjetja naprej z vsemi za
konskimi in drugimi osnovani-
mi za njegovo delovanja kot tudi 
z vsemi podatki, iz katerih je 
razvidno zavarovanje interesov 
mestne občine pri gradnji nepro-
fitnih stanovanj. Podjetje je pred 
dnevi začelo novo investicijo 32 
neprofitnih stanovanj, ki bo 
končana v letu 1998. Kot pa na-
pvodujejo, bo to tudi zadnja 
gradnja tovrstnih stanovanj, če 
ne bo prišlo do bistvenih spre
memb, ker kot pravijo, anuitete 
za vračanje kreditov ne dovolju
jejo najetja novih, ker najemnine 
ne omogočajo pokrivanja. 

MG 

CERKVEHJAK/VZTRAJAJO PRI SVOJI OBČINI 

Boljše razvojne možnosti 
KS CERKVENJAK V SLOVENSKIH GORICAH 

ŽELI POSTATI SAMOSTOJNA OBČINA ZLASTI 
ZARADI RAZVOJNEGA ZAPOSTAVLJANJA V 
ZADNJIH LETIH 

KS Cerkvenjak, ki je med večjimi v sedanji občini 
Lenart, se je med prvimi pridružila prizadevanjem, da 
bi sedanjo občino razdelili na več manjših. Že na 
poizvedovalnem referendumu leta 1994 so se 
odločili za svojo občino, vendar je niso dobili. Pritožiti' 
so se na ustavno sodišče in dobili odgovor, da mora 
njihov problem državni zbor rešiti do naslednjih lo
kalnih volitev. 

Te bodo že prihodnje leto, zato v Cerkvenjaku ne 
držijo knžem rok. Napisati so pobudo za izločitev iz? 
sedanje skupne občine Lenart in jo s predlogom za 
svojo občino poslali državnemu zboru. Pred tem je 
njihov predlog dobil zeleno luč na občinskem svetu v 
Lenartu. 

Zdaj v Cerkvenjaku pravijo, da bodo morali očitno 
dobro lobirati, sicer iz te moke ne bo kruha. Na po

govoru so imeli državnega podsekretarja Milana 
Zeleznika, ki j im je obljubil pomoč. Pogovarjajo se s 
poslanci in računajo na podporo tistih, ki zagovarjajo. 
manjše občine. Cerkvenjčani ob tem radi poudarjajo,' 
da gredo na svoje izključno zaradi razvojnih hotenj, 
pa tudi tradicije, ki je na njihovi strani. Zgledujejo se? 
po bližnjih sosedih, ki v novih občinah krepko prehi- ' 
tevajo Cerkvenjčane in tudi Lenarčane (radi omenja
jo Juršince in Sveti Jurij ob Ščavnici). tmajo tudi dru
ge pogoje - šolo, pošto, zdravstveni dom, veliko* 
trgovin itd., tako da za svojo občino v bistvu izpolnju-i 
jejo vse pogoje razen števila prebivalstva. 

KS Cerkvenjak je letos kljub omenjenim sredstvom 
veliko postorita na komunalnem in cestnem 
področju. Zadovoljni so z delom društev, veseli jih 
razvoj turizma, ki ga močno vzpodbuja podjetnik 
Jože Braček. Ta je preuredil staro šolsko zgradbo v 
sodoben gostinski objekt. Na novoletnem srečanju 
so krajevni svetniki, predstavniki društev In številni 
sodelavci KS Cerkvenjak ugotovili, da so doseženi 
rezultati odsev složnega sodelovanje. Brez tega bi še 
bolj zaostajali, zato upajo, da bodo z roko v roki de
lovati tudi v novem letu 1998. Upajo, da že v lastni 
občini Cerkvenjak. (M.Toš), 

PODGORCI / O DELU KRAJEVNE SKUPNOSTI 

If lelu 1997 veliko postonh 
V lu-ajevni sl iupnosti Podgorci so bili letos izjemno delavni in! 
so presegli vsa pričakovanja. Zelo ponosni so na uspehe pri; 
urejanju cest išč . Običajno so j ih vsako leto asfaltirali do 1000! 
metrov, letos pa so uspel i kar tri ki lometre. Predsednik kra-; 
jevne skupnost i Stanko Pignar pravi, da imajo zasluge za tako; 
velik uspeh člani gradbenega odbora, ki so ga oblikovali že na i 
začetku leta in je takoj zastavil svoje delo in pričel zbirati^ 
sredstva. Tako j im je pri krajanih uspelo zbrati 8.160.000 to
larjev, ki so j im dodali še 6.400.000 tolarjev iz naslova sa
moprispevka. Država j e na račun demografske ogroženosti na
kazala 4 .300.000 tolarjev, iz proračuna občine Ormož pa so zaJ 
podgorske ceste nameni l i 3 .770.000 tolarjev. Celotna investi-: 
cija je stala okrog 22 milijonov. Kar 64 odstotkov celotne vsote 
so plačali krajani iz svojih žepov. 

Asfaltirati tako velik kos ceste 
v tako majhni krajevni skupnos
ti seveda ni preprosto. Še pose
bej lepo se uspeh vidi pri finan

cah, saj je običajno proračun 
krajevne skupnosti znašal okrog 
15 milijonov tolarjev, letos pa 
okrog 32 milijonov. Vseh obvez
nosti krajani še niso poravnali. 
Približno milijon tolarjev še 
manjka, vendar so v krajevni 
skupnosti trdno odločeni, da de
nar izterjajo s pomočjo pristo
jnih institucij. 

V krajevni skupnosti Podgorci 
je pet vaških svetov. Ob petlet
nih referendumskih obdobjih 
imajo že trdno izdelan plan, da 
vsako leto denar koristi ena iz
med vasi. Vrstni red je določen 
povsem jasno, tako da so se dos
lej uspešno izognili vsem prepi
rom, ki so običajni ob delitvi 
skupnega denarja. Vaški sveti 
sami odločajo o tem, katera in
vesticija se jim zdi najpomem
bnejša. Ker je odločitev njihova, 
so zelo motivirani in dosežejo 
največji uspeh pri dodatnem zbi
ranju sredstev. 

Seveda pa v iztekajočem se letu 
v Podgorcih niso le asfaltirali. 
Ponosni so na razsvetljavo v na
selju Podgorci, izgradnjo trans

formatorske postaje v Cvetko-
vcih, za potrebe pokopališča so 
nabavili ozvočenje, vzdrževali pa 
so seveda tudi vse druge komu
nalne objekte v skladu z 
možnostmi in odgovornostjo. 
Ob pomoči občine so rekon
struirali glavni vod vodovoda v 
naselju Predava, ki jim je doslej 
povzročal velike preglavice, saj 
se je znalo zgoditi, da je bil v 
okvari tudi 20 krat na leto. Fi
nančno so skrbeli tudi za vsa 
društva in organizacije, ki so v 
Podgorcih zelo aktivni. Od kra
jevne skupnosti so za podporo 
svoje dejavnosti prejela okrog 
890.000 tolarjev. 

Za prihodnje leto imajo po
dobne načrte, čeprav toliko najbrž 
ne bodo mogh narediti. V krajevni 
skupnosti je še veliko neasfaltira-
nih cest, velik problem pa bo tudi 
nujna izgradnja pločnika ob ma
gistralni cesti Ptuj - Ormož. Gre za 
zalogaj, ki ga v krajevni skupnosti 
ne bodo zmogli sami realizirati, 
saj bo znašal med 12 in 15 milijoni 
tolarjev. Obetajo si pomoč države 
in občine. Urediti bo potrebno 
tudi avtobusno postajališče v 
Osluševcih, ki ni urejeno v skladu 
s prometnovamostnimi predpisi. 
V Podgorcih živijo s tremi želez
niškimi prehodi, od katerih sta 
dva bolj obremenjena. Pred krat
kim se je zgodila prometna nes
reča, ki je zahtevala dve življenji, 
in skrajni čas je, da se prehodi pri
merno uredijo. S slovenskimi 
železnicami se o tem že leta pogo
varjajo, vendar se vsi dogovori za
taknejo pri denarju. Železnice de
narja menda nimajo. 

vki 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga je 
ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 
1948. Izdaja RADIO - TEDNIK, d.o.o., 
Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc (odgovorni 
urednik), Jože Bračič, Majda Goznik, 
Viki Klemenčič Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji), Slavko Ribarič, 
(grafično-tehnični urednik), Jože 
Mohorič (tehnični urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
w 041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 95, 
Raičeva 6, 2250 Ptuj: = (062) 771-261. 
779-371, 771-226; faks (062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5. 
tel.ifaks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik® kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 tolarjev, 
za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje 
Republike Slovenije št. 23158-92 z dne 
12. 2. 1992 se šteje i ednik za izdelek 
informativnega znafaja iz 13. točke 
tarifne številke 3, za katerega s e 
plačuje petodstotni davek od prometa 
proizvodov. 

Nenaročenih fotografij in rokopisov ne 
vračamo. 
Strani na Internetu: 
kvww. radio-tednik.si 
E-pošta: nabiralnik@radio-tednik.si 

ZNANSTVENI PROJEKT "NEMCI NA SLOVENSKEM 1 941 -1955' 

i e se osfuiild osHtnkov 
AVTORJI ŠTUDIJE POUDARJAJO, DA NAMEN PROJEKTA NI BIL IS
KANJE NEMŠKE MANJŠINE ALI MOREBITI UGOTAVUANJE, ALI 
MANJŠINA PRI NAS SPLOH OBSTAJA 
V Ljubljani so predstavili znanstvenoraziskovalni projekt 
"Nemci na Slovenskem 1941-1955", ki g a j e vodil zgodovinar 
in raziskovalec prof.dr. D u š a n Nečak. Pri projektu, ki je 
izjemno dragocen dokument današnjega časa, so sodelovali 
zgodovinarji dr. Tone Ferenc , Janez Cvirn, Božo Repe, Jože 
Prinč ič in Mitja Ferenc. 

Študija, ki jo je dr. Dušan 
Nečak začel leta 1992, naj bi 
prvenstveno postregla z znan
stvenimi izsledki in dognanji o 
usodi nemške manjšine oz. 
Nemcev na Slovenskem v prvih 
letih po drugi svetovni vojni. Po 
letu 1992, zlasti v obdobju 1994-
1997, je študijo financiralo mi
nistrstvo za znanost in tehnolo
gijo. Na željo našega zunanjega 
ministrstva je ekipa strokovnja
kov pripravila na več kot 50 stra
neh besedilo "Nemci na Slo
venskem 1941 - 1955", ki v veliki 
meri izhaja iz dognanj znanstve
nega projekta skupne zgodovi
narjev, ki so ga objavili v več kot 
500 strani obsegajoči študiji. 

Študija je zanimiva tudi za 
širše ptujsko-ormoško in le-
narško-ljutomersko območje, pa 
tudi sicer za razumevanje neka
terih najnovejših poskusov is
kanja nemške manjšine v Slove
niji. Zgodovinarji v omenjeni 

študiji, ki je odlična podlaga za 
razumevanje nekaterih povojnih 
dogodkov, poudarjajo, da so 
Nemci v Sloveniji zelo malošte
vilni, pa tudi zelo razpršeni. 
Vprašanje usode nemške (mnogi 
pravijo avstrijske) manjšine v 
Slovenije je aktualno zlasti od 
slovenske osamosvojitve, pose
bej vroče in polemično pa je pos
talo po znani resoluciji Koroške 
deželne vlade, s katero ta od Du
naja zahteva povezovanje slo
venske vključitve v EU tudi s 
priznanjem staroavstrijske 
manjšine v Sloveniji. Naši stro
kovnjaki s študijo niso odgovori
li tem pritiskom, tudi ni bil na
men študije ugotavljanje, ali 
nemška manjšina v Sloveniji 
sploh je. Kot je poudaril prof.dr. 
Dušan Nečak, je bil namen štu
dije rekonstrucija usode 
"Nemcev" na Slovenskem v 
prvih letih po vojni, rekon
strukcija historičnega dogajanja 

s temi ljudmi. Dušan Nečak je 
ob tem odgovoril na pogosto 
vprašanje, zakaj se študija 
nanaša le na omenjeno časovno 
obdobje 1941-1955. V tem času 
se je po njegovem dejansko zgo
dilo vse, kar je potrebno za razu
mevanje omenjene problemati
ke. Po mnenju Dušana Nečaka je 
študija dovolj široka in ponuja 
dovolj opornih točk za spreje
manje političnih odločitev. 

Naj ob tem zapišemo, da so ra
ziskovalci v študiji proučevali 
ljudi nemške narodnosti oz. nji
hove usode, ki so nekoč živele na 
Štajerskem, Koroškem in v 
Ljubljani. Kočevski Nemci niso 
bili temeljni cilj raziskave. Štu
dija ne opisuje osebnih doživetij 
in osebnih usod teh ljudi, zato se 
avtorji niso ukvarjali s pričako
vanji posameznikov ali jih celo 
obiskovali na domu. Pretresli so 
predvsem razpoložljive arhivske 
vire in opredelili nekatere proce
se, ki jih je za razumevanje te 
problematike treba poznati. Ne
katere izsledke študije bomo pri
redili tudi za objavo v našem 
časopisu. 

M.Teš 

mailto:nabiralnik@radio-tednik.si


POROČAMO, KOMENTIRAMO 

I z v e d e l i s m o 

NOVA LB LETOS USPEŠNA 

Podatki poslovanja Nove Ljubljanske banke, d.d., Ljubljana za 
prvih deset mesecev leta 1997 kažejo, da bo poslovno leto 

končala zelo uspešno. Do konca oktobra se je bilančna vsota 
povečalo za deset odstotkov, kapital pa kar za 29 odstotkov, tako da 
kapitalska ustreznost presega zakonsko določeno za dobre štiri 
odstotke. Poleg tega se NLB lahko pohvali z dvakrat večjim donosom 
na kapital (23 odstotkov) od povprečja slovenskih bank (1 1 odstot
kov), nad povprečjem pa sta tudi donosnost dela in pokritost 
stroškov z neto neobrestnimi prihodki. Ob tem velja poudariti, da je 
banka poslovala uspešno kljub stalnemu zniževanju obrestne mere 
za kredite. Obseg zbranih depozitov je v prvih desetih mesecih letos 
porastel za dobrih 17 odstotkov, odobrenih kreditov pa za 12 
odstotkov. V strukturi depozitov največji delež predstavljajo depoziti 
prebivalstva, in sicer 50 odstotkov. 

NLB BO SVETOVALA PAUyiATiNSKi BANKi 
v decembra je bil podpisan dogovor o bilateralni tehnični 

pomoči, na podlagi katerega bodo strokovnjaki Nove Ljubljanske 
banke Dalmatinski banki svetovali na vrsti področij, ki so pomembna 
za njen institucionalni razvoj. Prvi primer tovrstnega sodelovanja med 
sosednjima državama je toplo pozdravil tudi veleposlanik Republike 
Hrvaške v Sloveniji ivica Maštruko. 

NAPOVED DOBRE TMRiSTiČNE LETINE '97 

Letošnja ptujska turistična bera bo po oceni ena najuspešnejših po 
letu 1 990. Prireditve javnega pomena si je ogledalo čez 1 30 tisoč 

obiskovalcev, daleč najupešnejšo sezono pa bodo imeli v Turistično-
informativnem centru Ptuj, kjer so imeli že doslej okrog dvajset tisoč 
obiskovalcev, od tega 40 odstotkov tujih, dobri turistični sezoni pa 
poročajo tudi iz ptujskih Term, kjer bodo letos imeli čez 40 tisoč 
nočitev. 

OBRTNIŠKI PLES BO 7. FEBRUARJA 

Pri Območni obrtni zbornici Ptuj so že pričeli priprave na najsta
rejšo tradicionalno obrtniško prireditev - obrtniški ples, ki bo sed

mega februarja v motelu Podlehnik. Gre za že 24. tovrstno priredi
tev. 

SREČANJE TAJNIC V KIDRIČEVEM 
;inice s Ptujskega, ki so se že pred časom organizirale v Klub ta-

(HJc Ptuja in okolice, bodo novemu letu nazdravile 16. januarja na 
srečanju v prostorih Vitala v Kidričevem. Prijave sprejemajo do 10. 
januarja. Občni zbor kluba pa bo predvidoma sredi marca 1998. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 

N a sporedu bo prvi del posnetka letošnje Orfejčkove parade z 
modno revijo genralnega pokrovitelja prireditve Šport centra 

Belvi iz Ptuja. 

Pripravila: MG 

G O | p « SE ... 
... 1^4^ '̂ morali ptujski 
.irc.nješ^^na predbozični dan 
na obvezeil ogled malonogometne 
tekme profesorjev gimnazije in 
EŠ na eni ter strojno in el. teh
nične, šole trn drugi strani. Profe-
sorii so torej poskrbeli za 
pViidpraznično veselje in smeh di
jakov. 
... D A v časih, ko država obrti ne 
posveča dovolj pozornosti, 
pričakujejo obrtniki le-to od svoje 
OZ. Mnogi so želeli priznanje za 
20, 25 ali 30 let članstva, čeprav 
pogojev še niso izpolnili. 
... D A v prednovoletnem času 
ljudje ocenjujejo, kakšno je bilo 
leto 1997. Mnenja so si podobna: 
bilo je slabše kot leto 1996 in 
boljše kot leto 1998. 
... D A je država s svojimi 
"varčevalnimi" ukrepi navdušila 
tudi delavce in otoke. Prvi težijo 
svojim šefom, drugi staršem: V 

idnjefii letu bomo varčevali 
da nam boste vsak mesec 

dajali več. 
... D A se je ob polemikah o 
ptujskem golf igrišču rodil svo
jevrsten aforizem: Golf golfačem, 
besedo goflačem. 
... D A je ob vseh upokojevalnih 
in varčevalnoobremenilnih ukre
pih, ki jih vali vlada na ramena 
delavcev, pravzaprav že sreča biti 
nezaposlen. 
... D A je mlada celjska zvezdica 
pred nastopom na ptujski paradi 
vihala svoj pubertetniški nosek in 
se čudila, da ni zaradi njene pri
sotnosti tudi za odrom vse v 
bleščečem siju. 
. . . D A. je Evropska zveza povabi
la Slovenijo na pogajanja iz po
sebnega razloga: radi bi prišli do 
recepta naših politikov, kako lju
di tako skregati med seboj in jim 
potem neomajno vladati. 
... DA nas je neki bralec okrcal, 
da smo (po barvi vsebine) prav 
takšen časopis kot nekateri drugi 
znani slovenski papirni mediji. 
Po njegovem bi morali biti takšni 
(enozvočni) kot tisti, ki jih že ni 
več. 
... D A se je mestne občine zagoto
vo lotila kakšna od copmic. Na
jprej z voščilom v Tedniku za leto 
1997, nato na občinski proslavi 
dneva samostojnosti, kjer so poza
bili na državno zastavo pa še na 
fotografa. 
... DA vam po vseh letošnjih go
voricah tudi agencija GS želi 
srečno in uspešno novo leto 1998. 
In kar obirajte sosede, saj tudi oni 
vas. 

KiVIETIJSTVO 1997 

Težave zmwtt obttns ktUte 
Za kmetijsko leto 1997 velja, da 

je bilo bogata na vseh področjih 
in da je bilo s spravilom kar ne
kaj težav. Te pa so bile seveda 
veliko manjše od uspeha in zado
voljstva ob njem. 

Omenimo nekaj najpomem
bnejših dogodkov, ki so zaznamo
vali letošnje kmetijsko dogajanje. 
Sredi ne preveč hude zime so v 
začetku februarja na Obdravskem 
zavodu za veterinarstvo in živino
rejo odprli osemenjevalni center 
plemenskih merjascev ter s tem 
začeli novo poglavje v kako
vostnem razvoju slovenske 
prašičereje. Sredi februarja je stro
kovna revija Kmetovalec že tretjič 
razglasila traktor leta, tokrat je na
jveč glasov prejel traktor Same 
Dorado 70 in tako postal traktor 
leta 1997. Februarja je bil tudi 
občni zbor Mlekarske zadruge, 
kjer so bili člani še uradno 
obveščeni, da so prevzeli večinski 
lastniški delež v Mlekarni Ptuj. 
Lastninsko preoblikovanje Mle
karne se je končalo v oktobru z 
imenovanjem nadzornega sveta in 
direktorja. 

Konec februarja so se zelo zaplet
li odnosi v največji kmetijski zad
rugi v Sloveniji, torej v Kmetijski 
zadrugi Ptuj. Redni občni zbor v 
Dornavi je začel težko obdobje ne
soglasij, imenoval je vršilca 
dolžnosti direktorja, odstopil pa je 
takratni predsednik upravnega od
bora. Agonija zadruge je trajala 
dva meseca in se končala po dveh 
izrednih občnih zborih v 
Pobrežju, ko so imenovali nov up
ravni in nadzorni odbor ter nove
ga (starega) direktorja. V začetku 
kmetijske sezone je dogajanje v 
kmetijstvu zaznamovala suša, ki 
pa na srečo ni povzročila prevelike 
škode, tudi zaradi tega ne, ker je 
bilo nadaljevanje leta vremensko 
zelo ugodno. Nekaj skrbi je 
povzročila tudi spomladanska po-
zeba, ki je prizadela predvem nasa
de hrušk in jabolk. Aprila je bila 
tradicionalna in zelo odmevna 
razstava dobrote slovenskih kme
tij, združena z razglasitvijo rezul

tatov ocenjevanja vina. 
Poletje je za kmetijstvo minilo 

brez večjih pretresov, če odmisli
mo točo na posameznih območjih, 
ki pa je na srečo povzročila le malo 
škode. Poletje je bilo v znamenju 
bogate žetve pšenice, rekordnih 
odkupov vrtnin in težav s preobil
no letino, v začetku junija pa še v 
znamenju druge regijske razstave 
plemenskih prašičev v Ptuju. 

V začetku jeseni smo se skupaj z 
vinogradniki že začeli veseliti bo
gate in kakovostne vinske letine. 
Konec septembra je tovarna 
močnih krmil Kmetijskega kom
binata Ptuj prejela standard kako
vosti ISO 9001 in s tem prevzela 
obvezo za stalno vrhunsko kako
vost svojih močnih krmil. Ptujski 
kletarji pa so na začetku trgatve 
dali na trg novo vino vitez in tako 
zapolnili prazen tržni prostor za 
vina, primerna za pitje skupaj z 
mineralno vodo. Jesenski del kme
tijske sezone je bil zaznamovan z 
bogato vinsko letino, ki je ne 

pomnimo nekaj desetletij. 
Količinskemu bogastvu se je 
pridružila še kakovst. Zadovojstvu 
ob tem bogastvu pa se je pridružila 
skrb, kam bogat pridelek vina pro
dati, posebno zaradi zalog, ki jih 
ima slovensko vinarstvo še iz 
prejšnjih let. Kar precej težav je 
bilo s prevzemom grozdja v ptujski 
in ormoški kleti in skladiščenjem 
mošta, zanj so morali nekaj prosto
ra poiskati tudi v sosednjih kleteh. 
Nekaj gneče in hude krvi je bilo 
tudi pri prevzemu koruze v Tovar
ni močnih krmil v Dražencih, 
mirno in raztegnjeno na daljši čas 
pa je potekalo spravilo prav tako 
obilnega pridelka sladkorne pese. 
Med jesenske uspehe sodi tudi 
odprtje novega skladišča in pakir
nice Kmetijske zadruge Ptuj, kar 

bo že v prihodnjem letu omogočilo 
izboljšano ponudbo zadruge s pa
kiranimi kmetijskimi pridelki. 

Zadnje obdobje kmetijskega leta 
se je začelo z zimskim 
izobraževanjem kmečkih gospo
dinj in gospodarjev. Gospodinje so 
začele z izdelavo adventnih vencev 
in nadaljevale s pripravo 
slavnostnih jedi, primernih za 
božične in novoletne praznike, 
gospodarje pa je kmetijska sveto
valna služba že vabila na druge ob
like izobraževanja, ki se bo nadal
jevalo skozi vso zimo. 

Kmetijsko leto 1997 je bilo torej 
pestro in bogato. Predvsem bo
gastva, sreče in zadovoljstva pri 
vašem delu vam želimo tudi v letu 
1998. 

JB 

D O R N A V A / 15 LET DRUŠTVA UPOKOJENCEV^ 

Občinsko priznanje je župan Tone Velikonja izročil 
predsedniku društva Janku Cigoiu 

Društvo upokojencev Domava je 
ob 15-letnici svojega obstoja pri
pravilo 21. decembra slovesnost. O 
delovanju tega množičnega dru
štva, ki šteje 260 članov je govoril 
predsednik društva Janko Cigula. Z 
zadovoljstvom je ugotavljal, da se 
upokojenci v Domavi zelo aktivni 
in se veliko družijo. V društvo so 
vključeni člani iz vasi Dpmave, 
Mezgovcev, Strejacev in Žamen-
cev. Tako mnogi premagujejo osa
mljenost, ki jo doživljajo v današnji 
družbi. Upravni odbor društva or
ganizira izlete, piknike in druge ob
like druženja, ki so zmeraj množi
čno obiskane. V občini Domava je 
velik odstotek prebivalstva upoko
jencev, zato se vključujejo in so ak
tivni tudi v drugih društvih. Tako 
dokazujejo, da so potrebni in kori
stni tudi na jesen svojega življenja. 

Župan občine Dornava mag. 
Tone Velikonja je ob tem podelil 
društvu pisno priznanje in se mu 
tako zahvalil za njegov, prispevek k 
razvoju kraja. Priznanje društva pa 
so prejeli Janez Čuš, Terezija Kvas, 

Rozika Belšak, Franc Bratec, 
Franc Vogrin in Alojz Valenko, ki 
so bili med ustanovitelji društva. V 
priložnostnem nagovoru je Mirko 
Bemhard, predsednik ptujskih 
društev upokojencev, med drugim 
poudaril, da zaradi sprememb poko
jninskega in tudi zdravstvenega za
varovanja v Sloveniji ne bo več toli
ko upokojencev, kot jih je bilo dos
lej. 

Dornavskim upokojencev so ob 
njihovem praznovanju prišli čestitat 
tudi predsedniki sosednjih upoko
jenskih društev in jim prinesli pri
ložnostna darila. Ivan Vojsk, 
predsednik Društva upokojencev iz 
Zagojičev, je orisal začetke nastanka 
društva v Dornavi, saj so prej dor-
navski upokojenci bili člani njihove
ga društva. . 

V priložnostnem kulturnem 
programu, ki ga je povezovala Mari
ja Velikonja, so nastopili oktet iz 
Dornave, ljudske pevke in otroška 
folklorna skupina iz Dornave. 

MS 



PRAZNIČNE REPORTAŽE IN POGOVORI 

P S I , M A Č K E I N OSTALA D R U Š Č I N A 

Mo€ialixtK€iia 
novega kuzka 

Socializacija novega kužica je 
pomembna, če hočemo imeti 
za družbo sprejemljivega psa. 
Raziskave Icažejo, da je za 
kužka najbolje, če se privaja 
novega doma, preden je star 
deset tednov; prava starost za 
navajanje na čudne zvoke in 
prizore pa je nižja od 
šestnajst tednov. Kužki po
gosto ne bodo dobili vseh ce
piv proti nalezljivim boleznim 
do te starosti, zato je nujno, 
da uskladimo kužkove potre
be po učenju in socializaciji z 
nujnostjo zaščite pred bolez
nimi. 

Kužka je treba že od malega 
navajati dotikanja - ne le lastni
kovega, ampak tudi dotikanja 
obiskovalcev gospodinjstva. 
Treba ga je spraviti v sedeč 
položaj, preden ga potrepljamo. 
Navaditi ga moramo, da nam 
pusti dotakniti se in pregledati 
svoja ušesa, zobe, stopala itd. -
vse to bo pripomoglo k temu, da 
bodo obiski pri veterinarju za 
psa, lastnika in veterinarja manj 
travmatični. 

Pomembno je kužka navaditi, 
da mu hrano lahko vzamemo od 
ust in se med jedjo dotaknemo 
njegove sklede, ker to zmanjšuje 
možnost agresivnosti zaradi hra
ne. Kužka moramo ošteti, če za
meri, da se dotikamo njegove 
hrane; če pa nam pusti, da mu 
vzamemo hrano, ga moramo 
zelo pohvaliti in mu vrniti 
hrano. Nadvse pomembno je, da 
kužka nikoli ne dražimo s 
hrano. 

Veliko psov spremlja svoje 
lastnike na avtomobilskih poto
vanjih, toda celo če nimamo na
mena, da bi bil naš pes stalni so
potnik v avtu, ga je potrebno na
vaditi na avtomobilsko vožnjo. 

Včasih se pes znajde v avtu, npr. 
ker ga moramo peljati k veteri
narju, prestrašen ali razburjen 
pes pa je lahko nevarno moteč za 
voznika. Kužek ne sme na prvo 
avtomobilsko potovanje takoj po 
obedu, ker kosmatinci pogosto 
trpijo za morsko boleznijo. Prvi 
stik z avtomobilom naj bo krat
ka vožnja po soseski s 
spremstvom sopotnika, ki žival 
pomaga miriti . Kužka pripravi
mo do tega, da sedi ali leži na 
zadnjem sedežu. 

Potem ko je štirinožec prejel 
vsa cepiva, ga lahko seznanimo s 
svetom. Zaradi njegove varnosti 
in spoštovanja zakona ga ne 
smemo pustiti na ulico brez po
vodca. Pes naj hodi na ohlapnem 
povodcu na levi strani lastnika, 
njegova glava naj bo ob lastniko
vi levi nogi. Če pes potegne na
prej, ga narahlo povlečemo na
zaj, istočasno mu ukažemo "k 
nogi", psa vrnemo v pravilen 
položaj in ga pohvalimo. 

Mladega psa je dobro peljati v 
prometne predela mesta, kjer se 
bodo ljudje ustavljali in ga 
božali in kjer bo izpostavljen 
prerivanju množice ter promet
nemu vrvežu. 

Tečaji za vzgojo psov obstajajo 
tudi pri nas in so odlična in 
poceni metoda, da se naučite 
dresirati svojega psa, tako da bo 
postal prijeten in ubogljiv sopot
nik. To so nekakšni predšolski 
tečaji, ki so lahko odličen način 
socializacije kužkov kot tudi pri
ložnost za lastnike, da pridejo do 
nasvetov o prehrani in dresuri. 

Društvo za odgovoren 
odnos do malih živali 

TEDNIKOVA KNJIGARNICA / TEDNIKOVA KNJIGARNICA 
Kar napiše pesnik po za-

nrial<njenju in po svetem nav-
dihnjenju, je gotovo lepo. 

Demokrit 

ZVONOVI 
B i m - b l m , b i m - b i m ! 

J a z d a n z v o n i m , 

n a o k n a v s a t r k a m , 

z a s p a n c e b u d i m , 

b u d i m - b i m - b i m ! 

B a m - b a m , b a m - b a m ! 

J a z s o n c a v a m d a m , 

e n p e h a r z a po l j e , 

e n p e h a r z a h r a m 

g a d a m - b a m - b a m ! 

B o m - b o m , b o m - b o m ! 

Kje je t vo j d o m ? 

K d o r p o t si zg reš i l , 

jaz v od i l te b o m 

n a d o m - b o m - b o m ! 

VESELI 
KOLEDNIKI 

Č a s e p r e g l e d u j e m o , 

z a s e k o l e d u j e m o 

in z a l e p o le to m l a d o 

p r e o b r a č a m o n a v a d o : 

n ič o d v a s n e p r o s i m o , ^ 

m i d a r o v e n o s i m o , 

m e h z a s m e h in v r e č o 

s r e č e 

C i c i b a n z a n a m i v l e č e , 

ne z a h i š o z i d a n o , 

le z a vo l j o z i d a n o ! 

O t o n Ž u p a n č i č ( 1878 -

1949) 

KRAGULJČKI 
K r a g u l j č k i vese l i 

s o p e s e m zape l i 

č e z z i m s k o r a v a n ; 

in v r a n c i hi tel i 

p o ces t i s o be l i 

v z a s n e ž e n o p l a n . 

J e M r a z koč i j až i l , 

k o n j i č k e je d raž i l , 

d a bo l j na j d r v e ! 

Po h r b t i h j ih š v r k a l , 

n a o k n a je t r ka l 

t a k m i m o g r e d e . 

L j u d m i l a P r u n k - U t v a 

( 1 8 7 8 - 1 9 4 7 ) 

V p r i h a j a j o č e m le tu b o m i 
n i lo 150 let o d r o j s t va p e s n i 
k a O t o n a Ž u p a n č i č a in p e s 
n i c e L j u d m i l e P r u n k -
U tve .P rav z a t o s e m i zb ra l a 
n j u n e p e s m i z a p o p o t n i c o v 
n o v o le to : na j v a m b o d o 
d n e v i s o n č n i , na j v a m b o 
v s a k d a n vsa j m a l o n a s m e 
j a n ! 

V s e m b r a l c e m T e d n i k a 
žel i s r e č n o 1 9 9 8 

ifl/ana Klemeniii s 
sodelavci iz 

Knjižnice Ivana 
Potrča 

M A R K O V C I / V SOLI PRIPRAVILI RAZSTAVO 

Razslava ksenSi ldpo¥ 

Kipar Ivo Gojsniker , m e n t o r k iparske de lavn ice v O S M a l e č n i k , m e d m a r k o v s k i -
mi u č e n c i . F o t o : Laura 

V četrtek, 18. decembra, so na 
osnovni šoli Markovci odprli 
razstavo kiparsldh del iz lesa. 

Kiparsko srečanje forma viva, 
ki ima zadnja leta stalni domicil 
na osnovni šoli Malečnik, je le
tos že trinajstič pritegnilo mari
borske osnovnošolce in izjemo
ma tudi OŠ Markovci ter njiho
ve mentorje. Dvodnevnega li
kovnega srečanja se udeležujejo 
v glavnem učenci predmetne 
stopnje in njihovi mentorji - li
kovni pedagogi. 

Med razstavljenimi kipci 
najdemo tako reliefe kot polne 
plastike in tudi pristopi k reali
zaciji kiparskega dela so dokaj 
različni. Učenci so svoja likovna 
hotenja realizirali v klasičnem 
kiparskem postopku z odvze
manjem ali pa so se lotili mon
tažne plastike. Posamezni kipci 
se nam kažejo v naravni lepoti 
strukture lesa, drugi pa dosegajo 
izraznost z dodano barvo. 

Olgo Zorko 



ZANIMIVOSTI, REPORTAŽE 

KORENJAK / NA OBISKU PRI DRUŽINI KOKOT 

ClIi novem l e f v v e s e l / e v novi hisi 
D o l g a , s trma i n b l a t n a c e s t a se vije do Kokotov ih v Koren
jak , tja, kjer j e neurje v l e t o š n j e m apr i lu p o š k o d o v a l o 
s t reho n a s tanovanjsk i h i š i i n s e d e m č l a n s k i druž in i 
n a l o ž i l o še e n o t e ž k o b r e m e . Zna l i so ga premagat i , o s e m 
m e s e c e v so prež ive l i v dveh p o č i t n i š k i h p r i k o l i c a h i n v t e m 
č a s u j e na dvor išču zras la nova s tanovanjska h i š a . P o m a 
gal i so j i m n a o b č i n i Zavrč, n a Zavarovalnic i Triglav - O E 
Mar ibor i n še m n o g a podjetja, s a m i so trdno prije l i za d e l o 
i n v d n e h , ko se i z teka l e to 1997 , se že vese l i jo sel i tve v dva 
prostora nove h i š e . Človek se vpraša, od kod t e m l judem v 
H a l o z a h t o l i k o p o g u m a i n vese l ja do de la , da j i m tudi 
naravna n e s r e č a n e m o r e do ž ivega. 

Ko smo dan pred božičem 
obiskali Kokotove, je bila doma 
le gospodinja Ivanka. Sprejela 
nas je z nasmehom, ponudila 
zgarane roke, ki so tistega jutra 
že opravile pri živini, in nam 
hitela kazati prostore nove hiše. 

Le nekaj metrov od tam, kjer 
je še aprila letos stala že napol 
podrta in dotrajana hiša, danes 
stoji nova Kokotova hiša, od 
stare pa je ostalo samo leseno os
trešje. Nekaj dni po neurju in po 
nesreči, ki je prizadela Koko
tove, so se tudi na občini Zavrč 
ubadali z vprašanjem, kako po
magati zakoncema in njunim 
petim otrokom, ki so bili pomoči 
resnično potrebni. "Stare hiše ne 
bi mogli kaj veliko obnavljati," 
nam pove gospa Ivanka, "zato 
smo morali razmisliti o gradnji 
nove hiše, za katero pa takrat 
sploh nismo imeli denarja. Na 
občini so nam veliko pomagali, 
tudi ko smo se že pogovarjali o 
najemu kredita in ko nismo niti 
vedeli, kje bomo prespali tiste 
prve noči. Prav so nam prišle 
počitniše prikolice," je povedala 
gospa Ivanka, "znašli smo se po 
svoje in naša družina se je na 
takšno življenje kar hitro pri
vadila. V Halozah smo pač va
jeni vsega hudega. Pri gradnji 
hiše smo delali vsi, največ ob 
koncih tedna, ko nas je bilo pri 
hiši več, in delo nam je šlo dobro 
od rok. Hiša je bila hitro pod 

G o s p o d i n j a I vanka Kokot 
n a s je spre je la v s a n a s 
m e j a n a 

streho, z materialom so nam po
magali od vsepovsod, mnogi so 
za nas slišali in izvedeli preko 
časopisov in televizije, lahko bi 
rekla, da je prišla pomoč kar iz 
cele Slovenije. Vsem smo za 
pomoč iz srca hvaležni in še na
jbolj smo veseli, da se bomo la
hko še pred koncem tega leta 
selili v dva nova prostora, kjer 
bomo začasno počakali na pom
lad. Pred božičem še zaribavamo 
stene, okna so že vgrajena in radi 
bi vgradili še vrata, potem bo 

hiša zaprta. Takrat bomo tudi 
zakurili, da nam bo vsem skupaj 
topleje. Vesela sem, da nam je 
uspelo zgraditi hišo tako daleč, 
da bomo vsaj novo leto pričeli 
srečnejši, kot smo bili v zadnjih 
nekaj mesecih," je dejala gospa 
Ivanka. 

POMOČ OD 
VSEPOVSOD 

Završka občina je Kokotovim 
pomagala toliko, kolikor je bilo 
v njeni moči, sta povedala pred
sednik završkega občinskega 
sveta Ivan Pongrac in predsed
nik odbora za gospodarstvo An
ton Petrovič, čeprav imajo v 
občini še nekaj takih družin, ki 
bi jim morali pomagati finančno 
ali kako drugače. Kokotovi so 
sami s svojim delom in trudom 
dokazali, da veliko zmorejo in si 
tudi želijo boljšega življenja. Po
tem ko jim je občinska služba 
uredila vse potrebne papirje, je 
iskala pomoč še drugje, kjer so 
jim znali prisluhniti . Opekarna 
Križevci je prizadeti družini po
darila strešno kritino, zastonj so 
bila narejena vsa zemeljska dela, 
dobili so cenejšo opeko. 
Zavarovalnica Triglav pa jim je 
poleg izplačane odškodnine 
naročila še gradbeni material v 
vrednosti nekaj stotisočakov. To 
je bila samo ena od dodatnih 
solidarnostnih pomoči, so nam 
dejali na OE Zavarovalnice 
Triglav v Mariboru, to pa so sto
rili takoj potem, ko so obiskali 
Kokotove in spoznali njihove 
težave. 

Kokotovi v Koren jaku i m a j o s e d a j novo, m o d e r n o g r a j e n o hišo 

Člani družine so največ del 
opravili kar sami, saj je eden od 
sinov zidarski mojster, tudi zet 
prihaja iz gradbene stroke, na 
gradbena in druga dela pa se v 
sorodstvu spozna še kdo, nam je 
mimogrede povedala gospa Iva
nka. Občina jim je v času grad
nje popravila dovozno cesto, ki 
je sedaj v dosti boljšem stanju, 
kot je bila aprila, pomagala pa je 
tudi pri najemu stanovanjskega 
kredita, ki sta ga vzela oče in sin. 
In ko na eni strani Kokotovi 
potrebujejo socialno pomoč, jim 

na drugi stani želi država vzeti 
kar 48 tisoč tolarjev; toliko je 
namreč dobil oče za plačilo 
davka na svojo plačo, pa čeprav 
po besedah žene Ivanke na me
sec ne dobi niti 50 tisočakov. 
Denarja za plačilo nimajo vzeti 
od kod, saj vse sproti vlagajo v 
hišo, preskrbljeni morajo biti še 
štirje otroci, ki hodijo v šolo, 
zato se lahko na vse to samo 
pritožijo. 

Kokotova nova hiša sedaj po
nosno stoji med haloškimi griči, 
ob novem letu bo najverjetneje v 

njej že veselo, saj nam je gospa 
Ivanka ob obisku zaupala, da bi 
rada v tej hiši z možem prazno
vala tudi srebrni jubilej poroke. 
Dodala je še, da bi se rada za
hvalila vsem, še najbolj pa vodil
n im v završki občini, ki so jim 
veliko pomagali do nove hiše, in 
jim zaželela zdravja in sreče v 
novem letu. Vsega tega želimo 
Kokotovi družini iz Korenjaka 
tudi mi in še več veselja v prosto
rih nove hiše, pa naj jih novo 
leto 1998 vse skupaj osreči. 

Totjana Mohorko 



lAMIMIVOSTI^ REPORTAŽE 
ORMOŽ / OBISKALI SMO ČEBELARJA DEANA BEZJAKA 

Dean Bezjak iz Ormoža je v osnovnošolsldti ietili neneiino 
razstavljal in sestavljal najrazličnejše motorje, aparate in vse, 
kar mu je prišlo pod roke. Ob njegovem početju so se sta
rejšim od groze postavljali lasje pokonci, večino stvari pa je 
potem le nekako spet spravil v red. Posebej zgovoren ni bil in 
zanj je bila prava zabava ukvarjanje z inovacijami, iz
boljšavami in podobnim. Danes je eden najuspešnejših čebe
larjev v državi. Na sejmu Sadje v Gornji Radgoni je letos za 
svoj med prejel dve zlati priznanji. O nekdanji navdušenosti 
za tehniko pričajo le še številni stroji ter spretnost in veselje, 
da si večino reči izdela sam. 

Pogovor z njim je prijeten in 
seveda ne mine brez obvezenega 
čaja z medom. Kot sogovornik 
fascinira s svojim neverjetnim 
znanjem o čebelah in čebe
larstvu, kljub temu da je star le 
malo čez 30 let. Potem ko sva se 
pogovarjala že dobri dve uri in 
sem postala že pravi čebelarski 
ekspert, me je opozoril, da bi pa 
zdaj lahko začela ... Priznal je 
tudi, da so telefonski računi 
čebelarjev visoki in da radi kle
petajo. 

PRVI KORAKI 
IN NAPREJ 

"Rad imam živali. Vem, da je 
to je težko razumeti. Vendar do
kler ne veš nič o čebelah, dokler 
ne poznaš čebeljih družin, ti sli
ka roja nič ne pove in je vse sku
paj brez zveze. Kasneje, ko čebe
le spoznaš, pa je to zelo zanimi
vo," pojasnjuje Dean Bezjak svo
je navdušenje za čebele. Zanimi
vo je, da sta po prve panje šla v 
Odrance z ženo Simono leta 
1989, le dva dni po poroki. Svojo 
vlogo pa je kot pri marsikom 
odigral gospod Polajnko, ki je 
eden najstarejših in na
juglednejših čebelarjev v 
Ormožu. Dean se spomni, da je 
vedno, ko je k njemu pripeljal 
avto na popravilo, Polajnko tičal 
v čebelnjaku in nikoli ni imel 
časa. Tako je Dean redno končal 
v čebelnjaku in si nabiral prve 
izkušnje. Poleg kupljenih čebel 
je ulovil še kakšen roj in jeseni 
jih je imel že devet. Pravi, da je s 
čebelami zrasel od prvega panja 
naprej, s knjigo v roki, vprašanji, 
nasveti drugih čebelarjev, lastni
mi napakami. Ko sta z ženo Si
mono prvo leto točila med na 
staro točilo, nikakor ni hotelo 
nič priteči, ko pa sta posodo nag
nila, je bil pred njima prvi pride
lek - pet kilogramov. 

Drugo leto so nekaj panjev 
spet dokupili, nekaj razmnožili 
in na zimo je bilo na Hajndlu že 
42 panjev. Naslednjo zimo je 
Dean izdelal zabojnik za čebele, 
da bi jih lahko vozil na pašo. Si
cer je takrat še govoril, da čebel 
res ne bo vozil, da je to preveč, 
da bo imel tovornjak le tako, za 
zabavo. V tistem času se je po
klicno ukvarjal z obrtjo, ki pa se 
mu ni zdela preveč zanesljiva in 
donosna. Čebele pa so se mu zde
le in povečal je njihovo število 
na 70 panjev. "Drugo leto pa 
bomo imeli tisoč kilogramov 
medu," je bila znamenita izjava, 
s katero si je Dean prislužil pos
meh svakinje in tašče, pa tudi vsi 
drugi so bili, milo rečeno, skep
tični. Pridelek pa je znašal skoraj 
dve toni in s tem je bilo tudi ko
nec razprav o smiselnosti čebel. 
Žena je njegovemu početju ves 
čas stala ob strani. In pri čebelar
ju je to menda zelo pomembno. 
Pregovor pravi, da za čebelarja 
ni važno, ali ima rad čebele, na
jpomembneje je, da jih njegova 
žena ne sovraži. Po nepreverje
nih podatkih pa je kar 90 odstot
kov čebelarjev "osrečeno" z žena
mi, ki so "alergične" na čebele. S 

čebelami je namreč precej dela, 
predvsem poleti, zato so počitni
ce na sporedu proti koncu sezo
ne. 

Pomembno vlogo na Deanovi 
čebelarski poti je odigral tudi 
gospod Pislak iz Apač, lastnik 
čez 2000 čebeljih družin. Z nje
govo pomočjo je napredoval od 
ljubitelja do profesionalca. Pis
lak ga je "vzel v šolo" in mu po
kazal profesionalne prijeme. Da 
bi se sam dokopal do takšnega 
znanja, bi potreboval leta. Tisto 
poletje je imel urejen prevozni 
čebelnjak, Pislak pa mu je dal v 
najem 78 panjev čebel. In kot 
nalašč je bila čebelarska letina 
vrhunska, na panj se je pridelalo 
tudi čez 40 kilogramov medu. 
Pridelka je bilo okrog 8 ton, vsi 
so onemeli, Dean pa je uvidel, da 
se mora zadeve lotiti drugače. 

Danes ima Dean Bezjak čez 
300 panjev čebel in od takrat, ko 
Jožef odpre čebele (19. marec), je 
vsak dan v čebelnjaku. Na dan 
obdela 70 panjev, če jih tudi 
prestavlja, pa precej manj. Da 
pregleda vse panje, dela ves te
den. Okrog 200 panjev vozi na 
pašo - nekaj na madžarsko mejo 
v Pince na akacijo, nekaj pa jih je 
v bližini Ormoža. Pri postavljan
ju mobilnega čebelnjaka mora 
vedno paziti, da ni kakšnemu 
čebelarju na poti in da tam, kjer 
bodo čebele letale iz panja, ni 
kakšne poti, ker sicer pikajo. 
Mesto mora biti sončno, zavetr-
no in mora čebelam ugajati. Po
zimi so čebelnjaki za Dravo, pod 
Hajndlom, na Seniku, pri 
Tomažu, v Ključarovcih ... 

Prednost mobilnih čebelnja
kov je tudi ta, da lahko svoje 
čebele umakne s področij, kjer 
intenzivno uporabljajo škropiva. 
Takrat jih reši na Pohorje ali kak 
drugi teren. Pred čebelnjaki pa 
je čez vse leto črta mrtvih čebel. 
Škropiva čebel sicer ne pobijejo 
masovno, ampak jih oslabijo in 
to se potem vleče in si še dolgo 
ne opomorejo. 

ČEBELICA 
MAJA JE BILA 
ITALIJANKA 

Pri tako velikem številu panjev 
je nujno tudi gojenje matic, to je 
neke vrst vzdrževalna služba. Pri 
čebelah je pomembno, da so 
družine številne in gospodarne, 
le v masi je moč. Matica je najus
pešnejša prvi dve leti, živi pa 
lahko tudi štiri leta. Če je dobra, 
jo čebelarji pustijo v čebelnjaku 
tudi tretje leto. Povprečne pa 
drugo leto pokoljejo in zamenja
jo z mladimi. Vse je podrejeno 
cilju - močni čredi. Takšen pris
top je malo okruten, ampak po
poln posnetek čebelje folklore. 
Čebele same sebi vzgojijo novo 
matico, če se jim stara zdi slaba 
in se odločijo za zamenjavo. Ma
tico prisilijo, da zaleže 
matičnike, ki jih hranijo. Ko se 
mlada matica izleže, staro ubije. 
Pod vplivom čebelice Maje in 
marljivih lastnosti čebel ljudje 
sentimentalno in zgrešeno gle
damo na čebele, ki so strogo ra

cionalna bitja in pri njih ni par-
dona. Vse mora služiti skupnos
ti. Tisti , ki ni sposoben delati, 
mora iti, bodisi stare člebele, ne
uspešna matica, troti, ki jih več 
ne potrebujejo. Čebele so odvis
ne od narave in spomladi se mo
rajo hitro razvijati, da bodo šte
vilne in močne, ko bo cvetela 
akacija, in da bodo lahko prines
le čimveč medu v tistih nekaj 
sončnih dneh. Ko ugodna paša 
mine, pa naredijo selekcijo, saj 
ni razloga, da bi hranile šte
vilčno družino. Najidealneje je, 
da se družina odpravi prezimo-
vat s 25.000 čebelami. Pozimi 
čebele spustijo temperaturo v 
panju na 10 stopinj, toliko je mi
n imum za njihovo premikanje. S 
tem varčujejo hrano, da jim je ne 
zmanjka. Spomladi pa za zalego 
"zakurijo" na 32 stopinj s svojim 
telesom, s krilci ventilirajo zrak, 
sproščajo energijo in temperatu
ro. Ko so razmere ugodne, če je 
polno medu in ni pravega dela, 
se čebele odločijo rojiti - razdeli
ti družino. Zaležejo mlade mati
ce in jih hranijo z matičnim 
mlečkom, dokler celica ni polna. 
Po 16 dneh se matica izleže. Ko 
stara matica začuti, da se mlada 
že giblje in se trudi izleči, s polo
vico čebel, starih in mladih, od
leti iz panja. Če pa je vreme slabo 
in ne morejo rojiti, pa čebele po
bijejo matice, ki bi se izvalile, 
zato da ne bi prišle v konflikt s 
staro matico. 

Čebele nabirajo nektar v me
deni želodček; to je nekakšna 
cisterna, ki jo v panju izpraznijo. 
Cvetni prah se nabira na nožice. 
Polno obremenjena čebela nese 
9 miligramov medu. Za energijo 
letenja potroši za kilometer le
tenja 1 miligram medu. Oddala 
jih bo tako le 7, saj si bo za pot 
nazaj spet morala vzeti popotni
co. Iz panja zleti 17 do 20 krat na 
dan. 

Slovenski čebelarji imajo na
jvečkrat kranjsko sivko. To je 
pasma čebele, ki ima sive 
obročke, italijanske čebele imajo 
rumene, veliko pa je tudi križan
cev. Sivka ima veliko letalno 
energijo, živahnost, silovito se 
razvija, njena prednost pa je tudi 
majhna zimska družina. Čebele 
ločijo štiri barve in imajo pet oči, 
s katerirni vidijo tudi infrardečo 
barvoe. Čebelnjaki so tako pisani 
predvsem zaradi čebelarjev in ne 
zaradi čebel. 

MED NI ENAK 
MEDU 

Večini potrošnikov je med bolj 
ali manj enak medu. Dean pravi, 
da se okus potrošnikov in cenje-
nost sort meda spreminja. 
Včasih je bil cvetlični med na
jbolj poceni, nič vreden, danes 
stanejo vse vrste približno ena
ko. Za vsako sorto medu je treba 
vložiti tudi približno enako dela. 
V tujini so najbolj iskane gozdne 
sorte. To je temen med, ki ga je 
bolj malo - kostanjev, smrekov, 
hojin in gozdni med. Količina je 
odvisna od paše. Paša pa je v tem 
primeru sladki sok, ki ga 
izločajo ušice, ki so zajedalke na 
smrekah in izločajo sladek sok, 
ki ga nabirajo čebele. Gozdni 
med je torej živalskega izvora. 
Prav ta med je Deanu Bezjaku 
prinesel prva priznanja na 
letošnjem prvem ocenjevanju 
medu v Gornji Radgoni. Čebe
larji so prinesli okrog 50 vzor
cev, sodelovali so z enim ali več 
vzorci. Dejan pravi, da je vedel, 
da bodo njegovi vzorci dobro 
ocenjeni, ker je prinesel dober 

Dean Bezjak Je ta mobilni čebeln jak naredil kar s a m . Z nj im lahko čebe le brez večjih 
težav dokaj hitro presel i . 

med, ni pa pričakoval absolutne 
zmage. Ocenjevanje medu ni 
bilo tako preprosto. Najprej so 
opravili analizo, če med sortno 
ustreza vsem parametrom. Meri 
se vsebnost vode, prevodnost -
vsaka sorta ima drugačno, opra
vijo pa se tudi različne preiskave 
o vsebnosti težkih metalov, na 
koncu pa svoje rečejo še degusta-
torji. Za letošnjo slabo letino je 
bil to lep uspeh, je prepričan 
Dean Bezjak. 

A^^ TRGU 
Včasih se je v Slovenijo uvažal 

poceni med iz Argentine in Ru
sije, domači čebelarji pa so bolj 
tanko piskali. Sedaj je menda 
bolje, saj ceno narekujeta 
ponudba in povpraševanje, začel 
je delovati trg. Cvetlični med 
stane okrog 700 tolarjev, kakšna 
vrhunska sorta pa 800. Svoje 
čebelarju pobere tudi država. 
Plačati mora 10 odstotkov davka 
od bruto prihodka. To je kar 
precej, v Avstriji je ta davek le 
simboličen. 

Dean že nekaj časa ne hodi v 
službo in ima priglašeno čebe
larstvo, od katerega živi. V Slo
veniji je 78 čebelarjev, ki imajo 
nad 100 panjev, nad 300 panjev 
pa ima okrog 20 čebelarjev. Se
veda so tudi med čebelarji velike 
razlike. Do 30 panjev imajo lju
bitelji, ki gredo k čebelam, ko 
imajo čas. Za njih ni nujno po
membno, da je čreda v 
vrhunskem stanju. Čebelarji z 
nekaj sto panji pa so v čebelnja
ku vsak dan in budno pazijo na 
vsako spremembo, saj je od nje 
odvisen njihov zaslužek. T i 
čebelarji lahko zadovoljijo 
potrebe po medu v Sloveniji. V 
slabi letini je to nekoliko težje. 

Za dobro letino je pomembno, 
da je sušno. En dan dežja poleti 
pomeni, da čebele v panju poje
do pol kilograma medu. Pri veli
kem številu panjev je to lahko 
tudi nekaj sto kilogramov na 
dan. 

Čebelarstvo ima pri nas tradi
cijo, vendar statistika ne kaže 
posebno dobre slike. Slovenski 
čebelar ima povprečno 22 pan
jev, povprečna starost čebelarjev 
pa je okrog 45 let, kar je posledi
ca slabih cen medu v preteklem 
obdobju. 

Čebelarji se veliko pogovarja
jo, čeprav je čebela preprosta 
žival, je za uspešno čebelarstvo 
treba veliko vedeti. Dean pravi, 
da je čebelarstvo kot ruleta, pri 
kateri imaš eno številko več kot 

Tudi notranjost je pri jetna. 

casino. Stalno dobiš, nikoli pa 
ne veš koliko - lahko veliko, lah
ko pa hudo malo. Zgubiš le, če je 
ekstremno slabo vreme. Dean 
večino svojega medu proda Me-
dexu, nekaj pa si ga pusti za 
domačo porabo in za obiske. 
Vsako leto pridela cvetlični, aka-
cijin, kostanjev in gozdni med. 

Čebelarstvo je zelo individua
len posel, saj čebelar vedno dela 
sam, razen ko se toči med, mora 
biti več ljudi. Dean Bezjak pravi, 
da ga v času, ko je vse na gumbe 
in nimamo občutka za naravo, 
takšno delo zadovoljuje. Pri 
njem je svoboden, odgovornost 
pa je seveda tudi velika. Sam si 
krojiš usodo in sam to tudi 
občutiš. V službi se delo posa
meznika porazgubi in ob koncu 
delovne dobe nimaš kaj pokaza
ti. Pozimi je veliko časa, saj je 
štiri mesece prost, ker ima vse 
urejeno. Razmišlja o povečanju 
števila čebel, morda o enem za
poslenem. Kadar pri delu 
potrebuje pomoč, mu pomagajo 
žena, sorodniki in prijatelji. Po
zimi je čebelarjev delovnik prije

ten, poleti pa je treba krepko de
lati. Včasih ves dan toči med, 
ponoči vozi čebele in drugi dan 
potem ni za kakšno rabo. Čebele 
vozi izključno ponoči, ker so 
podnevi na paši in bi se pri pre
vozu lahko tako razburile, da bi 
se zadušile. 

"Moja najlepša doživetja so po
vezana z naravo. Zelo rad letim, 
že 12 let letam z jadralnim leta
lom. Včasih smo v sezoni leteli 
tudi po 130 ur, sedaj je malo 
manj časa. Ne morem razumeti 
mladih, ki po službi zavijejo v 
gostilno pa žulijo tisti kozarec in 
nakladajo, ko pa je toliko lepih 
reči v življenju, ki se jih da 
početi," je zaključil čebelar Dean 
Bezjak. 

Seveda sem ga vprašala tudi, 
katera je slaba stran čebel, pa je 
odgovoril, da le to, da pikajo. 
Med delom ga v povprečju na 
dan piči 10 do 20 čebel, zgodi se 
pa tudi, da 50 ali 100. In nas
lednji dan je treba spet v 
čebelnjak. 

viki klemeniii Ivanuša 

Prva priznanja za najboljši m e d na se jmu Sad je v 
Gornji Radgoni 



KULTURA, IZOBRAŽEVANJE 
RADENCI / PREDSTAVITEV KNJIGE DR. STANKA RENČUA 

M e s o iz tunke kot narodna posebnost 
KONČNO SMO DOBILI KNJIGO O PREPOZNAVNI MESNINI PODEZEUA SEVEROVZHODNE SLOVENIJE 
M e s o iz t i inke ali kot nekateri temu pravijo štajerski in 
prekmurski "pršut" j e gotovo spec ia l i te ta , na katero j e s lo 
venska kul inar ika in gastronomija , še posebej v severov
zhodni Slovenij i , lahko upravičeno p o n o s n a . In kljub 
dejstvu, da j e tako, j e vel iko takšn ih , ki j im ni povsem jas 
n o , kaj so m e s o iz tunke , zaseka , zabel , tunka, kako se 
pripravi in podobno . Zato se j e dejansko čut i la potreba, da 
bi nekdo s knjižnim zapi som širši potrošnišk i in drugi 
javnost i predstavil meso iz tunke . In če to ni uspe lo n iko
mur iz "dežele tunke", kamor lahko uvrst imo območje med 
vzhodnim Kozjakom, vzhodnim Pohorjem, S lovensko Bist 
r ico , južn imi Ha lozami , hrvaško, madžarsko in avstrijsko 
mejo , j e knj igo , imenovano kar M e s o iz tunke , napisa l Pri
morec dr. S tanko Renče l j , s icer profesor tehnolog i je preh
ranjevanja na Bio tehni šk i fakulteti v Ljubljani ter Visoki 
hote l irski šol i v Portorožu. V knjigi M e s o iz tunke , ki so jo 
v Radenc ih pred neverjetno ve l ik im števi lom gostov 
predstavil i avtor knjige , direktor Pomurske za ložbe , ki j e 
knjigo izdala in založ i la , domač inke iz Pomurja, ki izde lu
jejo m e s o iz tunke , predstavniki pomursk ih tur i s t i čn ih 
kmetij in predstavniki prehrambene stroke, naj bi razreš i l i 
š tevi lne nejasnost i o omenjeni jedi , ki j e pravzaprav znak 
prepoznavnost i v tem de lu Slovenije . 

Avtor zanimive knjige Mesto 
iz tunke dr. Stanko Renčelj, ki je 
sicer že prej napisal številne po
dobne knjige s področja preh
ranjevanja (o sirih, kruhu, mes
ninah ...), je tudi svoj zadnji iz
delek, ki je natisnjen v 1600 iz
vodih na 140 straneh in s 122 
barvnimi fotografijami, teh
nično in tehnološko zelo dobro 
"podkoval". V desetih poglavjih 
je predstavil: etnografski 
pregled z orisom zgodovine 
prehranjevanja na območju izde
lovanja mesa iz tunke. kakovost 
mesa in slanine, prašičerejo v 

Sloveniji, osnovne tehnološke 
postopke pri pripravi mesa in za
beli, tehnologijo priprave mesa 
za tunko, jedilne lastnosti omen
jenega mesa, hrambo mesa iz 
tunke in zabeli, analitične ocene 
senzoričnega ocenjevanja in 
gastronomske lastnosti mesa iz 
tunke, še posebej v kombinaciji s 
kruhom in vinom, ki je na tem 
območju tudi znak pre
poznavnosti. 

"Gre za prikaz ene same slo
venske mesnine, narodne po
sebnosti, ki je na podeželju seve
rovzhodne Slovenije še vedno 

Avtor knjige dr. Stanko 
Renčelj 

Naslovnica knjige Meso iz 
tiinke 

pomembna sestavina prehrane. 
Knjiga ima namen prispevati k 
ohranjanju in oživitvi izdelovan
ja tradicionalnih mesnin. V 
prvem delu je podroben opis iz
delovanja mesa iz tunke, 
kakršno je danes v navadi na 
kmetijah. Gre za etnografski za
pis o izdelovanju te pokrajinske 
posebnosti in prehranjevalnih 
navad v tem delu Slovenije. 
Mnoga spoznanja o tunki nam 
kažejo na veliko neposredno po
vezanost z naravo in na zakoni
tosti, ki jih kaže upoštevati še 
danes. Postopki konzerviranja 
mesa so bili za preživetje ljudi 
izrednega pomena. Izkušnje s 
posebnih območij so se širile 
povsod tja, kjer so ljudje s svojo 
spretnostjo in prehrambenimi 
navadami znali v drugačnih kli

matskih razmerah ustvariti novo 
tehnološko različico. Tako je 
nastala široka paleta načinov 
priprave mesa za tunko, poveza
na z načini klanja, soljenja, pre-
kajevanja in sušenja. Zanimivi 
so načini kurjenja in toplotne 
obdelave slanine in kosov mesa. 
Krušne peči so v kmečkih do
movih tudi v tem primeru ses
tavni del tehnologije priprave 
hrane," je o svoji knjigi, ki naj bi 
izvirne načine izdelave te na
rodne posebnosti ohranila pred 
pozabo oz. za poznejše rodove, 
med drugim povedal dr. Stanko 
Renčelj. Avtor knjige pa se je še 
posebej zahvalil številnim kme
ticam iz tega dela države in dru
gim, ki brez njihove pomoči 
knjiga, kakršna je sedja pred 
nami, nikoli ne bi zagledala luči 
sveta. Sicer pa ima meso iz tunke 
vse možnosti, da se glede sesta
ve, jedilne in hranilne kakovosti 
ustrezno prilagodi načelom so
dobnega prehranjevanja ter 
ponudi širšemu krogu porabni
kov, predvsem pa obogati 
ponudbo na turističnih kmetijah 
in v gostinskih objektih. Meso iz 
tunke je prepoznaven izdelek, 
kar je velika prednost pri obliko
vanju kulinarične ponudbe, saj 
se pojavlja kot samostojna jed ob 

vseh priložnostih, ob kmečki 
malici ali na prazničnih obedih, 
na katerih dominira sredi 
obložene mize. 

In v čem je pravzaprav jedilna 
in gastronomska mikavnost 
mesa iz tunke in tudi tako čisla
ne zabeli (zaseke)? Odgovor je 
avtor knjige predstavil v opisu 
tehnologije priprave in obliko
vanju kosov svežega mesa in sla
nine. Razsoljevanje mesa v pacu 
z različnimi krajevno značilnimi 
dodatki ne prispeva samo k obs
tojnosti mesa, temveč tudi k ob
likovanju barve, vonja in okusa 
izdelka. Tud i toplotna obdelava 
presnega mesa z vročim dimom 
mu spremeni barvo, vonj in 
okus. V ugodnih zimah so pre-
kajene kose mesa in slanino 
sušili do prvih toplih pomladih 
dni, nakar so meso še popekli v 
krušni peči, ga nato zlagali v 
tunko ter dobro zatlačili z zabe
lo. Toplotna obdelava mesa v 
dimu, daljše ali krajše sušenje, 
pečenje v krušni peči ali celo ku
hanje v vodi veliko prispevajo k 
sočnosti, vonju, okusu in barvi 
mesa. Z omenjenimi postopki 
postane sveže meso užitno in 
pridobi jedilno kakovost, ki je 
ob enem tudi gastronomska ka
kovost, značilna za meso iz tun

ke - zato meso iz tunke ni 
pečenka. K celovitosti okusa 
prispeva tudi zabel. Tudi njene 
gastronomske posebnosti so od
visne od načinov priprave -
sušenja, kuhanja ali pečenja sla
nine, zato se zabel po teksturnih 
in s trukturnih lastnostih loči od 
masti - in ni mast . . . 

V Renčljevi knjigi Meso iz 
tunke zbrano etnografsko gradi
vo in opisani tehnološki postop
ki so lahko tudi solidna osnova 
za pripravo gradiva za vložitev 
zahtevka za priznanje pravice do 
označbe porekla blaga oz. 
zaščitne blagovne znamke. 

Ravno zaradi vina in vino
gradništva ter njegovo nepos
redno povezavo z mesom iz tun
ke se je istočasno z omenjeno 
knjigo v Radencih predstavila 
tudi nova slovenska vinska kral
jica Katarina Jenžur iz Leskovca 
pri Krškem; predstavila sta jo 
direktorja Pomurskega sejma Ja
nez Erjavec in Slovenske vinske 
akademije Veritas Branko 
Vodušek, vsi udeleženci pa so 
tudi pokusili "pravo" meso iz 
tunke in vrhunska vina. 

T e k s t i n f o t o : 

O s t e B o k a l 

N O V O MESTO / IZŠLA KNJIGA DR. PETRA KAPSA 

Mnogi slovenski zdravniki se pojavljajo v javnosti kot avtorji 
strokovnih pa tudi drugih knjig. Med prijetnimi presenečanji 
smo pred tedni dobili knjigo primarija dr. Petra Kapša iz No
vega mesta, ki je pripravil celovit zapis o vinu in njegovem 
pitju. Knjigo, ki jo je izdelala novomeška založba ERRO, 
pričenja z zgodovinskim pregledom pridobivanja in uživanja 
vina. Nadaljuje z zapisom o sestavi vina in njegovem pitju ob 
raznih priložnostih, od svečanih zaobljub, zdravic, sklepanja 
pogodb in verskih obredov do jemanja in uživanja za osvoba
janje od zavrtosti in bezanja od tesnobnosti , utrujenosti in 
žalosti. Avtor posebej opiše rdeče in belo vino. Zanimiva po
pestritev v knjigi so nekateri objavljeni reki o vinu. 

Najobsežnejši del knjige je na
menjen strokovnemu delu, to je 
vplivu vina na počutje in zdravje 
človeka. Z zelo nazornimi ana
tomskimi slikami je opremljeno 
vse besedilo, ki pojasnjuje reagi
ranje človeških organov pri 
zmernem in prekomernem 
uživanju tega "zdravila". To pa 
vino v zmerni količini in po

sebnih primerih tudi je, zatrjuje 
avtor. Ob koncu knjige se avtor 
posveti še nekaterim navodilom 
za vsakdanji čas: "preganjanja 
mačka", vpliv alkohola na vozni
ke, vpliv vina na hormone, navo
dila za zmerno pitje, zasvojenos
ti in zapis o največjem vinskem 
prazniku, martinovanju. Iz tega 
se lahko vsakdo marsikaj nauči o 

zdravem načinu življenja, o na
jpogostejših boleznih našega 
časa ter o varovanju pred njimi. 

Posebno kulturno vrednost pa 
knjigi daje slikovna oprema z 
umetniškimi podobami moti
vov, povezanih s pitjem vina. T u 
so sklice in fotografije od 
antičnih keramičnih in zlatih 
čaš, vrčev in amfor do sodobno 
oblikovanih posod za vino ter 
reprezentativnih kelihov, izdela
nih po načrtih našega arhitekta 
Jožeta Plečnika. Poleg tega pa 
lahko v knjigi občudujemo tudi 
zbirko reprodukcij umetniških 
slik svetovno znanih mojstrov, 
kot so D . Velasques, G. Dore, 
H.P.A. Renoir, Rubens ter 
domačih ustvarjalcev, kot so J. 
V. Valvasor, H. Smrekar, 
predvsem pa M. Gaspari s števil
nimi upodobitvami slovenskih 
gostij. 

C M I V e l k o v r h 

MURSKA SOBOTA / IZŠLA NOVA 
VINCENTIČEVA PESNIŠKA ZBIRKA 

fanin 
Pred nedavnim je pri Pomurski založbi v Murski Soboti v 
zbirki 0 o m a č a književnost izšla nova pesniška zbirka avtor
ja Milana Vincetiča Tanin. Doslej je pesnik izdal dve pesni
ki zbirki v soavtorstvu in šest samostojnih pesniških zbirk. 
Za slednjo, Tanin, je spremno besedo sestavil Veno Taufer, 
ki brez razmisleka prizna avtorju mesto enega najus
pešnejših in prepoznavnih slovenskih pesnikov. 

Tanin je razdeljen na sedem ciklov (Podobe, Odjuga, Satiro-
kom, Lajta, Kitajron, Sence, Dežela), vsak cikel vsebuje sedem 
pesmi, vsaka pesem ima tri kitice, dodani pa sta še uvodna (Pri^l 
vijem se in gola sva) in zaključna pesem (Kajpada se ne naspi). 

Čeprav se zdi, da je pesnikov jezik popoln, dovršen, estetsk%, 
zrel, kultiviran, da poezija ne more biti bolj podobna biseru, kot 
je biseru podobna Vincetičeva poezija, se kaj lahko zgodi, da nas 
bo pesnik šokiral s še dovršenejšo dovršenostjo že v naslednji 
pesniški zbirki. 

Sonja V o t 9 l e m 

RISE: BRANKO VNUK / KRATEK PREGLED ZGODOVINE NEKDANJEGA PTUJSKEGA DOMINIKANSKEGA SAMOSTANA - 55, 

Dominikanski 
samostan 

D . Mileti' in M. Vaijato-Fabris svoje 
delo zaključujeta z ugotovitvijo, da 
kapela sv. Filipa in Jakoba na 
Medvedgradu bolj kot katerakoli 
druga zgradba zaznamuje pojav 
novega stilnega obdobja v konti
nentalni Hrvaški. Tu je prvikrat upo
rabljena za ladjo osmerokotna zas
nova in poligonalni (petosminski) 
komi zaključek. Vse našteto (tudi 
arhitektonski elementi), skupaj z 
ustvarjeno prostorsko koncepcijo, 
izpostavlja medvedgradsko kapelo 
kot najpomembnejši spomenik 
"prehodnega sloga" prve polovice 
13. stoletja ne samo v kontinental
nem delu, temveč na celotnem 
območju Hrvaške. 

Lit.; J. ZAHN 1879a, pp. 6 - 10; F. 
KOVAČiČ 1914, pp. 6, 113; F. ŠTE
LE 1933a, p. 164s; M. ZADNIKAR 
1955 - 1957, pp. 98s. 101; J. 
CURK 1962, p. 242; R. VVAGNER-
RIEGER 1967, p. 330s; M. ZADNI
KAR 1982, pp. 63, 381 ss, 505s, 
508, 510, 512, 513s; D. MILETI' - M. 
VAUATO-FABRIS 1987, pp. 36sl. 
50, 45ss, cf. tam citirano literaturo; 
M. CIGLENEČKI 1989b, kat. št. 1,2, 
3, 4 in 7, cf. tam podrobneje poda

no bibliografijo o vedutah Ptuja; J. 
CURK 1989, pp. 238, 241; R. PES-
KAR 1995, p. 48s; M. SCHVVARZ 
1995, p. 36; B. VNUK 1996, pp. 86 -
101, kat. št. 4, 5, 7, 8 - 1 1 , 12, risba 
VI, cf. tam podrobneje citirano lite
raturo 

Rekonstrukcija 
dolgega kora -
poskus 

Na osnovi vsega povedanega lah
ko pogojno določimo tudi dimenzi
je našega dolgega kora. Tako naj bi 
znašala dolžina kora, če za izho
dišče vzamemo zahodno stranico 
"drugega" slavoloka in domneva
mo, da sta ga poleg letnerja ses
tavljali še dve pravokotni obočni 
poli ter petosminski zaključek in da 
so bile stene debele okrog 70 - 80 
cm, okrog 26,5 metra. Širino kora 
določa razmak med obema 
poistebroma "prvega" slavoloka, ki 
znaša okrog 7,5 metra, k temu pa 
še prištejemo obe debelini sten in 
dobimo zunanjo širino, ki bi po
temtakem znašala okrog 9,1 metra. 

Tudi višina kora se da hipotetično 
določiti na osnovi strukture zidu 
južne stene cerkvene ladje. Kot 
smo zapisali že ob obravnavi ro
manske cerkvene ladje, sega plas-
tovita kamnita gradnja "s pogostim 
motivom ribje kosti" za približno 
11,7 metra nad današnji nivo 
križnega hodnika. Temu sledi ok
rog 80 cm plast mešane gradnje, ki 
je očitno iz časa, ko so prvotni ro
manski slavolok nekoliko povišali in 
njegov polkrožni zaključek zamen
jali z nekoliko potlačenim šilasto-
ločnim zaključkom. Tej zidani plasti 
sledi še nekoliko mlajša 1,8 metra 
visoka plast s kamenjem mešane 
opečne gradnje, ki je iz 15. stoletja, 
ko so šele cerkveno ladjo višinsko 
izenačili s prezbiterijem. Na osnovi 
tega dobimo višino prezbiterijske 
stene: segala je za približno 14,3 
metra nad današnji nivo križnega 
hodnika. Tudi višino slemena lahko 
določimo na podoben način in se je 
tako moralo nahajati nekako v višini 
26,2 metra nad današnjim nivojem 
križnega hodnika. Pri vsem tem pa 
je potrebno upoštevati nivoje, ki se 
nalivajo pod današnjim nivojem 

križnega hodnika. V mislih imamo 
romansko plast, ki je bila izkopana 
ob sondiranju v kapiteljski dvorani 
in prostoru severno od nje v globini 
105 cm (sivi estrih), in temelje kape
le na vzhodni strani kapiteljske dvo
rane, najdene na globini cca. 120 
cm. Na osnovi tega smemo sklepa
ti, da je bila prezbiterijeva stena še 
nekoliko višja, da njeni temelji sega
jo še vsaj za približno 1,1 metra v 
globino pod današnji nivo križnega 
hodnika, s čimer dobimo višino 
prezbiterijeve stene, ki bi na ta 
način znašala 15,4 metra. 

Glede zunanjščine prezbiterija 
smo na osnovi načrtov mesta iz 17. 
stoletja ugotovili, da je prezbiterij 
obdajalo domnevno sedem zunan
jih opornikov, ker se je pač na južni 
strani ob prezbiterij prislanjala 
nadstropna dvoosna zakristija. Ker 
gre za zgodnjegotski obokani ob
jekt, smemo na osnovi primerjave z 
nekoliko mlajšim korom ptujske mi-
noritske cerkve, najverjetneje izdel
kom zelo sorodne delavnice, skle
pati, da so bili tudi zunanji oporniki 
dominikanskega prezbiterija nes-
topnjevani. Pri dominikanskem 
prezbiteriju so zunanji oporniki gle
de na steno postavljeni že diago
nalno, enako kot pri ptujskem mino-
ritskem prezbiteriju. 

I. Komelj je zapisal, da je princip 
diagonalno v ogle postavljenih 
opornikov uveljavila šele gotika, kar 
se v naših krajih ni zgodilo pred 
drugo polovico 13. stoletja. Po Ko-
melju naj bi pri nas prvič srečali 
take opornike na zunanjščini poli-

gonalnega kora ptujske minoritske 
cerkve. Ti oporniki segajo približno 
do srede stene, so nestopnjevani in 
nerazčlenjeni; pokriva jih dvokapna 
strešica, učinkujejo pa bolj kot do
datek k steni in ne kot njen del. 

V obravnavi avstrijske arhitektur 
beraških redov R, K. Donina pa nes-
topnjevane zunanje opornike 
srečamo le pri prezbiteriju domini
kanske cerkve v Leobnu. Donin 
meni, da je bila ustanovitev domini
kanskega konventa v Leobnu po 
vsej verjetnosti načrtovana že v letih 
1261/62, podobno kot v Brucku na 
Muri. Leta 1280 je bilo potrjeno, da 
je bilo ob ustanovitvi mesta potrje
no darovanje zemljišča za gradnjo. 
Leta 1283 pa se omenjajo prvi do-
minikanci, ki so se naselili iz domi
nikanskega konventa v Brezah na 
Koroškem. Gradnja samostana se 
je pričela že leta 1280. O prvotni 
cerkvi manjkajo starejša poročila, 
saj govore le o gradnji samostana; 
tako npr. da je leta 1283 samostan 
pogorel do temeljev, kar pa ne 
izključuje obstoja cerkve. V letih 
1280 in 1330 izpričani požar sicer 
omenja cerkev, vendar je datacija 
požara preveč negotova, saj sme
mo že iz stilističnih razlogov cerkev 
datirati v čas pred letom 1300. 

Kor dominikanske cerkve v 
Leobnu obsega tri pravokotne 
obočne pole in petosminski zakl
juček, zunanjščino obdaja šest nes-
topnjevanih opornikov, ob severno 
stranico prezbiterija pa je prislonje-
na kapela. Po vsej verjetnosti je 
prezbiterij imel križnorebrasti 

zgodnjegotski obok. Šilastoločni 
slavoločni zaključek je bil nekoliko 
potlačene oblike. Glede datacije 
kora v Leobnu se Doninu zastavlja 
vprašanje, ali ni bil kasneje prizidan 
k cerkveni ladji, saj bi bilo nena
vadno, da bi bil obokani, 21,6 met
rov dolgi skorajda že popolnoma 
izoblikovani dolgi kor, ki predstavlja 
zadnjo stopnjo v razvoju arhitekture 
beraških redov, sočasen z ravnost-
ropno, 30,5 metra dolgo cerkveno 
ladjo, ki predstavlja praobliko cer
kve beraških redov. Ker se poveza
va ravnostropne cerkvene ladje s 
sočasnim srednjedolgim obokanim 
korom pojavlja že v Brucku na Muri, 
VVelsu in Fuerstenfeidu, pa za rela
tivno sočasnost govori tudi to, da je 
kor v Leobnu skoraj enako širok kot 
tisti v Brucku na Muri (Leoben 7,48 
m, Bruck na Muri 7,30 m), je v istem 
razmerju in je, čeprav ima eno 
obočno polo več, skoraj enako dolg 
kot kor v Brucku na Muri (Leoben 
21,6 m. Bruck na Muri 19,42 m). Pa 
tudi sicer se dolgi kor v Avstriji po
javlja že pred letom 1300 (domini
kanski cerkvi v Brezah na 
Koroškem in v Retzu). Zaradi tega 
domneva, da je zelo verjetno, da je 
dolgi kor bil prizidan po kratki 
gradbeni prekinitvi enoladijski cer
kvi v zadnjem desetletju 13. stolet
ja, s tem pa se uvršča med 
najzgodnejše avstrijske dolge kore. 







PTUJ / SEDMA ORFEJCKOVA PARADA '91 
Rekordnih 2000 obiskovahev 
Sedma Orfejčkova parada bo poleg prijetnega doživetja več 
kot 2000 ljubiteljem slovenske domače in zabavne glasbe za
pisana v spominu tudi po rekordnem obisku, saj je bi lo že 
pred pričetkom prireditve razprodanih vseh 1800 sedežev za 
obiskovalce ter razdeljenih več kot 200 vstopnic za sponzor
je , nastopajoče oziroma sodelujoče. Parada je dobesedno za
polni la vse kot ičke, ki j ih premore športna dvorana Center v 
Ptuju. In v dobrih treh urah, od osemnajste do enaindvajsete, 
smo na Štefanovo lahko s l išal i večino mesečn ih zmagovalcev 
Orfejčkovih stopničk, priljubljene četrtkove oddaje radia 
Ptuj, ter vsaj še enkrat to l iko drugih zanimivih gostov. 

Tako kot radijskega Orfejčka 
sta tudi sedmo Orfejčkovo para
do vodila Danica Godec in Lju
bo Huzjan. Parado zmagovalcev 
je pričel ansambel Braneta 
Klavžarja s skladbama Jesen ihti 
in Polka je muhasta, nadaljevali 
Gorenjski muzikantje z Drob
nim belim cvetom, za skladbico 
Pravi kinolog pa na oder pripel
jali prikupnega koker španjela. 
Moni je ob asistenci plešočih 
"hiphoperjev " odločno zapela 
Jaz sem jaz. Štajerski baroni pa 
so Polke valčke špilali. Namesto 
Božička so na oder prišle 
"Božičke" Vesele Štajerke in pri
tegnile pozornost s pesmima 
Ave Marija in Hej ciganka. An
sambel Tonija Verderberja se je 
predstavil z Gospodično in Je

sensko žlahto, Ivo Radin je zapel 
Ne bom se več jokal in popular
no popevko Dva zlata prstana. 
Ambicija je vzklikala Gasilci vsi 
pozdravljeni in obudila spomine 
na dom s skladbo Domači kraji. 
Ptujskih 5 (ali 6) je odlično iz
vedlo svojo priljubljeno in v čes
titkah poslušalcev tolikokrat 
zaželeno skladbo Za očetov praz
nik. Dolores s prijatelji je zapela 
Sinku, ansambel Mira Klinca pa 
se je predstavil s skladbicama 
Pot do sreče in Kline pa taka 
muzka. 

Po prvem delu smo si lahko og
ledali modno revijo generalnega 
pokrovitelja šport centra Belvi, 
drugi del pa je začel domači an
sambel Ekart iz Prepolj s Ptičico 
in nadaljeval z znano Dupleško 

Vesele Šta jerke ko t B o ž i č k i 

mornarico. Nepogrešljiva Kora-
do in Brendi sta zapela Midva 
vesela sva, stari znanci ptujskega 
občinstva Bratje iz Oplotnice pa 
so obujali spomine na Stari panj 
in svetovali: Odpri srce. Mlada 
pot iz Maribora je zavriskala 
Hej, Hajdi pa je zapela Piha ve
ter. Virtuoz na frajtonerici Do

men Jevšenak je s svojim 
venčkom narodnih dokazal, da 
mu ni para, srca najstnic pa je ob 
sprehodu med občinstvom za
tresel Vili Resnik s svojo še ved
no popularno popevko Vrbe jo
kajo in Ne bodi žalostna. 

V drugo so Ptujskih 5 zapeli 
Angeli nocoj pustite me, Štajer
ski baroni pa Zapojmo pesem za 
Slovenijo. V drugo je nastopil 

tudi krepki Korado, ki je tokrat 
na oder pripeljal še Geza, ki se 
vedno zeza. Slapovi so nastopih 
s skladbicama Srce svoje ti dam 
in Božična noč, simpatična 
črnolasa Korošica Maja Pur je 
zasanjano opevala Božič bel, pa
rado nastopajočih pa je tudi letos 
sklenil Alfi Nipič z venčkom 
uspešnic. 

V zadnji skladbi so se Alfi ju s 
prižganimi svečkami v rokah 
pridružili še vsi nastopajoči, Al-
fijev sin pa je pripravil še zakl
jučni ognjemet. In potem so vsi 
skupaj pomahali, tudi simpa
tična Danica in Ljubo, nam za
klicali Na svidenje na naslednji 
Orfejčkovi paradi! Za konec pa 

smo kot običajno slišali: Fertik -
ni več! 

-OM 

MODNAREVUA 
NA ORFEJČKOVI 
PARADI 

Generalni pokrovitelj Or-
fejčkove parade Šport Center 
Belvi iz Ptuja, ki v svojih treh 
trgovinah, eni v Ptuju in dveh v 
Mariboru, ponuja vrhunska 
športna oblačila številnih pres
tižnih svetovnih znamk (Nike, 
Lotto, Adidas, Champion, La-
coste, Fruit of the Loom, Kap-
pa), je Orfejčkovo parado tudi le
tos obogatil z modno revijo iz
branih športnih oblačil svetovno 
znanih in domačih blagovnih 
znamk kot sta Mont in vedno 
bolj priznan in uveljavljen ptuj
ski Nes. Manekenke in maneke-
ni Darja, Nataša, Maja, Gordana, 
Boštjan in Primož so poleg tega 
prikazali tudi nekatere športne 
dodatne in opreme. Za koreogra
fijo je poskrbela Božena Krivec, 
za frizure frizerstvo Elnett, vodi
teljica revije pa je bila Miša No
vak, manekenka in plesalka. S 
plesno točko sta se izkazali mla
di plesalki Tina Štrafela in 
Nataša Brunčič iz plesnega cen
tra Mambo, ki ju je za nastop 
pripravila Božena Krivec. Šport 
Center Belvi je modno revijo v 
okviru Orfejčkove parade pri
pravil že tretjič. 

M 6 

G o r e n j s k i muz ikant je s o na o d e r pr ipe l ja l i t u d i ž i vahnega psa . 
Foto: M. O z m e c M o n i j e n a s t o p i l a s p o s k o č n i m a p o m o č n i k o m a 

Z m o d n e rev i je Špor t c e n t r a Belv i 

PTUJ / MALE BOLNIKE OBISKAL 
DEDEK MRAZ 

0 « hi bili ilm 
Otroke, ki se zdravijo na otroškem oddelku in na kirurgiji ptujske 

bolnišnice, je 23. decembra obiskal dedek Mraz. Vsem malim bolni
kom, na dan obiska jih je bilo okrog dvajset, ki praznične dneve 
preživljajo v tej ptujski zdravstveni ustanovi, je izročil priložnostna 
darila in jim zaželel skorajšnje okrevanje. 

MG 

Dedek Mraz m e d mal imi b o l n i k i . Foto: Kos i 

GORISNICA / VEČERA PRAVUlC NA DOMINKOVI DOMAČIJI 

Le kako bi bi lo , če ne bi lo pravljic in bujne otroške domišlji
je? Zagotovo ni lepšega, kot so iskrive in radovedne oči otrok, 
ki imajo še kako radi svet pravljic. In v skrivnostni čas 
pravljic so se minulo nedeljo in ponedeljek pozno popoldan 
podali otroci in starši, ko so obiskal i Dominkovo domačijo, 
kjer stoji skoraj 3 0 0 let stara panonska hiša , ki bo kmalu do
cela obnovoljena. Pričakala j ih je pravcata hiša pravljic in 
junaki nekaterih najbolj znanih s lovenskih ljudskih pravljic, 
obiskal pa j ih je tudi dedek Mraz. 

Dominkova domačija v 
Gorišnici je tako znova oživela, 
saj je bila v prednovoletnih 
dneh vsa v siju in lučeh. Nekaj 
dni je gostila pravljične junake 
in pripravljena je bila sprejeti 
vsakega obiskovalca. Mnogo se 
jih je na domačiji zbralo že v ne
deljo zvečer, kamor jih je pova
bila občina Gorišnica, ki je z 
Bošt janom Rihtarjem, Stan
kom Amejč ičem in Andrejem 
Horva tom poskrbela, da se je 
domačija z malo domišljije spre
menila v hišo pravljic. Boštjan 
Rihtar je ob pomoči- svojih 
učencev na OŠ Gorišnica iz le-
sonitnih plošč izrezal podobe 
znanih junakov iz pravljic, sku
paj so jih potem še pobarvali in 
»oživili« na stari domačiji. Ob 
vhodu v hišo pravljic, tako so 
namreč poimenovali Dominko
vo hišo v tistih dneh, sta male in 
velike obiskovalce sprejela 
stražarja, ob poti pa so jih poz
dravili pravljični junaki: Mojca 
Pokrajculja, Martin Krpan, 
volk in lisica. Kralj Matjaž, 
šivilja in škarjice, v r ibniku Po

vodni mož in še mnogi drugi, ob 
hiši pa Peter Klepec z materjo, 
ki simbolično ponazarja sloven
sko mater in sina, ki poln moči 
gleda v bodočnost, tako kot sta
ra gorišniška domačija. 

Pravljični junaki pa bi bili 
brez pravega pomena, če o njih 
ne bi slišali tudi pravljice. Otro
ci so jim radi prisluhnili , ogle

dali so si vsakega od pravljičnih 
junakov in se jih tudi dotaknili, 
starši so veselo klepetali, skupaj 
so pokukali še v notranjost ob
novljene hiše, kjer so vabile jas
lice, prav takšne, kot se jih spo
minja Stanko Arnejčič. Potem 
se je pravljičnim junakom in 
otrokom pridružil dedek Mraz. 
Ampak pravljičnega večera še ni 
bilo konec. Treba si je bilo po
vedati še kakšno pravljico in za 
to sta v gorišniški kulturni dvo
rani poskrbela pravljičarja Lil-
jana Klemenčič in Lojze Mat-
jašič. Liljana je otrokom pripra
vila bogato praznično knjižno 
razstavo, sestavila je še literarno 
uganko in se skupaj z otroki za 

nekaj trenutkov podala v svet 
pravljic. Videti je bilo, da so se 
ti odlično zabavali. Kulturni 
program je obogatil otroški zbor 
iz OŠ Gorišnica in Orffov orkes
ter Zvonček, ki so pod vodst
vom Slavice Cvitanič pripravili 
praznični koncert, z igrico Grad 
gradič so se predstavili 
najmlajši iz gorišniškega vrtca 
pod vodstvom Francke Vajda 
in zaplesale so tudi osnov-
nošolke pod vodstvom Irene 
Kolarič. 

Boštjan Rihtar, idejni vodja 
pravljičnih večerov, je še pove
dal, da lahko pravljice oživijo 
šele pozimi in zato tako lepo so
dijo v praznični čas, če pa bi bilo 
zunaj še zasneženo, potem bi 
bili večeri še bolj čarobni. Na 
Dominkovi domačiji so otroke 
želeli popeljati še s sanmi in s 
konjsko vprego, ampak snega ni 
hotelo biti in bodo te vesele tre
nutke prihranili za prihodnje 
leto, ko bodo pravljični večeri 
najverjetneje že v stari hiši ob 
peči. 

Otrokom in staršem se je Do
minkova domačija tako znova 
predstavila, tokrat v pravljični 
luči. Tam pa bo veselo že v 
maju, ko bo kmečka ohcet, julija 
- na anino - bodo domačijo 
odprli tudi za obiskovalce, čez 
zimo pa bo dragocena 
gorišniška posebnost spokojno 
počivala. 

Tatlana Mohorko 
Na D o m i n k o v i d o m a č i j i s o o t r o k e pope l ja l i v svet prav l j i c , o b i 
ska l pa j i h je tud i d e d e k Mraz 



PTUJ / ZA MALE IN VELIKE - SAJ JE VSEENO 

B i l o l e ful kul mmm Mi S C ifrO jPCilr0 
Ob tretji obletnici popularneTadijske oddaje Za male in veli
ke - saj je vseeno sta Tatjana (Mohorko) in Dušan (Sterle) s 
pomočjo sodelavcev ptujskega Radia in l e d n i k a v slovo letu 
1997 minulo soboto, 27. decembra, v športni dvorani Center 
pripravila veliko otroško prireditev, ki ji na našem koncu še 
ni bilo enake. Dan po Orfejčkovi paradi smo športno dvorano 
Center preuredili tako, d a j e bilo zagotovo po volji okol i 2000 
mal im in velikim obiskovalcem, ki so imeli kaj s l išat i in za
gotovo veliko tudi videti. 

Pod generalnim pokrovi
teljstvom Mercatorja SVS in 
pozdravu Tatjane in Dušana, 
ki so ju nalašč za to prireditev 

lepo oblekli v but iku Maksim v 
poslovnem centru Domino , 
smo uvodoma slišali praznično 
pesem iz 40 mladih grl pevske

ga zbora OŠ iz Gorišnice ob 
spremljavi tamkajšnjega Orffo-
vega orkestra Zvonček in pod 
skrbnim vodstvom Slavice 
Cvitanič. Kaj zmorejo in zna
jo, so pokazali tudi mladi člani 
ansambla Spoznanje iz Ptuja, 
tako ali drugače pa so razigra
no otroštvo vzpodbujali pevci 
Moni , Sara, Venera, Nadja, Ti -
bor Vučkovič, Kiko, Helena 
Kodrič in Miran Tetičkovič. 
Prepevali in igrali sta dvojčici 
Vlasta in Vesna Kidrič iz glas
bene delavnice Amadeus, kljub 
nemiru je čudovito zazvenel 
trio flavtisk iz glasbene šole 
Karola Pahorja v Ptuju, pod 
odrom so se predstavili mladi 
plesalci iz plesnega centra 
Mambo, v vlogi manekenov so 
se izkazali najmlajši iz plesne 
šole Urška; modne otroške 
pričeske so jim uredili v Fri
zerstvu Brigita, oblekli pa so 
jih v but iku Hula-hop. Piko na 
I pa sta pr imaknila mednarod
ni mojster magije Marlizz in 
kdo drugi kot dedek Mraz z ve
l ikim košem dobre volje, ki jo 
je kar iz rokava stresal med ra
zigrane male in velike otroke. 
Zaradi obilice dela je poprosil 
naše sodelavke, da so ob izho
du iz dvorane vsakemu otroku 
ponudile bonbonček. Okoli 10 
kg jih je razdelil, prispevali pa 
so jih v ptujski Petlji in proda
jalni Bratje Reš Emone Mer
kurja Ptuj . Zal jih je še pred 
koncem zmajnkalo, pa je bilo 
kljub temu lepo kot še dolgo ne 
bo - ali pa; kajti Tatjana in 
Dušan, ki sta v treh letih pri
pravila več kot 250 radijskih 
oddaj in v njih govorila o raz
n ih temah, ki zanimajo male in 
velike poslušalce, ostajata z 
vami na Radiu Ptuj še naprej 
vsako soboto od 9. do 10. ure. 
Pa v času praznikov in počitnic 
prav tako. 

Tatjana in Dušan sta z oddajo 
Za male in velike na lanskolet

nem festivalu radijskih postaj 
Slovenije prejela 3. nagrado 
med kontaktn imi oddajami. 
Letošnjo praznično, božično-
novoletno oddajo boste lahko 
videli in slišali na kabelskih te
levizijah Ptuj , Gorišnica in 

Gerečja vas, ob slovesu pa sta 
obljubila - in naši šefi niso od
kimali - da se bo nekaj podob
nega zgodilo tudi čez leto dni . 
Do takrat pa je ostalo še dobrih 
360 dni . Užijte jih kar se da 
lepo in otroško. 

Na svidenje torej, pa seveda 
srečno novo leto vsem malim 
in velikim tudi v imenu Tatja
ne in Dušana! 

•OM 

Voditelja Tatjana in Dušan sta z dedkom Mrazom pričarala 
pravo praznično vzdušje 

Bonbončki za najmlajše • darilo dedka Mraza 

Srečanje majhnih in velikih so pričeli pevci OŠ Gorišnica in tamkajšnji Orffov orkestrček 
Zvonček pod vodstvom Slavice Cvitanič. Foto: M. Ozmec 

DORNAVA / NEPOZABNA ZABAVA V ZAVODU 
DR. MARIJANA BORSTNARJA 

Boiiin^-mvoletno vesef/e 
s tanovalc i dr. Marijana Borštnarja v Dornavi so bili nav
dušeni nad letošnjo božično-novoletno zabavo. Letos poleti 
so na morju spoznali č lane vokalno-instrumentalne skupine 
Kokice in plesalke Nikol ine iz Centra za vzgojo, izobraževan
je in usposabljanje otrok ter mladih Dobrava iz Zagreba, ki 
so se prijazno odzvali njihovemu povabilu in j im pripravili 
nepozaben nastop. 

Člani ansambla Kokice in plesna skupina deklet na 
vozičku Nikoline 

Gojenci iz zavoda so s pre
cejšnjo nestrpnostjo čakali, da 
se bodo na odru pojavili člani 
ansambla. In ko so prišli, je 
bilo veselje in razpoloženje ne
pozabno. Zabavali so se, prepe
vali in plesali. 

Mladi si želijo plesa, zabave, 
kljub temu da so njihove živl
jenjske funkcije na nekaterih 

področjih omejene. Toda z vajo 
in veliko t rdne volje se da 
doseči veliko. Z izjemno koreo
grafijo so to dokazale dekleta 
plesne skupine Nikolina, ki so 
kljub invalidskim vozičkom 
zelo gibčne in usklajene. Pri 
njihovem delu jih spodbuja 
njihova profesorica, defektolo-
ginja Zdenka Lugomer. Pri 

vsakodnevnem premagovanju 
življenjskih stisk so si mladi 
nabrali kar precej izkušenj. Z 
opt imizmom se spopadajo z 
vsem težkim, kar je pred njih 
postavilo življenje. 

Nekateri ljudje ostanejo 
večno mladi glede na spreje
manje in doživljanje sveta 
okrog sebe. Prav gotovo spada 
med te tudi Franjo Meriič, ki 
že 28 let vodi vokalno-instru-
mentalno skupine Kokice. 
Čeprav šteje že 65 let, se s fanti 
in dekleti dobiva vsak dan. 
Igrajo vse vrste glasbe: kla
sično, zabavno, domače in tuje 
uspešnice. Čeprav je med njim 
in drugimi člani ansambla kar 
precejšnja razlika v letih, ni
majo nikoli problemov pri ses
tavljanju repertoarja. 

"Še nikoli jim nisem prepove
dal igranja katere skladbe in 
doslej se še ni zgodilo, da bi 
igrali, kar ne bi bilo po mojem 
glasbenem okusu," pove 65-let-
ni glasbeni pedagog in doda, da 
mu je najtežje, ko se morajo po 
štiri lentem šolanju raziti, saj se 
zelo navežejo drug na drugega. 
Veliko nastopajo doma in na 
tujem. S svojo živahnostjo in 
opt imizmom do življenja pa 
dokazujejo, da človek zmore z 
glasbo in dobro voljo premaga
ti marsikatero življenjsko 
težavo. 

Marija Slodnjak 

PTUJ / BOŽ IČNO- NOVOLETNO SREČANJE BOL
NIKOV Z MULTIPLO SKLEROZO 

Bolezen liudi poveže 
Ko zbolimo za neko boleznijo, zelo radi 

srečamo osebo, ki ima podobno izkušnjo kot 
mi. Zdi se nam, da nas ta zares razume in 
občuti stisko, ki jo doživljamo. Se posebej če 
zbolimo za kakšno hujšo, neozdravljivo bo
leznijo, kot je obolenje centralnega živčnega 
sistema multipla skleroza. Značilnost te bo
lezni je, da "izbruhne" v najbolj ustvarjalnih 
letih - okrog štiridesetega leta in mnogo bol
nikov se lahko giblje le s pomočjo invalid
skega vozička. 

Bolniki z multiplo sklerozo se radi povezuje
jo v svoje društvo, kjer se družijo z enakimi. 
Ptujska podružnica je ena izmed zadnjih usta
novljenih v Sloveniji. Vanjo je včlanjenih 24 
članov. Podružnični odbor si prizadeva, da bi 
jim nudili čim več koristnih storitev, ki bi jim 
lajšale težave pri njihovi bolezni, pa tudi 
družabne in športne prireditve. Tako so letos 
uspeli organizirati za svoje člane masažo in ko

panje v Ptujskm toplicah in nekaj družabnih 
srečanj. V souporabo so dobili prostor, kjer 
imajo informacijsko pisarno, vendar bi potre
bovali več prostorov, kjer bi lahko imeli 
družabne, izobraževalne in druge prireditve. 
Ptujski člani se radi dobivajo in v soboto so 
imeli v termah božično-novoletno srečanje. 
Tako se člani spoznavajo, si izmenjajo bolezen
ske izkušnje in si zaupajo težave, ki jih 
povzroča bolezen, ter se seznanjajo z novostmi 
na področju zdravljenja. Ker večina članov po
trebuje spremljevalca, se tako srečujejo tudi 
partnerji, otroci in svojci obolelih. Sobotna in 
podobna srečanja mnogim članom dajejo ener
gijo pri premagovanju vsakodnevnih težav, ki 
jih je pri bolnikih z multiplo sklerozo veliko. 
Toda kljub temu so njihova srečanja vesela, 
člani so dobre volje in optimistični. 

MS 

PTUJ / NOVOLETNA ZABAVA ČLANOV DRUŠTVA 
»SOŽITJE« 

Sfffilo en ofiii iovoli močni 
Medobčinsko društvo za pomoč duševno prizadetim Ptuj je 
prostovoljna organizacija s človekoljubnimi nameni . 
Združuje starše, strokovnjake in vse, ki želijo s prosto
vo l jn im družbenim delom pomagati prizadetim otrokom in 
odraslim, pa tudi njihovim staršem, da bodo lažje premago
vali težave, je povedala nova predsednica društva Marina 
Krajnc ob novoletnem srečanju. 

Mnogi udeleženci novoletnega srečanja so spraševali, 
kdaj se bodo zopet videli,, saj si želijo več podobnih 
prireditev 

Na tratah 8 je društvo uredilo 
klubski prostor in ga pr imerno 
opremili z računalnikom, tele
vizijskim sprejemnikom, vi-
deorekorderjem in glasbenim 
stolpom. V njem bodo pri
pravljali redna klubska 
srečanja staršev in otrok oz. 
odraslih oseb z motnjo v razvo
ju. 

Skrb za odrasle prizadete je 
stalna. Zanje so pripravili 
klubsko srečanje in se poveseli-
li na tradicionalni zabavi. Da si 
želijo druženja, so dokazali z 
množično udeležbo, saj so do 
zadnjega kotička napolnili naj
večjo dvorano na Centru za so
cialno delo Ptuj . Pripravili so 
jjm zakusko in skromna darila. 
Še posebej so se srečanja razve
selili tisti, ki niso vključeni v 
domsko ali drugo obravnavo in 
imajo malo priložnosti za 
srečanja. 

Izšlo je tudi društveno glasilo 
in izdali so koledar za leto 
1998. 

MS 



ORMOŽ / 33 . SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Pnrmun vetji la 44 milijanov 
PRIPRAVLJA SE GRADNJA NADOMESTNE MAGISTRALKE # GROZILI 
ČLANOM SKD 
S sklepom svetnikov se je proračun občine Ormož povečal za 
dobrih 44 milijonov tolarjev s katerimi si bodo pomagal i 
predvsem pri ce s tnem gospodarstvu, kjer so se sredstva v 
globalu povečala za 28,3 milijonov tolarjev, predvsem na 
račun sredstev za investicije, ki j ih bo občina dobila iz 
državnega proračuna. Na področju komunalnega gospo
darstva se sredstva povečujejo za 10,8 mil i jona tolarjev na 
račun dodatnih sredstev iz državnega proračuna za področje 
oskrbe vodo. Za skoraj 5 milijonov tolarjev več denarja je na
menjenega za šolstvo, 4 za šport, med 1 in 2 mil i jona tolar
jev pa za malo gospodarstvo, kulturo in soc ia lo . 

Svetniki so končno potrdili 
spremembe in dopolnitve pros
torskih sestavin dolgoročnega in 
srednjeročnega plana občine. 
Predlagana je bila sicer pre
ložitev razprave o tej točki, pa je 
župan Vili Trofenik svetnike 
nekako uspel prepričati o nuj
nosti sprejetja dopolnitev še v 
tem letu. Gre za sestavine, ki se 
nanašajo na predvideno gradnjo 
južne ceste na odseku Hajdina -
Ormož, namakanje kmetijskih 
zemljišč južno od Velike Nedel
je, ureditev kmetijskih zemljišč 
v Ivanjkovski dolini in predvi
dene individualne gradnje. 

Ureditev Ivanjkovske doline je 
predvidena v dveh zaporednih 
fazah. Najprej nameravajo ure
diti osnovno odvodnjo 
Ivanjkovskega potoka in La-
honščice. Ivanjkovski potok bo 
urejen od Pavlovcev do Žerovin-
cev na dolžini 12 kilometrov, 
Lahonščica pa v dolžini 2,8 kilo
metra. Poseg v strugo je predvi
den le na eni strani z razširitvijo 
struge in odstranitvijo vegetaci
je. Druga faza bi sledila čez nekaj 
let po izvršenem posegu na poto
ku, če bi ugotovili potrebnost 
dodatnega osuševanja kmetij
skih zemljišč ali urejanja vodne
ga režima z vodnimi akumulaci
jami. 

Načrtovano namakanje zajema 
1200 hektarjev površin južno od 
Velike Nedelje med kanalom 

HE Formin in železniško progo, 
zajema pa še Sodinsko in 
Seneško polje nad železniško 
progo. Namakalni sistem delno 
že deluje. Odvzem vode je pred
viden z mobilnimi in fiksnimi 
črpališči iz kanala H E Formin. 
Voda se bo uporabljala tudi za 
napajanje vodnega zajetja, izgra
diti pa bo treba napajalni daljno
vod z močjo 20 kV v dolžini 2 ki
lometrov. 

V dokumentu so se svetniki za
vezali, da bodo do konca 1998 
pripravili strokovne podlage za 
izgradnjo nadomestne magi
stralne čete Spuhlja - Ormož -
meja s Hrvaško po južni varian
ti. Predvidena je dvopasovna 
cesta z odstavnimi pasovi v 
dolžini 29,2 kilometra, od tega 
bo dobrih 6 kilometrov v 
ormoški občini - od občinske 
meje do severne obvoznice, ki je 
v izvedbi. Cesta bo projektirana 
za hitrost do 80 kilometrov na 
uro, širina cestišča bo dvakrat po 
3,25 metrov, skupna širina kori
dora - vozni, odstavni in robni 
pas ter bankina in jarek - pa 
znaša 17,60 metra. Trasa poteka 
večinoma po kmetijskih 
zemljiščih. Ohranjeni bodo vsi 
mostovi čez forminski kanal, vse 
odrezane dostopne poti do zasel
kov in kmetijskih zemljišč pa 
bodo nadomeščene z novimi. 

Svetniki so razveljavili odlok o 
prispevku za investicijska vla

ganja v oskrbo z vodo ter odva
janje in čiščenje odpadnih voda. 
Kljub temu zavezanci ne bodo 
plačevali nič manj, saj gre le za 
kozmetični popravek, po kate
rem bo znesek skrit v osnovni 
ceni vode. Sprejeli so tudi sana
cijski program za odpadne vode 
v občini. Občina Ormož je pris
topila k dogovoru slovenskih 
občin, ministrstva za okolje in 
prostor, ministrstva za malo go
spodarstvo in turizem in turis
tične zveze Slovenije o ure
sničevanju projekta Afo/a dežela -
lepa, urejena in čista. S tem se je 
zavezala, da bo zagotavljala 
sredstva za izvajanje aktivnosti v 
turizmu in za urejanje okolja. 
Občinski svet je dal soglasje h 
gradbeni pogodbi za izgradnjo 
parkirišča pri zdravstvenem 
domu. Dela, vredna čez 9 milijo
nov tolarjev, bo izvajalo Komu
nalno podjetje Ormož. Soglašali 
so tudi z adaptacijo lekarniške 
postaje v Središču ob Dravi in 
nabavo potrebnih aparatur za 
zdravstveni dom ter preureditev 
centralne kurjave na plin in re
konstrukcijo dotrajane kotlovni
ce. Sofinanciranje teh projektov 
pa bo najbrž prevzela tudi 
država. 

Za konec pa smo izvedeli še to, 
da so člane SKD v Ormožu po 
besedah njihovega podpredsed
nika Alojza Soka že večkrat 
zmerjali in jim grozili, da pa tega 
niso obešali na veliki zvon vse 
doslej. Sodu pa je izbilo dno, ko 
je nekdo menda grozil njihovi 
tajnici in ta se je odločila, da bo 
prenehala prostovoljno opravlja
ti tajniška dela za SKD Ormož. 
Zato so svetniki sprejeli izjavo, 
da obsojajo politično motivirane 
napade na člane strank in da 
podpirajo svobodo političnega 
združevanja. 
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ORMOŽ / SLAVNOSTNA SEJA SVETA 

Minuli petek so se na svečani 
seji zbrali svetniki ormoškega 
občinskega sveta in povabljeni 
gostje. Ob državnem prazniku 
samostojnosti so podelili naj
višja občinska priznanja. Zlato 
plaketo občine Ormož sta letos 
prejela dr. Pavla Hojnik Kolarič 
in kolektiv Jeruzalem Ormož 
VVS Klet, ki je letos stara že 30 
let. Srebrno plaketo so svetniki 
namenili babici Jožici Radoš in 
farnemu župniku pri Miklavžu 
pri Ormožu Alojzu Trunku, ki 
letos praznuje srebrni mašniški 
jubilej. Tajnik krajevne skup
nosti Ivanjkovci Milan Fifnja 
pa je za svoje požrtvovalno in 
uspešno delo prejel bronasto 
priznanje. 

v k i 

Dobitniki letošnjih priznanj: Zlatko Zadravec, direktor pod
jetja Jeruzalem Ormož VVS Klet, Alojz Trunk, Milan Fifnja, 
dr. Pavla Hojnik Kolarič in Jožica Radoš. 

ZAVRC / OBČINSKI SVETZADNJIC V TEM LETU 

Nova šola - naiveila 
letošnja pridohitev 
Svetniki občine Zavrč so se pred koncem leta sestal i še 
zadnjič v torek, 30 . decembra, ko s icer n i so o n ičemer več 
odločal i , ampak je bila seja tokrat bolj svečana. Zaključni 
račun in osnutek novega proračuna j ih čakata za januarsko 
sejo, na letošnji zadnji pa je sedemčlanski občinski svet z 
županom Francem Majcenovičem naredil kratek pregled 
dela in novih pridobitev. 

Predsednik občinskega sveta 
Ivan Pograc je povedal, da je za 
majhno zavško občino prav go
tovo največja in hkrati najdražja 
pridobitev nova osnovna šola, ki 
so jo odprli septembra. Občinski 
proračun je zadoščal za pokritje 
naložbe v dobrih 30 odstotkih, 
ostalo pa naj bi pokrila država, 
ki pa s plačilom zelo zamuja, 
zato pa so v občini morali nekaj 
proračunskega denarja vložiti še 
v infrastrukturo. Končali so že 

zahtevno gradnjo vodovodnega 
sistema Bori - Zavrč, kjer je z 
vodo preskrbljeno blizu 350 go
spodinjstev. Občina že pripravl
ja dokumentacijske papirje za 
nove projekte, eden od teh je 
gradnja še enega, zadnjega vodo
voda Turški Vrh - Drenovec -
Goričak; temelje zanj naj bi pos
tavili že maja. Letos so na novo 
priključili na telefonsko omrežje 
še 140 gospodinjstev, uredili so 
dve novi avtobusni postajališči 

in sanirali nekaj plazov, ki so ve
lik problem. Zadovojni so z 
opravljenim delom, saj jim je 
tudi z malo denarja uspelo nare
diti mnogo, čeprav mnogo želja 
ostaja za prihodnje leto. Med 
drugim si želijo modernizacije 
mednarodnega mejnega preho
da, še najbolj pa si prizadevajo 
na mejni prehod pripeljati fito-
patologa. Končujejo še ureditev 
skoraj 1200 metrov dolgega po
toka Pestike, občina Zavrč pa si 
zaradi svoje ugodne lege in vino
rodnega območja v novem letu 
obeta več prihodka od turizma, 
potem ko je v letošnjem letu s 
postavitvijo kažipotov že zažive
la vinska turistična cesta Haloze. 

T. M o h o r k o 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

v pritakovaniu novega 
Ljubljanski nadškof in slovenski 

metropolit dr. Franc Rode je v 
božičnem voščilu zaželel vsem 
Slovencem doma in po svetu, "naj 
božič in praznik prinese tako novo 
upanje kot trdno gotovost, da jih 
Bog sprejema, spoštuje in ljubi, kar 
jim potrjuje tudi s svojim svetim pri
hodom". Nadškof je vsem, brez iz
jeme, voščil lepe, vesele in globo
ko doživete božične praznike. "Mir, 
ki so ga oznanjali angeli v betle-
hemski noči, naj napolni naša srca, 
naše družine in naše soseske ter 
med nas prinese več ljubezni, več 
topline in medsebojnega razume
vanja. Božična noč s svojim žarom 
pritegne vse: verne in neverne /.../ 
Bog prihaja med nas. Ne kot 
mogočen vladar, temveč kot ne
bogljen otrok, v ponižnosti in 
uboštvu. Ne kot sodnik, temveč 
kot prijatelj, kajti "božji sin ni prišel, 
da bi svet obsodil, ampak da bi se 
svet po njem zveličal". Da, Bog pri
haja med nas. Prihaja, da nam po
nudi spravo in odpuščanje. Vabi 
nas, da ustvarjamo odnose, ki te
meljijo na resnici in pravičnosti, na 
razumevanju in spoštovanju. Vabi 
nas k življenju." 

SPRAVA IN 
ODPUŠČANJE 

Seveda bi bilo prelepo, če bi (vsi) 
želeli, znali ali hoteli vsak dan živeti 
s takšnimi božičnimi sporočili. No
bena skrivnost namreč ni, da Slo
venci tudi v iztekajočem se letu ni'-
smo iskali predvsem "sprave in 
odpuščanja", in prav tako ni nezna
no, da mnogi posamezniki in orga

nizacije, tudi Cerkev, niso vselej 
storili vsega, da bi se res "razumeli 
in spoštovali". Simbolično nas mor
da v teh dneh še najmanj sektaško 
združujejo Miklavž, Božiček in de
dek Mraz. Vse tri smo v samostojni 
Sloveniji sprejeli in ohranili kot ne
kaj normalnega, kot sestavni del 
našega življenja in naših navad. 
Drug drugega dopolnujejo, in ker 
jih v glavnem ne spremljajo kakšni 
posebni "ideološki" podtoni, pred
stavljajo nekakšno vsakoletno živo 
potrdilo koeksistence med Sloven
ci, sposobnosti, da živijo z razlika
mi. Lahko bi celo rekli, da so pos
tali "nepolitizirani" Miklavži, Božički 
in dedki Mrazi last vseh Slovencev. 

V zadnjih dneh tega leta se z raz
ličnimi sporočili oglašajo tudi politi
ki. Vsi na veliko napovedujejo, 
kako naj bi bilo v novem letu, 
čeprav bi bilo zelo dobro, če bi se 
bolj (samokritično) ozrli tudi na tis
to, kar so obljubili pred letom in 
več. 

Lider najmočnejše opozicijske 
stranke - Socialdemokratske stran
ke Slovenije - Janez Janša opozar
ja, da je začetek leta 1997 napove
doval obetajočo koalicijo strank 
slovenske pomladi, "ki so imele 
vse možnosti za uravnoteženje slo
venskega političnega prostora in 
za udejanjenje mnogih napovedi 
izpred desetih let". Janša misli, da 
so se "dobri obeti razblinili z vsto
pom SLS v vladno navezo z LDS in 
DeSUS. SLS je v vladni aparat 
vstopila z nekaj deset ljudmi, za 
katere bi lahko trdili, da so res poli
tično zrasli iz programa stranke, 
drugi, vključno z nekaterimi mini

stri, pa so šele od Drnovška zvede
li, da so blizu SLS. Vladni aparat s 
celotno administracijo šteje skoraj 
30 tisoč državnih uslužbencev, ki 
so večinsko, če že niso člani LDS 
in ZL, tema dvema strankama in 
nekdanjemu predsedniku CK ZKS 
vsaj lojalni. V takem položaju bi 
bila tudi karieristično manj obre
menjena stranka, kot je SLS, pov
sem nemočna pri izpeljavi nekate
rih nujno potrebnih demokratičnih 
reform v državi. Tipičen dokaz za 
to trditev je Podobnikov predvolilni 
paradni konj, to je boj proti korup
ciji. Edina korupcija, ki je bila v sko
raj enoletnem zakonu med LDS in 
SLS odkrita, je nezakonito financi
ranje tabora SLS v Slovenj Gradcu, 
kar je mala kost proti milijardnim 
krajam družbenega premoženja, ki 
so se pod patronatom botrov iz 
LDS dogajale doslej in se prav v 
senci tako imenovane mosto-
gradnje končujejo v tem mandatu 
z zastaranjem odkritih kaznivih de
janj ali z razveljavitvijo sodb zaradi 
smešnih in vnaprej pripravljenih 
razlogov (na primer pri HITU, ko 
sodnik, ki je izrekel sodbo, ni imel 
mandata). Vse to ob pravosodnem 
ministru iz vrst SLS, ki je brez de
janske moči, vendar za ljudi zelo 
odgovoren..." 

MOLK ALI 
ODGOVOR 

Janševi očitki napovedujejo 
samo še dodatno vojno med "nek
danjimi" pomladniki, med SDS in 
SLS, ki se je že tudi v tem letu do
bro razplamtela. Sicer pa so 
Janševe navedbe o "nemoči" SLS 

in o milijardnih krajah tako grozlji
ve, da ob njih lahko molčijo (in mir
no spijo) samo povsem brezčutni 
politiki. Bodo tokratne (ponovljene) 
Janševe obtožbe naletele na ustre
zen odgovor in prepričljiv zagovor 
izzvanih? Ali pa bo molk dokazilo, 
da je v Sloveniji nekaj res hudo na
robe? 

Za razliko od Janše generalni se
kretar LDS Gregor Golobic misli, 
da je bila v danih razmerah vzpos
tavitev koalicije med LDS in SLS 
"najboljša možna." Delo piše, da je 
Golobic opozoril, da bi "prav goto
vo izpadli iz kroga kandidatk za 
prvo širitev Evropske unije, če nam 
koalicije ne bi uspelo oblikovati". 
Po Golobičevih besedah koalicija 
tudi sicer dokaj uspešno deluje, 
čeprav ni izdealna, ker se marsika
tera odločitev sprejema zelo 
počasi "zaradi različne narave part
neric". 

Predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek je pred novim letom opti
mist glede možnosti, ki jih ima Slo
venija v EU. Še vedno je prepričan, 
da bi Slovenija lahko postala pol

nopravna članica te evropske aso
ciacije že leta 2002. Poudarja, da 
se je s sprejetjem Slovenije v prvi 
krog pogajanj za polnopravno 
članstvo v EU položaj Slovenije 
precej spremenil, utrdil, po njego
vem mnenju je Slovenija pridobila 
tudi večjo mednarodno veljavo. 
"Že samo zaradi dejstva, da je po
vabljena na pogajanja, je vzpos
tavljena njena perspektiva, kajti 
zdaj vsi vedo, da bo Slovenija de
jansko postala polnopravna člani
ca. Pogajanja lahko prinesejo 
kakšen zaplet, toda z velikansko 
verjetnostjo lahko pričakujemo, da 
se bodo uspešno končala," je dejal 
dr. Janez Drnovšek v intervjuju za 
Večer. 

V zvezi s prilagajanjem sloven
skega gospodarstva novim evrop
skim zahtevam je premier dejal, da 
bo to prilagajanje še posebej 
zahtevno za tiste, ki se jim doslej s 
tujo konkurenco še ni bilo treba 
spoprijemati. "S to konkurenco so 
se spoprijeli naši izvozniki in so 
tega vajeni, seveda pa bodo bolj 
izpostavljena podjetja, ki delujejo 

na domačem trgu. Na koncu bo to 
seveda vsem koristilo, kajti zdaj je 
naš problem, kako domača mono
polna podjetja pripraviti, da bi 
povečala učinkovitost, znižala 
cene, tega brez konkurenčnega 
pritiska ne bodo storila. Zato 
pričakujemo precej vmesnih pro
testov različnih lobijev, toda končni 
rezultat bo koristil vsem." Sicer pa 
je dr. Drnovšek na vprašanje, kaj 
lahko obljubi slovenskim državlja
nom za leto 2000, dejal, da "najbolj 
zanesljivo prelom tisočletja". Sicer 
pa je dejal, da si bo "prizadeval, da 
bi vlada čim bolj delala v interesu 
državljanov, da jim bo zagotovila 
določeno stabilnost, ki kot je videti, 
včasih ni samoumevna. Utrjevali 
bomo mednarodni položaj, 
vključno s članstvom v EU, 
obdržali zdrave državne finance in 
poskrbeli za to, da bodo ljudje vi
deli pred seboj perspektivo. Ne 
obljubljam nič spektakularnega, 
nobenega čudeža, ampak norma
len soliden razvoj in splošno rav
notežje v državi." 

J a k Kopr i ve 

Off fod f f t tam 
ORMOŽ • Svečanost ob 
dnevu samostojnosti 

Na svečanosti ob državnem prazniku dnevu sa
mostojnosti, ki je bila v ormoškem domu kulture 
minuli torek, so obiskovalci, sodeč po radodar
nih aplavzih, uživali v programu, ki so ga pripra
vili domači umetniki. Nastopila je pianistka 
Metka Žižek, ki je poleg svojega nastopa 
spremljala tudi večino drugih glasbenikov. Rado 
Munda je s svojim saksofonom razbil začetno 
'poštirkanost' in razgibal publiko. Predstavila se 
je sopranistka Lidija Niedorfer, ki je po dolgem 
času spet nastopila doma. Med nastopi glasbeni
kov je Grega Geč nizal Jesihove sonete in Harm-
sov Zakon linča. Matej Mertik se je predstavil s 

pozavno, slovesnost pa je zaključil Janez Munda, 
ki je izvlekel, kar tiči v harmoniki. 

v k i 

DRAŽENCI • Najmlajši 
pričakali Božička 

Kulturno društvo Draženci je s svojo dramsko 
skupino in z drugimi člani društva pripravilo v 
soboto, 20. decembra, v Domu vaščanov prisrčen 
prihod Božička. Otrokom se je predstavila dram
ska skupina OS Breg z igro Kje so snežinke, mali 
Draženčani pa so zapeli nekaj pesmic, da jih je 
Božiček še bolj vesel obdaril. 

Zahvala mestni občini Ptuj, oddelku za 
družbene dejavnosti in primestni četrti Hajdina, 
ki sta prispevali svoj delež k paketu ob obdaritvi 
otrok. 

GZ 



HOTINJA VAS / NA OBISKU PRI ANGELI MEDVED 

X Hoji—f spretna kof mtknM m rofcmnl 
Angela Medved j e ženska, da je malo takih: v Sloveniji je edi- ' " ' 
na, ki dela z nogami to, kar drugi, ki so zdravi, delajo z roka
mi. Rodila se je v Spodnjih Jablanah pred nekaj več kot 65 
leti kot četrta od devetih otrok očetu , progovnemu delavcu, in 
materi gospodinji . Vsi so se rodili zdravi, le pri njej s e j e mati 
narava poigrala: rodila se je z nerazvitimi rokami. Kljub svoji 
invalidnosti ni žele la zaostajati za zdravimi. Tudi v šoli j e 
bila štiri leta, da se je nauči la pisati , brati in računati . 

Z največjo mero potrpežljivosti 
in zagnanosti ter pogimia je z de
sno roko, na kateri prste sicer ima, 
ne more pa jih premikati, napisala 
vse, kar so se učili v šoli, doma pa 
je potem prepisovala z nogo. Do 
osmega leta je tudi jedla z nogami. 
Njena želja po znanju je bila neus
tavljiva, čeprav se je v vsakodnev
nem življenju morala spopasti z 
marsikatero oviro. Okolje v tistih 
časih ni bilo prizanesljivo do dru
gačnih, družine so ponavadi svoje 
invalidne otroke skrivale. V An
gelini družini ni bilo tako. 

"Seveda ti ni vseeno, da si dru
gačen od drugih, moraš pa se pri
lagoditi, saj me je gnala neustavl
jiva želja, da bi znala vse, kar zna
jo drugi z rokami. Nisem želela 
biti manj vredna. Nisem se dala, 
drugače ne vem, kaj bi se z mano 
zgodilo. Marsikatera moja noč je 
bila svetla, ker sem vedela, da je 
moj boj samo moj, nihče ga ne bo 
opravil namesto mene, če se želim 
česa naučiti in s tem povečati svo
jo samostojnost, neodvisnost. 

Naša družina je bila revna, pa še 
veliko otrok je bilo. Za druge so 
kupovali oblačila, meni pa ne, pa 
sem si jih pričela šivati sama. 
Tako je bilo, da nisem mogla 

mimo blaga, ne da bi ga skrojila. 
Rada sem bila lepa. Najprej sem se 
naučila pisanja, nato pa še vse 
drugo, kar drugi delajo z rokami, 
jaz pa zaradi svoje drugačnosti z 
nogami. Spominjam se, da so me 
včasih vodili v trgovino, da sem 
jim pokazala svoje znanje pisanja 

z nogami. Za nagrado sem dobila 
bombone. V moji mladosti je bil 
praznik, če si dobil zemljo in bon
bone. Po pisanju in šivanju sem se 
naučila še plesti. Dolgo je šlo zra
ven, na koncu pa sem se le 
naučila. Igle sem si sama naredila 
iz starih špic od kolesa. Pozneje 
sem se naučila plesti še s pletilnim 
strojem, da sem si kaj zaslužila, saj 
drugih prejemkov nisem imela. 
Danes imam drtižinsko pokojni
no po očetu, dobim pa tudi doda
tek za tujo postrežbo v polo
vičnem znesku. Mi, ki smo invali
di od rojstva, ničesar ne dobimo 
za telesno okvaro. 

Angela Medved se češe 

Korak za korakom sem osvajala 
nove in nove spretnosti. Vsak dan 
mojega življenja mi je pomenil 
nov izziv. Naučila sem se tudi 
uporabljati telefon, znam vklopiti 
televizor, kuhati, tudi krompir lu
pim z nogami. Načrtov imam veli
ko, dan je prekratek za vse, kar 
želim storiti. Nikoli mi ni 
dolgčas, malodušja ne poznam, 
vedno je nekaj, kar me priganja, 
da grem naprej. Eni se tako bojijo 
zime, meni pa se zdi prekratka, 
prekratka je zame tudi pomlad, na 
splošno mi vse prehitro mineva, 
tako da včasih nimam niti toliko 
časa, da bi pogledala skozi okno. 
Zelo rada poslušam narodno glas
bo, radio imam prižgan tako rekoč 
cel dan, televizor pa si prižgem 
občasno. 

PRI 56 LETIH 
ZAČELA TUDI 
RISATI 

Pri 56 letih sem začela tudi risa
ti, rišem s temperami. Rišem, ko 
je svetlo, ko sije sonce, najraje 
rože vseh vrst, šopke vseh vrst, pa 
tudi drugi motivi so mi blizu. Sem 
članica mednarodnega društva, ki 
združuje člane - invalide, ki rišejo 
z ustnicami in nogami, sedež pa 
ima v Liechtensteinu. Zdi se mi, 
da nisem preveč talentirana za ris
anje, čeprav drugi, ko vidijo moje 
risbe, ne morejo verjeti, da sem jih 
narisala z nogami, tako blizu re
sničnosti so. Vsaka poteza je 
dovršena. Ko sem razstavljala na 
srednji trgovski šoli v Mariboru, 
tudi niso mogli verjeti, da je 
mogoče takšne risbe ustvariti s 
čopičem, ki ga vleče noga, ne 
roka. Tudi iz Liechtensteina so 
me prišli gledat, kako delam, da so 
se prepričali, da gre za risbe, ki 
nastajajo z nogo." 

Gospa Angela pri pisanju 

Angela živi sama v hiši v Hotinji 
vasi, kjer je njena soseda sestra 
Greta z možem Vladom, ki v njej 
nista nikoli videla invalidko, am
pak osebo, ki zmore vse, tudi tisto, 
česar pogosto ne zmoremo zdravi, 
taki, ki nam nič ne manjka, pa 
nam občasno manjka vse. 
Radoživa, kot je, si je poiskala 
družbo v nekaterih društvih, ude
ležuje se njihovih srečanj in prire
ditev. Vključila se je tudi v Bratst
vo bolnikov in invalidov Ljublja
na, s katerim je bila že na dopustu 
v Italiji. Vsak prvi četrtek v mese
cu pa se srečuje z ženskami iz Ho-
tinje in Orehove vasi. Zbere se jih 
tudi do trideset in vsakič je zelo 
veselo. Tudi v teh prazničnih 
dneh bo tako. Ob novem letu si 
želi le zdravja in miru, vse drugo 
je postranska zadeva. Brez zdravja 
tudi drugega zadovoljstva, ki ga 
prinaša življenje, ni. 

V Angeli Medved, v njenem po
gumu lahko išče navdih marsikdo 
med nami, ko ne najde izhoda iz 
še tako majhne stiske. V teh praz-

Angela Medved z nogami 
tudi plete, šiva, kvačka. Na 
sliki pri napeljevanju niti v 
šivanko. Foto: JB 

ničnih dneh naj bi TV Slovenija 
prikazala tudi enajstminutni film 
o njenem vsakdanjem spopadu z 
življenjem, ki mu je avtor Tinček 
Ivanuša dal pomenljiv naslov Po 
stopinjah poguma. In resnično so 
Angeline stopinje en sam velik in 
brezmejen pogum- Film se ponaša 
z dvema nagradama, eno tujo v 
Nemčiji, kjer je med videoustvar-
jalci iz praktično celega sveta pre
jel tretjo nagrado, enako pa tudi 
pred kratkim v Ljubljani. Zal vam 
natančnega dattmia predvajanja 
filma ne moremo napisati, ker ga 
ob zaključku redakcije, še nismo 
imeli. Svetujemo vam le, da na
tančno prelistate praznični spo
red. Ne bo vam žal, Angelina živl
jenjska zgodba je res nekaj poseb
nega, nekaj, kar moramo videti, 
da bomo znali ceniti to, kar ima
mo. 

Maida Goznik 

PTUJ / SE O ZIVUENJSKI USODI PTUJSKIH BREZDOMCEV 

Pozabljeni od družin, ne pa fudi dtuilfe 
Kot kaže, je naš zapis o prednovoletnem obi

sku pri ptujskih zdomcih vzbudil številna 
takšna in drugačna razmišljanja,'nekatera celo 
zlonamerna. Naš namen je bil samo opozoriti 
na problem, ki obstaja in ki ga bo to okolje mo
ralo nekako rešiti. Zgodbe brezdomcev pa so 
poglavje zase, vsaka je po svoje tragična. Naši 
sogovorniki so jih predstavili tako, kot so jih 
sami doživeli in jih še doživljajo, brez 
olepšanja. S tem pa, kar so povedali, niso hoteli 
iskati krivcev zunaj sebe niti koga dodatno pri
zadeti (kot pravijo, so sami že dovolj zaznamo
vani), navedli so le dejstva, ki so jih privedla v 
brezdomstvo in življenje, ki ga drugim ne želi
jo. Njihove zgodbe so lahko že jutri tudi naše 
zgodbe. Naša srčna želja je bila le pomagati, da 

bi takih zgodb bilo čim manj in da bi tudi za 
ptujske zdomce kdaj še posijalo sonce. 

Kakorkoli že, mi smo jih pred prazniki še en
krat obiskali in jih obdarili. Za nova oblačila so 
poskrbeli v butiku Sonja, za praznično potico v 
Ptujskih pekarnah in slaščičarnah, praznično 
vino je podaril Janez Rižnar, za drugo na praz
nični mizi in še nekaj drugih daril pa smo 
poskrbeli Majda Goznik, Jože Bračič in Jože 
Smigoc. Naši brezdomci so bili vsega podarje
nega zelo veseli. V njihovem imenu se zahvalju
jem vsem, ki so darovali. Naše brezdomce sta 
pred prazniki z darili obiskala tudi Miran Ke-
rin, direktor Centra za socialno delo v Ptuju, in 
mag. Janez Mere iz mestne občine Ptuj. 

Majda Goznik 

SVETA TROJICA / SOLA SE PREDSTAVI 

OB KONCU LETA SO TROJISKI ŠOLARJI IN UCITEUI POVABILI V GOSTE STARŠE 
IN KRAJANE • PRISRČEN KULTURNI PROGRAM IN NOVO ŠOLSKO GLASILO 
"SMEJČEK", KI BO BOGATILO KULTURNO USTVARJALNOST TROJIŠKIH NADE-
BUDNEŽEV 

Osnovna šola Sveta Trojica v 
Slovenskih Goricah, ki jo v 14 
rednih oddelkih in v enem od
delku podaljšanega bivanja obi
skuje 236 otrok, je pripravila lep 
zaključek prvega trimestra. Z 
njim so hkrati zaznamovali 
letošnje božične in novoletne 
praznike, v goste pa so poleg 

Trojiški šolarji so na predstavi razigrano zaigrali 

staršev povabili kar vse Tro-
jičane. Večnamenski prostor je 
bil pretesen za vse, ki so z nav
dušenjem spremljali otroško 
igrivost in prijetne nastope pev
cev, recitatorjev in igralcev. Za
peli so tudi šolski zbori ob 
spremljavi pedagoga Boža 
Čobca, v vseh učilnicah so imeli 
lepe razstave najrazličnejših iz
delkov, daril in drugih spomin
kov, pa tudi pestro paleto šolske 

ustvarjalnosti, spisov, projektov 
in krožkov. 

Starši so z zadovoljstvom ugo
tovili, da so njihovi šolarji zares 
vsestranski in da jim šola ponu
ja veliko. Prijetno so bili prese
nečeni nad urejenostjo prosto
rov in nad sodobno opremljeno 
računalniško učilnico. 

Kot nam je povedal ravnatelj 
trojiške OŠ in vnet kulturni de
lavec Darko Škerget, so s tem 
poskušali zaokrožiti letošnji 
prvi trimester in staršem poka
zati, kaj vse se dogaja na šoli. 
Mnogi namreč sploh ne vedo, 
da imajo na šoli izjemno razgi
bane izvenšolske dejavnosti, 
krožke in druge podobne aktiv
nosti, ki mlade samo dodatno 
bogatijo. Trojiški šolarji so v 
zadnjih letih dosegli več izvrst-

Za delo v interesnih de
javnostih so šolarji prejeli 
veliko pokalov 

nih uspehov na tekmovanjih 
tako v znanju kot v kulturi in v 
športu. Mnogi so občudovali 
množico lepih pokalov, ki so jih 
dobili mladi ribiči. Na šoli nam
reč deluje ribiški krožek, ki ga 
vodi Bogoljub Kšela. 

Ob tej priložnosti so predsta
vili novo glasilo Smejček. Uredi
li so ga učenci sami ob pomoči 
mentorice prof. Maje Hergan 
in likovne pedagoginje Jožice 
Korenjak. Objavili so več zares 
dobrih tekstov, humorja, 
križanke in iskrive misli. Glasi
lo je na lepem papirju tiskalo 
podjetje Štrakl od Svete Trojice, 
izšlo pa je v nakladi 150 izvo
dov. Odslej ga bodo izdajali vsa
ke tri mesece. 

M.TOŠ 

ZETALE / INTERESNI DAN IN PREDNOVOLETNI KULTURNI 
VEČER 

Živahno in prijetno predpraznično vzdušje je v drugi polovici 
decembra osreči lo tudi prebivalce med haloškimi griči. V 
osnovni šoli v Žetalah so v četrtek, 18. decembra, izvedli in
teresni dan, ki so ga učitelji in učenci s pomočjo zunanjih so
delavcev posvetili naravoslovju in domači kulturi. 

Kot je povedala ravnateljica 
Marija Knišič, so dopoldne 
začeli z analizo mleka in 
mlečnih izdelkov ter nadaljevali 
s pripravo prazničnih dobrot iz 
mleka in testa, lotili pa so se 
tudi raznih prazničnih okra
skov. Vse, kar so izdelali, so tudi 
razstavili in ponudili na ogled, 
veliko vsega pa so zapisali tudi v 
glasilo Praznični korak. 

Dan za tem, v petek, 19. de
cembra, pa so v prosvetni dvora
ni v Žetalah ob veliki in lepo 
okrašeni smreki pripravili iz
redno dobro obiskan kulturni 
večer, ki sta ga prijetno vodili 
dve mladi Žetalanki. Uvodoma 
so prebrali pozdravno pismo 
majšperškega župana Franca 
Bezjaka, ki je svojo odsotnost 
opravičil zaradi bolezni. Poleg 
recitacij in skečev, v katerih so 
nastopili učenci vseh razredov 

žetalske šole, so zapeli tudi mla
di pevci otroškega in mladin
skega pevskega zbora, ki ju je 

vodila Ankica Logar. Spomin 
na stare čase je z narečno pesmi
jo obudil oktet ljudskih pevk iz 
Zetal in okolice, vse skupaj pa je 
prijetno razvedril trio mladih 
glasbenikov iz Podlehnika in 
Žetal Haloški črički. 

-OM 

Mladi pevci žetalske šole pod vodstvom Ankice Logar. 

Foto: M. Ozmec 
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TEDNIKOV KLEPET / P O G O V O R Z LAIČNIM MISIJONARJEM BRANKOM LIKARJEM 

"teprmr si med reveži, H veliko cH^refo" 
Ko spremljamo de lo la ičn ih misijonarjev, se n a m velikokrat 
postavlja vprašanje, zakaj se odločajo za ze lo nevarno in 
težko življenje v revnih deže lah . V Vidmu pri Ptuju s m o obi
skali mladega bio loga Branka Likarja, ž ivahnega Primorca, 
ki j e kot la ični mis i jonar deloval v Zambiji . D e l o la ičnega 
misijonarja s a m predstavi takole: "Biti kristjan, imeti pokl ic 
ter željo in voljo, delit i svoje življenje z najrevnejšimi, zapos
tavljenimi ljudmi ter j i m z z n a n j e m poskušat i pomagat i v 
vsakdanjem življenju. 

Želja, da bi šel v misijone, se 
je pri meni začela pojavljati v 
zadnjem letniku gimnazije, ko 
sem razmišljal o svojem življen
ju, o vsem tistem, kar sem delal 
in ko sem odkril , da mi je v 
življenju bilo darovanih veliko 
stvari preko družine, prijateljev 
in vere. Konec osnovne šole 
sem namreč bil v skupini fan
tov, ki se ni mogla ravno pohva
liti z dobrimi deli in početjem. 
Potem sem čisto po naključju 
prišel v skupino vernih mladih, 
ki so iskali smisel svojega živl
jenja, niso bili zadovoljni samo 
s tistim svojim življenjem od 
ene zabave do druge. Tam sem 
spremenil svoj odnos do vere in 
ljudi. Mnogi moji prijatelji iz 
prejšnje družbe so zapadli v 
drogo, alkoholizem in pre
pričan sem, da bi pristal ravno 
tam kot oni." 

Laični misijonar Branko Li
kar 

TEDNIK: So potrebne za 
laične misijonarje kakšne po
sebne priprave? 

Branko Likar: "Čeprav ideja 
laičnega misijonarstva že precej 
časa živi tudi pri nas v Sloveni
ji, ni bilo nikoli organizirane 
priprave. Največkrat so vsi, ki 
so želeli iti, sami vzpostavili 
stik z misijonarji. Ni pa bilo 
urejene priprave. V času, ko sva 
se jaz in moj prijatelj odločila 
za pot misijonarstva, se je ena 
izmed laičnih misijonark vrnila 
iz misijonov. Povedala nama je, 
da so misijoni po eni strani iz
ziv, po drugi strani pa so lahko 
zelo naporni tako za misijonar
ja kot za tiste, s katerimi v misi-
jonih živi in dela. Zato se je na 
ta izziv zelo pomembno pripra
viti. Ob srečanjih in pogovorih 
z njo sva dobila vsaj neke osno
ve, kam odhajava, kakšno je 
podnebje, o boleznih, osnove iz 
kulture in navad in tako izvede
la čisto praktične - uporabne 
stvari. Vsi so mi govorili: 'Joj, 
ko boš prišel v misijone, bo to 
šok, saj se boš srečal z 
revščino!' Danes se spomnim, 
da sem prišel v misijon popol
dan. Takoj sem šel spat in zju
traj, ko sem se zbudil, sem imel 
občutek, da sem tam že več let. 
Počutil sem se kot doma in ni
koli v tistem času nisem čutil 
domotožja. V bistvu so me tiste 
priprave, njene izkušnje in 
moje razmišljanje dokaj dobro 
pripravili na ta izziv." 

TEDNIK: V misijonih moraš 
verjetno poprijeti tudi za 
kakšno konkretno fizično 

delo? Kaj vse ste vi tam 
počeli? 

Branko Likar: "Ko enkrat 
prideš v misijone, dobiš čisto 
drugačen pogled nanj in na to 
delo. Ni dovolj, da si le oznan-
jevalec Božje besede, temveč 
tudi učitelj in delavec. Mogoče 
je to pri laičnih misijonarjih še 
najizrazitejše. Ker sem biolog, 
sem že v času priprave imel 
občutek, da bom nekoristen, 
ker sem imel v glavi predstavo, 
da je laiški misijonar medicin
ska sestra ali pa nekdo, ki zelo 
dobro obvlada kakšno prak
tično delo. Če res prideš s pravo 
željo biti tam, živeti z drugimi 
ter jim pomagati, ti nobeno 
delo ni tuje. 

Ko sem prišel, so me usmerili 
v področje kmetijstva, ker sem 
pač imel nekaj izkušenj s študi
ja, pa tudi od prej. Najprej sem 
delal v informacijski hiši. To je 
ustanova za fante, ki se odločajo 
za redovniški poklic, dobijo pa 
tudi čisto praktične naloge. 
Moja naloga je bila, naučiti jih 
obdelovati vrt in skrbeti za 
domače živali. Bistvo tega mo
jega dela pa je bilo vzgajati jih v 
odgovorne ljudi. Iz izkušenj, ki 
sem jih dobil, ne morem reči, 
da bi bili leni, mogoče bi bil 
pravilnejši izraz, da so ljudje 
t renutka; ta trenutek imam, kar 
imam, za jutri pa me ne skrbi. 
Ker sem bil v misijonu sv. 
Jožefa, kjer je pater Miha Dre-
venšek v tistem času ustanovil 
srednjo šolo, sem dve leti učil 
biologijo." 

TEDNIK: Kako pa se spom
nite začetnih zapletov z znan
jem jezika in podobno? 

Branko Likar: "Pouk poteka 
v angleščini, drugače pa v sami 
Zambiji živi trideset različnih 
plemen in vsako ima svoj jezik. 
Meni se je zdelo samo po sebi 
umevno, da se moram naučiti 
tudi njihovega jezika, če živim 
med njimi. To pa ni enostavno, 
ker je njihov jezik zelo nenava
den in zakompliciran. Poznajo 
namreč kar 30 različnih časov. 
Dobro leto porabiš, da sploh 
začutiš njihov ritem glasu. Je
zik je zelo melodičen in raz
lično naglašene besede imajo 
zelo različen pomen, čeprav se 
zapišejo na isti način. Se pose
bej mi je znanje domačega ježka 
koristilo, ko smo ob suši prejeli 
mednarodno pomoč in sem raz
deljeval hrano po njihovih va
seh." 

OSNOVNE ŠOLE 
NE OBISKUJEJO 
VSI 

TEDNIK: Kako poteka v 
Zambiji izobraževanje, ali je 
obiskovanje pouka obvezno? 

Branko Likar: "Osnovna šola 
je obvezna, toda niti teoretično, 
še manj pa praktično ni možno, 
da bi vsi otroci obiskovali 
osnovno šolo. Večino šol so us
tanovili misijoni in v sedemde
setih letih so vse te šole 
podržavili. Toda izkazalo se je, 
da je država slab skrbnik in 
večina osnovnih šol je začela 
propadati . Povrhu vsega pa 
pouk poteka v angleščini, ki je 
otroci na podeželju ne razume
jo. Potem je pač pouk videti ta

kole: učitelj piše po tabli, otroci 
ponovijo in potem še vsi skupaj 
obnovijo. Skratka gre za papa
gajsko učenje na pamet, ne da 
bi razumeli, kaj se točno učijo. 
Učitelji niso motivirani za svo
je delo, saj imajo zelo nizke 
plače, in mnogim se bolj splača, 
da v tem času sadijo koruzo, saj 
so za to delo boljše plačani. 
Sprotnega preverjanja znanja ni 
in v bistvu učenec kar napredu
je iz enega letnika v drugega. 
Na koncu šolanja je državna 
matura, ki je zelo zahtevna in jo 
opravi le 20 odstotkov učencev. 
Za vse tiste, ki je ne opravijo, se 
šolanje konča. Okrog 10 odstot
kov potem nadaljuje šolanje na 
srednji šoli, kjer je drugačen 
pristop in je vse skupaj re
snejše. Zanimivo je tudi to, da 
imajo še vedno angleški sistem 
šolanja. Tudi učne načrte dobi
jo iz Anglije." 

TEDNIK: Verjetno ste pri 
svojem delu moral i uporablja
ti veliko domišljije in iz
najdljivosti? 

Branko Likar : "Misijonske 
srednje šole so še zmeraj lahko 
privatne, zato je bila naša šola 
še kolikor toliko dobro 
opremljena. Imeli smo labora
torij in nekaj učil. Učbenikov 
pa ni možno dobiti. Sam sem 
imel navado, da sem vsako snov 
razmnožil na liste že nekaj dni 
pred tisto uro, ko sem snov raz
lagal. Abstraktne snovi so za 
učence precej težko razumljive 
in tako sem moral mnoge tiste 
stvari, ki jih mi izvemo iz jav
nih glasil, njim prikazati preko 
raznih zgodbic, risb, na čimbolj 
vsakdanji način, da so razume
li. Na njihovih obrazih si lahko 
zelo jasno razbral, kdaj so 
kakšno stvar razumeli, saj so se 
jim kar zasvetile oči. Zelo lepe 
izkušnje imam iz tega časa, ko 
sem poučeval, saj smo se 
odlično razumeli." 

MISIJONAR/I SO 
POSEBEJ 
CENJENI 

TEDNIK: Kako pa v Zambij i 
sprejemajo belce in kakšen je 
odnos med uči te l jem in učen
cem? 

Branko Likar: "V Zambiji 
zelo oprto sprejemajo tujce. Če 
si misijonar in znaš njihov je
zik, je pa to še posebna pred
nost. Kakor hitro jih nagovoriš 
v njihovem jeziku, so popolno
ma odprti . O odnosu med 
učiteljem in učenci pa bi 
mogoče povedal neki primer: 
Učiteljica jim je dala nalogo, 
naj napišejo in narišejo -
opišejo pojem avtoritete. 
Večina je narisala policaja, ki s 
pendrekom pretepa ali učitelja 
s palico. Avtoriteta se v šoli poj
muje predvsem po odnosu: Jaz 

sem učitelj, lahko te kaznujem, 
ti si pred mano popolna ničla." 

TEDNIK: Ste uporabljali pa
lico? 

Branko Likar: "Ne. Nikoli ni
sem čutil potrebe. Vse stvari 
sem poskušal razložiti. Never
jetno, kako so bili odprti in pri
pravljeni znanje sprejeti, ko so 
videli, da n imam nobenega in
teresa po zaslužku, ker nisem 
dobil plače. Večje težave sem 
imel z ravnateljem in drugimi 
učitelji, ki so želeli svojo avtori
teto uveljaviti tudi na račun 
mojih ur. Recimo: prišli so k 
moji uri s spiskom in so pokli
cali, kdo naj bi šel pulit trave. 
Takrat sem se uprl in jim želel 
dokazati, da nima nobenega 
smisla, če jih kaznujemo tako, 
da jih odtrgamo od ur pouka." 

'ŠE SE BOM 
VRNIL V 
MISUONE..." 

TEDNIK: Lakota in revščina 
sta še zmeraj značilnost za Af
riko. Glede na to, da ste delali 
med Afričani na področju 
kmetijstva, ste verjetno ugoto
vili, kateri dejavniki 
povzročajo revščino? 

Branko Likar: "Ogromno je 
odvisno od narave. Le tisti 
kmetje, ki imajo velike farme in 
namakalne naprave, so neodvis
ni od vremenskih razmer. Vsi 
manjši kmetje, ki predstavljajo 
90 odstotkov Zambijcev, pa so 
odvisni od deževne dobe. 
Včasih ne pade dovolj dežja, saj 
dežuje le pet mesecev v letu, po
tem pa niti kaplje. Če ni dežja, 
sledi lakota ali podhranjenost 
pri otrocih. So pa še drugi dej
avniki, ki vplivajo na to, da 
ljudje ostajajo pri zelo primitiv
nem kmetovanju in nimajo niti 
želje po razvoju. Pri njih je še 
zmeraj zelo razširjen strah pred 
čarovništvom. In mnogokrat 
prav to zavira napredek." 

TEDNIK: Za laičnega misijo
narja ste se odločili zato, da bi 
s svojim znanjem pomagali 
tistim, ki so pomoči potrebni. 
Velikokrat pa človek lahko 
pade tudi v hude osebne krize. 

Branko Likar: "Večjih kriz 
nisem imel. Čutil sem, da več, 
kot dajem, več prejemam. Nji
hova odprtost do življenja kljub 
vsem težavam te navda z opti
mizmom in doživljanjem lastne 
omejenosti. Prav ta izkušnja 
omejenosti, majhnosti te tudi 
postavi na realna tla, ko spoz
naš, da nisi ti središče vsega, da 
so drugi enako pomembni kot 
ti." 

TEDNIK: In kaj počnete da
nes? Verjetno si človek ne 
more š reči: Od danes naprej 
pa ne bom več laični misijo
nar? 

Branko Likar: "Vsi, ki smo 
bili v Afriki, vemo, da ta 
izkušnja ostane v tebi. Vsa ta 
srečevanja z drugačnostjo goto
vo pustijo pri vsakem močan 
pečat. Drugače začneš gledati 
na stvari. In to je tudi vzrok, da 
se potem, ko se vrneš domov, 
kar naenkrat počutiš tujec v 
lastni hiši. Zame je bil večji 
šok, ko sem prišel iz Afrike v 
Slovenijo kot takrat, ko sem 
prišel v Afriko. Preden sem 
prišel v vsakdanji tok življenja, 
sem kar taval kot zgubljen. To 
je težko pojasniti nekomu, ki 
tega ni doživel ... Ne razmišljaš 
več tako kot prej ... Prideš iz 
okolja, kjer se ljudje dobesedno 
borijo za hrano iz dneva v dan, 
pa se ne počutijo revni. Pri nas 
pa doživiš šok, ker se imajo 
ljudje za reveže že, če nimajo 
redne službe, čeprav jim pred 
hišo stoji dober avto ... Želim si 
nazaj v misijone, pa ne zato, ker 
se tu ne bi znašel. Z veseljem 
živim tudi tukaj, ampak misijo-
narstvo čutim kot svoj poklic, 
ki mu moram slediti. Kdaj, 
kako, puščam odprte pot i . . ." 

Marija Slodnjak 

Branko v času svojega misijonarskega poslanstva med 
mladimi Zambijci 

MIKLAVŽ / MOŠKI OKTET 

Izdali prvo gladieno kmoto 
Miklavževski oktet j e pričel delati pred šest imi leti . P o raz
padu m e š a n e g a pevskega zbora pri Miklavžu j e zrasel iz 
moškega de la zbora, ki j e ostal skupaj i n nadaljeval vaje. 
Najprej so nastopal i kot decet , pa j i h j e b i lo le redko d e s e t 
Po tem so se preimenoval i v nonet , sedaj pa so se odloči l i za 
oktet , čeprav j e pevcev d e v e t 

Moški oktet devetih pevcev iz Miklavža pri Ormožu 

S številkami torej nimajo naj
boljše sreče. Pevovodja L e o n 
L a h pa je povedal, da so se za 
oktet odločili po vzgledu neka
terih drugih oktetov. Morda pa 
tudi iz preventive, saj tako 
lahko vedno eden manjka. V 
miklavževskem oktetu pojejo 
Ivan Kosec , L e o n L a h , Jože 
žemljic, F r a n c Janež ič , Saša 
Štampar , Jože Lah , Mitja No

vak, Ivan Skrinj ar in S tanko 
Pesr l . 

V zadnjih letih so se predsta
vili publiki po ormoški občini 
na številnih nastopih in kon
certih. Radi se lotijo tudi težjih 
pesmi, izvajajo slovenske na
rodne, z veseljem pa zapojejo 
tudi črnske duhovne pesmi. Že 
na dveh koncertih so jih peli v 
spremljavi instrumetalnega 

kvarteta. Črnske duhovne pe
smi doživijo pri publiki lep 
sprejem, lahko gredo v uho, so 
pa tudi ljubezen pevovodje 
Leona Laha. Na začetku pevci 
niso bili najbolj navdušeni nad 
njimi, bile so tudi težave z ang
leščino, sedaj pa so se jim že 
priljubile. 

Pred kratkim so pevci izdali 
svojo prvo glasbeno kaseto. Po
sneli so jo v studiu na Svetin
jah, snemanja pa so trajala dva 
dni. Pred snemanjem so imeli 
za pripravo še intenzivne vaje. 
Sicer se na vajah srečujejo en
krat na teden, le pred nastopi 
večkrat. Pevci se poklicno 
ukvarjajo z najrazličnejšimi po
klici, tako da za pogostejše vaje 
zmanjka časa. 

Na prvi kaseti je na strani A 
zbranih šest nekoliko težjih pe
smi, na strani B pa sedem ljud
skih v različnih priredbah. Ker 
je kaseta izšla tik pred novim 
letom, so za konec poslušalcem 
namenili pesem Srečno novo leto 
in posvetilo na ovitku, ki vsem 
ljudem dobre volje želi, da jih 
sreča spremlja vedno in povsod. 
Kaseto je mogoče kupiti pri čla
nih okteta. Njeno promocijo 
bodo pričeli konec januarja, ko 
jo bodo na koncertih predstavi
li širšemu poslušalstvu. 

vki 



VINO IN ZDRAVJE 

Z vinom s e lahko fudi zdmnmo 
statistični podatld liažejo, da se v decembru, predvsem pa v 
zadnjih prazničnih dneh spije največ vina. Slovenci ga v pov
prečju spijemo na leto po 40 litrov, kar nas uvršča med dobre 
porabnike. Seveda pa ob letinah, kakršna je letošnja, niti pri
bližno ne moremo spiti vsega vina, ki ga pridelamo, da ne omen
jamo še uvoženega. 

Povečano pitje ob koncu leta 
nima nobene povezave z zdrav
jem, prej nasprotno. Velja pa, da 
smo ob pitju dobrega vina pri
jazni in dobre volje, ob pitju sla
bega pa nejevoljni in celo agre
sivni. Letos in prihodnje leto 
lahko torej pričakujemo dobro 
voljo Slovencev, ki jo bomo še 
kako potrebovali. Če z vinom 
pretiravamo, se ne počutimo 
preveč dobro in se moramo 
zdraviti, ob zmernem pitju pa je 
vino prijeten dodatek hrani in 
celo zdravilo. Dr. Dražigost Po
kom, pomembna avtoriteta v 
znanstvenem pristopu k 
prehranjevanju, je leta 1995 iz
dal knjigo z naslovom Vino in 
zdravje. V njenem uvodu je zapi
sano: "Človek uživa vino že več 
kot štiri tisoč let. Zlasti v vinorod
nih krajih je tako vtkano v člove
kovo vsakdanje življenje, da bi 
brez njega težko živel. Vino je živl
jenje. Lahko rečemo, da je več kot 
samo alkoholna pijača, zato je 
vredno, da o njem spregovorim 
obširneje, kot bi zgolj o alkoholu." 

V omenjeni knjigi so zanimivi 
podatki o varni oziroma zmerni 
količini popitega vina. Tudi šte
vilni drugi priročniki omenjajo, 
da lahko zdrav, odrasel moški 
brez škode za zdravje zaužije 
dnevno 0,6 do 0,7 litra srednje 
močnega vina, ženske pa 0,2 do 
0,3 litra. Priporočila so zelo raz
lična, okvirno pa se gibljejo od 1 
do 2 decilitra za ženske in 2 do 4 
decilitre za moške. Manjša 
dnevna količina vina, popitega 
ob obroku hrane, celo koristi 

človekovemu zdravju. 
Nekatera naša vina pa imajo 

konkretne zdravilne učinke. 
Beli burgundec (suho vino z 11 -
12% alkohola) je zdravilen pri 
bronhitisu in gripi. Dnevna 
koičina je 3 krat 1 deciliter tega 
vina, ki mu na buteljko dodamo 
10 gramov cimeta, tri žličke 
sladkorja in l imonino lupinico 
ter ga segrejemo do približno 60 
stopinj Celzija. 

Sladki beli burgundec je zdra
vilo pri rekonvalescenci, pijemo 
pa ga 3 krat na dan po 1,5 decili
tra. Bizeljsko belo, suho kisel
kasto, z 10 do 11,5 % alkohola je 
zdravilo pri kroničnem revma-
tizmu in ledvičnih kamnih. 
Znani dolenjski cviček zdravi 
slab tek, pomanjkanje kisline v 
želodcu, kronične ekceme, 
povečan krvni tlak in sladkorno 
bolezen. Zdravilna kohčina je 3 
krat 1,5 del dnevno. Haložan z 
10,5 do 11,5% alkohola zdravi 
kronični revmatizem, ledvične 
kamne, vnetje debelega črevesa, 
podobne zdravilne lastnosti ima 
ljutomerčan, oba sta zdravilna v 
količini 3 x 1,5 decilitra. Znana 
je tudi zdravilnost metliške 
črnine. Če popijemo 3 krat po 1 
del tega vina, lajšamo kronična 
in akutna vnetja črevesja, sla
bokrvnost in utrujenost. Merlot 
je v enaki količini zdravilen pri 
rekonvalescenci, utrujenosti in 
slabokrvnosti. Rebula z enim 
kozarcem po obroku zdravi sla
bo prebavo in depresije, rumeni 
muškat, polsuho vino z 10,5 do 
11,5 % alkohola, pa z enim do 

dvema kozarcema na dan obo
lenje žolčnika, obenem pomaga 
rekonvalescentom. Mošt portu-
galke z 8,5 do 11,5 % alkohola 
nam ob popitem kozarcu pred 
obrokom pomaga pri gnilobni 
dispepsiji (prebavni motnji). 
Kraški teran ima zdravilne 
učinke pri kroničnih in akutnih 
vnetjih črevesja, utrujenosti in 
slabokrvnosti - pomaga kozarec 
po obroku. Polsuhi traminec z 
11 do 13 % alkohola ima zdra
vilno moč pri gripi in prehlad
nih obolenjih, znova pomešan s 
cimetom, sladkorjem in limoni
no lupino ter segret na 60 sto
pinj. Tudi peneča, suha vina so 
zdravilna. Če popijemo kozarec 
pred glavnim oborkom, nam 
lajšajo težave pri vročini, 
povešenem želodcu, ob po
manjkanju kisline v želodcu in 
po srčnem infarktu. 

Ob podatkih o zdravilnih 
učinkih posameznih sort vina 
na človeški organizem se bo 
marsikdo obregnil, češ da s tem 
vzpodbujamo alkoholizem. Pa 
ni res. Tisti, ki znajo ob zmer
nem pitju vina v kombinaciji s 
hrano uživati, so zagotovo bolj 
zdravi, nikakor pa ne alkoholi
ki. Alkoholizem je odvisnost od 
vina oziroma močnejših alko
holnih pijač. In kakšna je razli
ka, če spijemo kozarec dobrega 
vina ali pogoltnemo tableto? 
Nobene! Eno in drugo nam ne 
bo škodilo, temveč koristilo ali 
vsaj lajšalo težave. Če pa dan za 
dnem pijemo večje količine 
vina ali če dan za dnem goltamo 
tableto za tableto, smo že odvis
niki. Odvisnost od alkohola je 
bolezen, prav tako kot odvisnost 
od tablet ali mamil. 

J . Brač ič 

PTUJ / KONCERT V MINORITSKEM 
SAMOSTANU 

Nastop mladih 
solisfov In arkestra 

štejejo se zadnji dnevi leta. Ut
rip se pospešuje, čutiti ga je na 
ulicah v trgovinah in tudi v kul
turnem življenju. Vrstijo se 
predstave in zdi se, da je kultura 
naenkrat dobila drugačen 
predznak. Koncerti se nam po
nujajo skoraj vsak večer, in prav 
je tako. Božič in konec leta sta 
čas, v katerem smo bolj senti
mentalni, razmišljajoči, morda 
o tem, kaj smo storili, se naučili 
ali spoznali v letu, ki po tihem 
polzi h koncu. 

Nekateri želijo pokazati svoje 
dosežke. In lepo so to storili 
harmonikarji glasbene šole Ka
rola Pahorja na koncertu 22. de
cembra v dvorani minoritskega 
samostana. Obiskovalcem so 

pod vodstvom učiteljice Marije 
Babic zaigrali skladbe Mozarta, 
Čajkovskega in drugih. V drugi 
polovici koncerta pa je kot gost 
večera igral harmonikarski or
kester, v katerem sta se pred
stavljala mlada solista na klavia
turah Uroš Sagadin in Matej 
Serdinšek. 

V skoraj dveh urah, kolikor je 
trajal koncert, je lahko vsak 
našel kaj zase organizator in iz
vajalci so se potrudili, da je bilo 
občinstvo zadovoljno. Učenci 
glasbene šole Karola Pahorja pa 
so bogatejši za izkušnjo - nas
top, ki jih bodo na poti do uspe
ha potrebovali še veliko. 

Franc Vindiš 

Mlada solista na klaviaturah 
Uroš Sagadin in Matej Ser
dinšek 

Harmonikarski orkester 

PTUJ / PREDSTAVITEV ZLOŽENKE O CERKVI SV. LEOPOLDA 

Prispevek govori le o enem od številnih decembrskih božično-
novoletnih prireditev v našem mestu, in sicer o predstavitvi 
zloženke o novi cerkvi sv. Leopolda v Novi vasi pri Ptuja. Za nje
no gradnjo imajo zasluge številni posamezniki, med njimi pa 
prav gotovo dr. Vinko Škafar kot pobudnik, g. Franc Obran kot 
motor projekta in z njim seveda vsi patri kapucini, številni nei-
menvani posamezniki, institucije, občinske službe itd. 

Zloženko o novi cerkvi 
sv.Leopolda je prinesel letošnji 
Miklavž. Predstavili smo jo v 
nedeljo, 28. decembra, ob U . uri 
v nedokončanih prostorih cer
kve ob prisotnosti župana mest
ne občine Ptuj Miroslava Luci
ja, dr.med., s soprogo, podžupa

na Ivana Jurkoviča, dr.vet., s so
progo, avtorjev zloženke prof. 
Nade Jurkovič, ki je obdelala 
vlogo kapucinov na Ptuju skozi 
stoletja, umet. zgodovinarke 
Tatjane Kralj, ki je podala 
umetnostnozgodovinski oris 
cerkve, in mag. p. Staneta 
Beštra, ki je podal osnovne 

tehnične podatke o objektu in 
orisal slovesnosti, ki so že pote
kale. Fotografije je prispeval 
Andrej Rašl. Zloženko je lekto
rirala Dorica Emeršič, tehnično 
uredil Damjan Lindental , tiska
la tiskarna Povše, koordinatori-
ca izvedbe pa je bila avtorica 
pričujočega prispevka. Stroške 
tiska je pokrila mestna občina 
Ptuj. 

Zloženko je pospremila na pot 
tudi glasba, tako na koru kot 
tudi na odru, in razstava foto
grafij o graditvi cerkve. 

Krist ina Š a m p e r i Purg 

Del zloženke o cerkvi sv. Leopolda v Novi vasi pri Ptuju 

LENART/ 
GLASILO O O Z 

Skrb za 
obvešianje 
ilanov 

Območna obrtna zborn ica 
iz Lenarta v Slovenskih gori
cah namenja obveščanju 
članstva veliko pozornost i . 
Letos so začeli izdajati last
no glasilo, v katerem objavl
jajo veliko novosti s po
dročja zakonodaje, 
predvsem pa tekoče infor
macije o dogajanj ih v zborni
ci in občini Lenart. 

Pred dnevi je izšla zadnja 
letošnja številka, v kateri je 
uvodnik napisal predsednik 
lenarške območne zbornice 
Jože Pet rov ič . Pripravili so 
tudi tradicionalno prednovo-
letno srečanje obrtnikov in 
podjetnikov občine Lenart. 
Na njem so razglasili dobit
nike posebnih priznanj zbor
nice za dolgoletno delovan
je v obrti in podjetništvu. Za 
15-letnico uspešnega delo
vanja v obrti so dobil i priz
nanja Domin i k Ra jšp z Var-
de, Ivan Šenekar iz Lenarta, 
Franc Š i rovn ik iz Veličine in 
Vera Žižek iz Lenarta. Za 20-
letnico obr tnega ukvarjanja 
z obrtjo sta dobi la priznanji 
Henr ik Fekon ja od Svete 
Trojice in Mar t in Murš i č iz 
Zgornjega Porčiča, za 25-
letnico pa Janez J u g iz Len
arta in Cvet l i ča rs tvo Iv ica iz 
Lenarta. 

M T 

IZBERIMO TRAKTOR LETA 1998 

Glasujte, taka-
jo vas nagrade 
Za t raktor leta 1998 lahko p red 
l a g a t e e n e g a o d n a s l e d n j i h 
t r a k t o r j e v : A G R O M E H A N I K A 
A G T 8 3 0 ; C A R R A R O 3 7 0 ; 
D E U T Z - F A H R A g r o x t r a 4 . 1 7 , 
4 . 8 5 in 6 . 0 1 ; F E N D T F a r m e r 
275 SA, 308 in 5 1 1 ; F IAT 70-56 
DT, 88-94 DT, L 8 5 ; F O R D 5640 
D T ; J O H N D E E R E 3 3 0 0 S E , 
6 3 0 0 , 6 4 0 0 ; L A M B O R G H I N I 
Grono 60 , 70 in Spr in t 70 ; L A N -
D I N I G l o b u s 60 , Bl izzard D T 6 5 , 
9 8 8 0 DT ; M A S S E V F E R G U -
S O N 382 ,4245 ,6140 ; M E R C E 

D E S B E N Z U n i m o g ; S A M E Ar
g o n 60 , D o r a d o 70 , Si lver 9 0 ; 
S T E Y R 9 7 0 A , M9083A , 9 0 8 6 A ; 
T O R P E D O TD 48, TD 55A, T D 
7 5 A ; U N I V E R S A L 4 4 5 D T C , 
640 DTC, 643 DT; Z E T O R 4340 , 
5 3 4 0 , 7 3 4 1 . 

I z r ezane in i z p o l n j e n e g l a s o v 

n i c e p o š l j i t e na n a s l o v : R a d i o 

- T e d n i k P t u j , R a i č e v a 6 , 2 2 5 0 

P t u j , n a j k a s n e j e d o 15. j a n u 

ar ja 1998. 

J S 



Kuhorski nasveti 
Glavna silvesfnka jed 

Največ dela pr i pr ipravi j ed i ln ika imamo z glavno jedjo. 
Najpogosteje si m svečani j ed i ln ik pripravl jamo glavno 
mesno j e d iz najbol jših delo\ posamezne \ rste mesa. 

Tako si iz svinjine lahko pri
pravimo jedi iz svinjskega fileja, 
stegna ali zarebrnic. Iz svinjske 
ribe si lahko pripravimo veliko 
domiselno pripravljenih rulad, 
meso lahko nadevamo z zelenja
vo, mletim mesom druge vrste 
mesa, kot sta govedina in perut
nina, na blanširane ohrovtove 
liste pa lahko dodamo tudi ribji 
file. Nadev lahko nekoliko bolj 
začinimo in ga s tem nekoliko 
bolj poudarimo. Svinjski file pa 
lahko pripravimo tudi v oku
snih hitrih omakah iz sladke 
smetane, gob ali sira, ki zori s 
plemenito plesnijo, zavijemo ga 
lahko v lističe slanine in pripra
vimo tudi v omaki z veliko vina. 
Lahko pa meso spečemo kot 
pečenko, ne začinimo premočno 
ter v zadnji tretjini pečenja 
močno potresemo s sesekljani
mi lešniki. Naj vas lešniki kot 
dodatek pri pečenju mesa ne 
motijo, rahlo grenak okus 
zapečenih lešnikov spremeni vi
dez in okus pečenega mesa. 

Iz govedine si lahko pripravi
mo jedi iz govejega fileja ali raz
lično pečene bifteke, kot so cha-
teaubrian, biftek z jajcem, ang
leški in še kateri, ali pa različne 
turnedoje. Turnedoje imenuje
mo 3 do 4 centimetre debele re
zine mesa, ki smo jih odrezali 
od govejega fileja in različno 
pripravili, na primer turnedo 
rossini pripravimo s soltiranimi 
gosjimi jetri, turnedo dubari pa 
s kuhano in šokirano cvetačo. 
Seveda rezine mesa najprej do
bro začinimo, lahko jih damo 
tudi v različno marinado in ko
maj šele obložimo z že prej 
omenjenimi dodatki. 

Goveji file lahko spečemo tudi 
v celem kosu klasično začinje
nega ali z dodatki, kot so slani
na, lešniki in mandlji. 

Lahko si pripravimo tudi jedi 
iz perutnine: iz fileja ali celot
nega piščanca, kot so dušeni 
piščanec s hruško in poma
rančo, flambirani puranji zrezki 

in podobne jedi. 
Vsekakor je za svečane jedi 

primerna teletina, kot so nade
vane telečje prsi v zviti obliki ali 
različni zrezki. Najboljše zrezke 
dobimo iz oreha in notranjega 
stegna. Dobri telečji zrezki so 
mnogostranski. Lahko jih pol
jubno paniramo in ocvremo v 
surovem maslu. Lahko jih tudi 
nadevamo, tak je cordon bleu, 
ali jih pripravimo kot zvitke, 
ptičke in podobno. Manj nežne 
zrezke pa lahko dušite v omaki 
ali kuhate. Lahko pa si pripravi
mo tudi okusne steake: vrtnar
skega obložimo s šokirano ze
lenjavo, steak holstein slovi po 
pečenem jajcu, ki ga položimo 
na pečeni steak, čez pa položimo 
dva tanka ribja fileja v obliki 
črke X in dekoriramo z zrnci ce
lega popra ter zelenim peteršil-
jem.Steak po moderno pripravi
mo s sadjem, ki ga narežemo na 
poljubne oblike, šokiramo ozi
roma narahlo prepražimo na 
maslu in obložimo naravno 
pečeni steak. Od sadja najpogos
teje izberemo jabolka, ananas, 
hruške, suhe slive in kandirane 
češnje. 

Zraven glavnih jedi ponudimo 
še priloge. Vse priloge, ki jih 
pripravljamo, naj bodo v 
majhnih količinah in dekorativ
no lepo pripravljene, a nenasit
ne. Pripravimo lahko pommes-
dusses, zelenjavo po angleško, 
mandljeve hrustavce, polnjene 
skutne cmoke in še kaj. 

Seveda ponudimo zraven še 
solato. Če ste pripravili za glav
no jed dve mesni jedi in eno ali 
dve prilogi, ponudite eno vrsto 
solate, na primer zeleno, in jo 
dekorirajte z na kocke nareza
nim paradižnikom, glavnato so
lato lahko dekorirate z nariba-
nim trdo kuhanim jajcem, zelje 
z motovilcem in obratno ter po
dobno. 

Pa srečno in veselo 1998. leto 
vam želim 
ter obilico 
uspelih 
jedi. 

N a d a 
Pignar , 

učiteljica 
kuharstva 

KRVODAJALCI 
16, december - Matjaž Bedrač, 
Dolga Lesa 5, Danica Kocen, Go- i 

j deninc) 49, Zdravko Hlebec, Kog 
107, Igor Rozman, Gonnila 2, Pe
ter Kocen, Godeninct 49, Petra \ 

I Hlebec, Kog 107, Ivanka Dogša, 
I Ljutomerska 2, Središče ob Dravi, : 
j Vinko Štrman, Gomila 6, Marijan ; 

Polanec, Obrez 28, Branka Žibek, 
Godeninct 39, Ivan Lukman, ; 
Obrez 117, Franc Majč, Prečna 2, i 
Središče ob Dravi, Katica i 
Ružman, Gomila 51/b, Alojzija j 
Horvat, Slovenska 47, Središče ' 
ob Dravi, Bojan Gavez, Slovenska | 
C. 6, Središče ob Dravi, Kristina \ 
Munda, Slovenska 23, Središče i 
ob Dravi, Janez Lukman, Parti- i 
zanska 9/a, Središče ob Dravi, I 
Milica Korpar, Podgorci 87/a, | 
Jožica Pokrivač, Jastrebci 60, ; 
Marina Kocen, Godeninci^ 49, ; 

I Dušan Novak, Kog 54, Ivan Savo- i 
i ra, Poštna 19, Središče ob Dravi, I 
I Franc Zabavnik, Slovenska 5, Sre- : 
j diščeobOravi, Vinko Nemec, Slo- ' 
I venska 77, Središče ob Dravi, 
j Jožef Murko. Lovrenc 129/a, Ja-
I nez Muršec, Ločki Vrh 52/a, Jože 
I Kolarič, Lackova 1, Ptuj, Branko : 
j Arnuš, Zasadi 7, Daniel Fras, Ob 
I Grajeni 1/a, Ptuj, Izidor Goričan, 
I Štuki 28/a, Franc Majcen, Pod-
\ lože 40, Marija Kramberger, 
I Prešernova 25, Ptuj, Irena Vrečar, 
I Zasadi 7, Daniel Jeza, Kajuhova ; 
M l , Kidričevo, Natalija Kokot ; 

Majšperk 32, Marjan Kovačec, ] 
Apače 64, Franc Štumberger, 

; Nova vas 83, Jože Rubin, C. Pro-
ietarske brigade 60, Maribor, An
drej Matjašič, Prešernova 2, Ptuj, 
Slavko Vrbanič. Vošnjakova ulica 

^ i.Ptui. 

^ 18. december - Franc Čuček, Biš 
20, Ivan Hribemik, Na Boč 22, 
Poljčane, Emil Zadravec, Staneti-
nec 55, Dušan Zadravec, Libanja 

; 12, Igor Pucko, Žerovinci 12, Ja
nez Petek, Rucmanci 65, Robert 

; Šef, Opekamiška 13, Ormož, 
: Dušan Jeza, Rimska pl. 21, Ruj, 
; Stanko Vrbek, Cirkovce 42, 
; Boštjan Kmetec, Pongrce 6, Mar-
; jan Grabar, Podvinci 100. Emil 
J Veier, Cirkovce 76,̂  Marjan Lah, 
I Pongrce 15, Gera Čeh, Podvinci 

98/c, Jože Kmetec. Osojnikova c. 
; 21, Ruj, Bernard Kotnik, 

Stražgonjca 25. Stanko Zaje, Mi-
hovce 54/a, Martin Brec, Volk-

I merjeva 7, Ruj, Milena Kokol, Ul. 

25. maja 5, Ptuj, Miran Ljubeč, ^ 
Zabovct 61, Janko Fras, Flege-
ričeva 1, Ruj, Janko Beranič, | 
Pongrce 3, Matej Pleteršek, Mi- j 
hovce 20, Janez Trofenik, Ljuto- | 
merska 22, Ormož, Anton Dre- I 
venšek, Župančičeva 13, Prager- ^ 
sko, Leopold Žunkovič, Šikole 20, i 
Alojz Mlaker, Dragonja vas 18, j 
Jožef Lah, Pongrce 8, Stanko ! 
Lah, Pongrce 15, Branko Mlakar. , 
Grajena 46, Darjan Predikaka, > 
Lovrenc na Dravskem polju 3, Mi
ran Šori, Kicar 83, Leopold Zabu-
kovšek, Dragonja vas 2, Anton 
Frangež, Zg. Jablane 13, Marko 
Kukovec, Ul. 25. maja 15, Ruj, i 
Milan Jazbec, Ul. B. Kraigherja j 
10, Kidričevo, Srečko Baklan, Sp ^ 
Jablane 16, Štefan Potočnik, Sp. ^ 
Jablane 36, Štefan Trčko, Sp. Ja- j 
blane 11, Andrej Korez, Sp. Jabia- I 
ne 51, Franc Golob, Zg. Jablane 
38/a, Branko Frangež, Cirkovce 
69, Erazem Pišek, Stari Log 56, 
Željko Dovnik, Šikole 61/a, Vinko 
Baklan, Zg. Jablane 30, Jože Ci-
zeri, Mala vas 11, Danilo Unuk, 
Zg. Jablane 38,̂  Milan FideršeK. 
Zg. Jablane 16, Željko Tarodi, Ar-
bajteiieva 8, Ptuj, Maksimiljan ; 
Beranič, Lovrenc na Dr. polju 8, 
Marjan Milinovič, Cirkovce 49/a, 
Jože Kramberger, Cirkovce 60/c. 
Jožek Vindiš, Šikole 14. Rozalija 
Sobotič, Sp. Jablane 32, Bogomir 
MandI, Sp. Jablane 43/e, Danilo ; 
Beranič, Pletene 31/a, Gabrijel j 
Novoselnik, Pleterje 72, Vtncenc I 
Klasinc, Mihovce 32, Anton 
Strmšek, Zg. Jablane 28, Anton . 
Sagadin, Gerečja vas 61, Branko f 
Krajnc, Sovjak 9, Jože Hribemik. 
Na Boč 22, Poljčane, Peter Vo-
grinc, Sp. Gaj pri Pragerskem. 
Franc Trčko, Cirkovce 59/a, Miran 
Jakolič, Mihovce 56, Anton Mla
kar, Čučkova 11, Kidričevo, Ro
bert: Ornik, Polenšak 56, Miran 
Trantura, Savinsko 22, Zvonko 
Gregorc, Zg. Jablane 12, Gabrijel • 
Fošnjar, Ptujska 213, Maribor, 
Milan Munda, Pongrce 28/a, 
Franc Novak, Cirkovce 22, Anton . 
Lamberger, Cesta ob ribniku 23, 
Miklavž na Dr. polju, Mladen So
botič, Sp. Jablane 32, Ivan Lah, 
Mihovce 30, Ivan Breg. Starše 83. 
Franc Fekonja, Hajdoše 3,'d, 
Franc Petek, Sp. Jablane 45, Žiga 
Medved, Sp. Jablane 54, Dušan 
Tetičkovič, Slovenskogoriska c 
1, Ruj , Ivan Malek, ̂ ''̂ '̂'̂ ^̂ ££̂ 1 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. 
KLIN. PSIH. / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 153. NAD 

Zakon, družina in 
duševno zdruvle 

13, nadaljevanje 

Zakonski kon
flikti - 6, nad, 

SREDNJE OB
DOBJE ZAKONA 

Zakonca sta v tem obdobju 
dosegla marsikaj, k čemur sta 
v prešnjih letih težila, "za kar 
sta živela" - kot pravita. To 
velja tako v poklicu kot tudi v 
dnižini . Ker so tudi otroci 
večinoma že odrasli ali celo 
poročeni, se znajdeta zakonca 
nenadoma pred tem, da ne vi
dita več pravih zunanjih ciljev 
skupnega življenja. 

Nekateri govorijo o tem ob

dobju kot o obdobju "krize 
srednjih let", drugi o puberteti 
oziroma drugi identitetni kri
zi. Ni redko, da izbruhne v 
tem času pri enem ali drugem 
ali pa pri obeh odpor do zako
na. Značilno je, da se mnogim 
zakoncem /.daj naenkrat zazdi, 
da ju zakon utesnjuje, da zara
di preteklih zakonskih in 
družinskih obveznosti niso v 
celoti uspeli realizirali sebe in 
da je šlo življenje mimo njih. 

Ker srečamo v tem času 
težave s klimakterijem in prvo 
jasno zavedanje resničnega 
staranja, je razumljivo, da za
radi večje razdražljivosti, de
presivnega razpoloženja in no
tranjega nemira zakoncev 
lahko vzpiamtijo konflikti že 

ob malcnkosiih Dejstvo, da 
imata pred seboj sc 20 ali 30 let 
zakona, v katerem nc vidita 
več pravega smisla, navdaja 
mnoge zakontc s iiudim nenu-
rom. Občutek nekakšne 
moreCne praznine je toliko 
hujši, kolikor m nij sta razvila 
do sedaj oseiinDMiic ali skupne 
lastnosti in nueivse, s katerimi 
bi preprečila a l ; omilila take 
občutke (npr. če se nista spri
jaznila s samostojnostjo in 
odraslostjo otrok ali nista, ker 
sta živela preveč zaprto, razvi
la pr imernih interesov in 
razširila kroga znancev). 

Opazovanja kažejo tri oblike 
reakcij zakoncev v tem obdob
ju, o njih pa naslednjič. 

m a g . Bojan Š Inko 

IV spomin Ivanu RoEmanu 
Odšel je in ni ga več med nami. 

Odšel je človek, skromen, a ve
lik po duši in srcu. Odšel je Ivan 
Rozman - Ivek, prijatelj in zna
nec, dober mož in oče, odšel je 
sosed, ki smo ga imeli vsi radi. 

Njegova življenjska pot se je 
pričela 17. maja 1951 v skromni 
kmečki družini pod Humom v 
ormoški občini. Kot prvorojenec 
se je že v zgodnji mladosti moral 
spoprijeti s težkim življenjem na 
kmetih. Ob otroški razposajenosti 
so bile v njegovi zavesti prisotne 
vsakodnevne skrbi za preživetje 
obeh bratov in sestre, ki jih je 
imel nadvse rad. Ob tem, ko se je 
kalil pri delu, pa si je privzgajal 
nenadomestljiv, izviren in zdrav 
kmečki humor, ki ga je odnesel s 
sabo v mnogo prerani grob. 

Pozneje se je po odsluženju 
vojaškega roka priženil h Ga-
berškovim v Pavlovce, kjer si je s 
svojo izvoljenko Silvo ustvaril 
družino. Pavlovčani smo ga prav 
zaradi njegove delavnosti in hu
morja takoj vzeli za svojega. 
Čeprav je bil zaposlen v sedaj pro
padlem podjetju "Jože Kerenčič" v 
Ormožu, kjer so ga vsi nadvse 

spoštovali, je kljub temu vedno 
našel dovolj časa za pomoč sose
dom, prijateljem in znancem, pa 
naj je šlo za novogradnje, adapta
cije ali kmečka opravila. Nikdar 
ni vprašal ne za dan in ne za uro. 
Poleg tega je dolga leta deloval v 
vaškem svetu Pavlovci, bil prvi, 
ko je bilo potrebno očistiti ceste 
ali jarke po poletnih neurjih, in 
bil je vedno med prvimi, ko so bili 
njegovi sovaščani potrebni 
pomoči. 

Ivek je bil med prvimi, ki so za
sadili lopate pri izkopu temeljev 

za vaški dom v Pavlovcih leta 
1989, in je nato vztrajal do do
končne izgradnje kot član gradbe
nega odbora ne samo s fizičnim 
delom, ampak tudi s koristnimi 
nasveti, ki so pripeljali do končne 
rešitve. 

In danes? Danes ga ni več, 
našega I veka. Ni več njegovega 
humorja in ne delovne vneme. Z 
njim je odšel del nas, ki smo osta
li. Ko sem ga poslednjič obiskal 
ob bolniški postelji, na katero ga 
je priklenila zabj-btna in neoz
dravljiva bolezen, se mi je utrnila 
naslednje misel: 

Ne srečno in ne zbogom 
nisi mi dejal, ko podal sem ti 

roko. 
Vedela pa nisva ne ti, ne jaz, 
da zadnjič je bilo. 
In bilo je zadnjič! Manj kot te

den po tem nas je pretresla vest, 
da je naš Ivek odšel: tiho in brez 
slovesa. Zato se poslavljamo mi, 
ki smo ga imeli radi in smo postali 
bogatejši še za eno spoznanje: 
Smn je trenutek v življenju, živl
jenje pa je čas, ko delaj samo do
bro! 

F. K e l e m i n a 

PfUJ / OBISK SKUPINE VERA IN LUC 

Bnmh ne pmznm drugmnestt 
V^ra i n luč j e svetovno ( luho\i io gibanje skupin, v ka te r ih 
se zbirajo p r i zade te osebe, njihovi starši, sorodniki i n 
pr i jate l j i . Z e več let deluje skupina n a P tu ju v župni j i sv. 
Ožbai ta i n v nedeljo smo j i h obiskal i . Sl išala se j e pe
sem, molitev, smeh i n občuti la sem vel iko veselje. Povod 
zanj j e v ma jhn ih , preprostih stvareh. JPrepričala sem se, 
da so veselje, smeh ter dobra volja zelo pravični - ne poz
najo drugačnosti. Le odprti moramo b i t i za sprejemanje 
i n tudi dajat i . 

Srce skupnosti so osebe s težjo 
in lažjo motnjo v duševnem raz
voju, ki so del resničnosti 
našega bivanja in nas usmerjajo 
k razmišljanju o našem bistvu, o 
vrednotah življenja in nas vodi
jo k resnici. Ptujsko skupino vo
dijo Majda, Mateja, Jure, Nada, 
Dušanka, Milenka, Nataša in 
pater Marijan Gačnik. Vabijo pa 
tudi nove člane. 

Vera in luč želi "prizadeti" ose
bi pokazati, da ima svoje mesto 
v človeški in krščanski skupnos
ti. V Veri in luči verjamejo, da 
ima prizadeta oseba pomembno 
sporočilo, ki ga mora sporočiti 
družbi. Verajamejo, da je 
zmožna napredka in je lahko vir 
edinosti. Pogosto je družina s 

prizadetim članom v stiski. V 
njihovem svetu so na prvem 
mestu vrednote srca: ljubezen, 
dobrota, prijaznost, sprejeman
je. To so vrednote, ki vznemir
jajo svet, obenem pa ga spre
minjajo, vrednote, ki spreminja
jo miselnost. Družine, ki se zbi
rajo v skupinah Vera in luč, se 
ne zapirajo v ozek krog, ampak 
počasi stopajo v družbo in Cer
kev in se vanjo aktivno 
vključuje. Tako gibanje spre
minja odnose v družbi, kjer naj 
ima vsak svoje mesto, da bo 
lahko srečen. 

Za svojo potrditev potrebuje
mo ljudi, ki nas sprejemajo, ki 
verjamejo v nas in nas imajo 
radi v našem bistvu, z vsemi po

manjkljivostmi in sposobnost
mi. Prav tako je tudi s prizadeti
mi osebami. Pomembno je, da 
se oni in njihovi starši srečajo s 
prijatelji, se z njimi pogovarjajo, 
si izmenjajo izkušnje, se med se
boj podpirajo. Prijatelji so v 
skupinah zelo pomembni , zlasti 
mladi. To smo lahko videli tudi 
na nedeljskem srečanju. 

Člani skupnosti Vera in luč pri 
sv. Ožbaltu se redno srečujejo 

vsako tretjo nedeljo v mesecu ob 
15. uri. Srečanje je namenjeno 
pogovoru in skupni dejavnosti, 
bogoslužju in praznovanju. V 
nedeljo so praznovali rojstne 
dneve, miklavž, božič in zakl
juček leta. Niso si poklanjali ve
likih dragih daril, toda v njiho
vo obdarovanje je bilo vložene
ga veliko truda, energije in 
domošliiie. 

Mar i j a S lodnjak 

Še s k u p i n s k i p o s n e t e k č l anov nede l j skega s rečan ja 
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LEMBERG / KRAJ Z BOGATO Z G O D O V I N O 

pairesu na Kozianskem izgubili še šolo 
Kot otrok s e m o d svoje stare tete pogos to s l i ša la zbadljive 
pesmi o Lemberžanih . Posebej pikra je b i la t i s ta o njihovi 
ohcet i , govori pa o ž e n i n u in nevest i ter svatih, o p i k a n i h od 
bo lh i n uš i . Z n a n a pa j e tudi zgodba o b iku, ki so ga vlekli v 
cerkveni t u m . Mars ikaj j e v m o j e m s p o m i n u š lo v pozabo , 
d a n e s ne z n a m več c e l e pesmi o lemberški ohcet i , še vedno 
pa se živo s p o m n i m , da s o v č a s u mojega otroštva starejši 
ljudje vse t i s te , ki n i s o bi l i ravno najbolj odprte pamet i , 
imenoval i kar l emberžane . Prav zaradi tega s e m že l e la Lem-
berg - nekater i ga imenuje jo Buta le - obiskat i . P o vsem, kar 
s e m videla in kasneje izvedela v pogovoru z d o m a č i n k o Ano 
Lovrenčak, pa m o r a m zapisat i , da l judem v t e m kraju s 
t akšn imi vzdevki d e l a m o n e s k o n č n o krivico. 

Ker je bilo letošnjo jesen 
nešteto lepih in prijetnih sobot
nih dopoldnevov, odločitev o 
majhnem izletu ni bila težka. 
Cesta pelje skozi Poljčane, pod 
Bočem, skozi sotesko potoka 
Bele ter mimo znanih poljčan-
skih kamnolomov. Dokaj ovin
kasta te pripelje na vrh Pečice in 
že si na drugi, južni strani, kjer 
se odpre povsem drugačen svet. 
Na levi je mogočna gmota 
gozdnatega Boča, vse naokoli pa 
vinogradi. Spodaj se svet razširi, 
vmes pa so prijazni grički s cer
kvicami na vrhu, kot bi jih kdo z 
roko položil v nedra kotlinice. 
Nekoliko bolj spodaj pa se na de
sni izza drevja že svetlika šilast 
zvonik lemberške cerkve. 

Precej neroden je izvoz z glav
ne na stransko, ožjo ovinkasto 
cesto, ki vodi v dolino potoka 
Lemberžica; ta priteče izpod 
Pečice in se kasneje izliva v Mes-
tinjščico. Seveda ne smeš po tej 
cesti preveč hitro voziti, saj je 
poleg osebnih avtomobilov na 
cesti tudi nekaj traktorjev. 

BOGATA SREDNJE
VEŠKA ZGODOVINA 

Prvo srečanje s krajem je 
srečanje s cerkvijo sv. Miklavža, 
ki stoji sredi trga in jo prvič 
omenjajo 1262. leta. Posebno po
zornost zbudi stavba nekoliko 
dalje od cerkve, grajena v dru
gačnem stilu kot druge hiše, z 
okrasjem na zidnih robovih ter s 
prangerjem ali sramotilnim ste
brom ob strani. To je znameniti 
lemberški rotovž iz 15. stoletja, 
nad njegovimi vrati pa najdeš 
letnico 1769. 

Na griču nad trgom je dokaj 
mogočna cerkev sv. Pankracija, 
zahodno od nje je stal lemberški 
grad, ki ga prvič omenjajo 1224. 
leta in je bil med letoma 1482 in 
1487 porušen. Okoli 1235 gospo

darijo tod Žovneški gospodje, ki 
so okoli 1341 po lemberškem 
gradu dobili svoj grofovski nas
lov. 

Naselje pod gradom se leta 
1386 in 1436 omenja kot patri-
monialni trg s pravicami in pri
vilegiji. Njegove sodnike je 
potrjeval vsakokratni zemljiški 
gospod. Zaradi ugodne promet
ne lege ob poti iz Poljčan v 
Šmarje sta tu cveteli obrt in trgo
vina. Poseben pomen so kraju 
dajali tedenski sejmi, od leta 
1506 ob nedeljah, od 1558. leta 
še ob ponedeljkih, ter letna sej
ma ob prazniku sv. Pankracija in 
v nedeljo po sv. Ulriku. Kasneje 
dobi trg pravico do šestih letnih 

in živinskih sejmov. Od obrti je 
v trgu prevladovalo predvsem 
lončarstvo in usnjarstvo. Svoj 
vrhunec doseže kraj v 18. stolet
ju, razcvet pa se nekako zaustavi 
v prvi polovici 19. stoletja zaradi 
prestavitve ceste iz Poljčan na 
Pečico in Podplat, deloma pa 
tudi zaradi prenosa župnije leta 
1786 na Sladko Goro. 

Na nekdanji pomen in veljavo 
trga spominjata rotovž in pran-

Ana Lovrenčak pozna marsi
katero podrobnost iz zgodo
vine svojega kraja 

ger, ki smo ju že omenili. V stav
bi, obnovljena je bila leta 1800, 
je bil sedež sodnika, v rotovžu so 
bile spravljene privilegijske listi
ne iz 16., 17. in 18. stoletja, prav 
tako tudi stare sulice, meči, bo
ben in drugi simboli sodne 
oblasti. Mednje sta sodila tudi 
pranger in roka pravice, v kateri 
je bil pozlačen sodniški meč. Trg 
je imel tudi svoj grb z upodoblje
nim jagnjetom z dvignjeno de
sno nogo. 

ANA LOVRENČAK-
ŽIVA ENCIKLOPEDIJA 

Kmalu se zapletem v pogovor z 
Ano Lovrenčak, ženico okoli se
demdesetih, ki pa je prava živa 
enciklopedija znanja o zgodovi
ni kraja. Da bi tudi meni postalo 
vse bolj jasno, mi postreže s pro
spektom kraja, napisanem v slo
venskem, in nemškem jeziku in 
opremljenim z lepimi fotografi

jami. O, presneto si mislim, pa 
niso ti Lemberžani tako od muh, 
če ima kraj z nekaj hišami 
navzkriž celo svoj prospekt. 

Vprašam jo, od kod zbadljivke 
na njihov račun. Pove, da je 
vzrok za vse gola nevoščljivost. 
Kraj je bil nekoč bogat, tržani 
niso plačevali davkov, zato so si 
okoličani, ki so imeli povsem 
drugačen družbeni status, 
pričeli na njihov račun izmišljati 
neštete bolj ali manj smešne in 
zajedljive zgodbe. Tudi tisto o 
biku v turnu. "Veste, takole pra
vi zgodba. V cerkvenem turnu je 
rasla trava. Ker je niso mogli po
kositi, in ker so bili tržani 
mnenja, da je škoda, če bi trava v 
turnu propadla, so sklenili v 
turn spraviti bika, da jo požre. 
Ko ga takole vlečejo navzgor, je 
začel iz gobca moleti jezik. 
Občinstvo, ki je spodaj vse sku
paj spremljalo, je nadvse veselo 
vzklikalo: 'Viš ga, viš ga, zdaj, 
zdaj bo travo požrl!'," pripove
duje Ana. 

Seveda sva se v njenem bifeju, 
kjer dobiš poleg prospekta kraja, 
obvezne kavice in še čsa 
osvežujočega tudi poln kozarec 
resnično prijetnega ženskega 
klepeta, pogovarjali še o drugih 
stvareh, ki Ano skrbijo. To je 
prihodnost kraja, saj se nedolgo 
tega za kraj ni naredilo skoraj 
nič, pred drugo vojno pa je bil v 
Lembergu celo sedež občine. 

"Se svoje trgovine v kraju ni
mamo, nazadnje so nam vzeli še 
šolo. Trgovine sicer ne po
grešamo tako zelo, saj je pri vsa
ki hiši avtomobil in si lahko do
mov pripelješ vse, kar potrebu
ješ, bodisi iz Mestinja ali 
Rogaške Slatine. Vendar bi imel 
kraj večjo veljavo, če bi imeli 
trgovino," razglablja Ana dalje. 
Še posebej jo boli tisto o ukinitvi 
šole, saj je bila tradicija šolstva 
pri njih zelo stara. Prva šola - se
veda lesena - je bila zgrajena na 
hribu v bližini cerkve sv. Pan
kracija. Vodila jo je ženska. 
1908. leta so spodaj v trgu zgra
dili sedanjo stavbo. Lepo je ure
jena, ima celo telovadnico, ureje
no kuhinj ter centralno kurjavo, 
vendar je bilo sčasoma v kraju 
ter tudi v bližnji okolici čedalje 

manj otrok. Ko se je Kozjansko 
zatreslo, so po potresu zgradili v 
Mestinju novo šolo ter otroke iz 
Lemberga in okolice pričeli vo
ziti k njim. 

MLADI OSTAJAJO 
PONOVNO DOMA 

č e so se vse do sedemdesetih 
let ljudje iz tega, nekateri bi rekli 
oddaljenega in zabitega kraja iz
seljevali, pa ostaja zadnje čase 
doma čedalje več mladih ljudi, 
ki se vozijo na delo bodisi v 
Rogaško Slatino, Mestinje, 
Štore, Šmarje ali celo v Celje. V 
kraju je veliko mladih družin z 
majhnimi otroki, vendar prema
lo, da bi jim ponovno odprli šolo 
vsaj za prve štiri razrede. Da 
stavba šole povsem ne propada, 
so vanjo naselili mlado družino. 

tako vsaj nekdo skrbi zanjo. "Ko 
so nam vzeli šolo, je v kraju šlo 
resnično vse navzdol. Ni več 
kulturnega društva, včasih smo 
igrali igre in podobno, sedaj je to 
vse kot izumrlo. Sicer se trudi
mo, da bi nekaj stvari le oživeli. 
Tako smo se pričeli dogovarjati 
o ponovni obnovi rotovža in še 
česa. Mogoče se bo v prihodnosti 
le kaj premaknilo na bolje," je 
Ana optimistična. 

Mogoče pa res, saj kraj s tako 
bogato preteklostjo le ne more 
kar tako utoniti v pozabo in 
životariti v nekem brezčasju. Že 
zaradi mladih, ki jih bo sčasoma 
tod ponovno nekaj, bi se moralo 
kaj premakniti na bolje. 

Besedilo in posnetki: 

Vida Topolovec 

Center Lemberga s cerkvijo sv. Pankracija na hribu 

Rotovž s prangerjem 

Mogočna zgradba šole brez šolarjev 

PREJELI SMO 

''Posipanje glav s pepelom'' 
- predpogoj sprave med 
Slovenci 

Tokrat se še to formalno ni zgodi lo, čeprav se je 
že skoraj. Misl im namreč na zavrnjeno in že spet 
na novo v loženo lustracijo v par lamentarno obrav
navo, 'ki jo pr iporoča resoluci ja Sveta Evrope 
deželam, ki so imele br idke izkušnje s pretekl im 
total i tarnim rež imom. 

"Spontatna rdeča revolucija", ki da se je Sloven
cem vzporedno začela dogajat i v skupni obrambi 
pred nac izmom, je po mnenju mnog ih danes ka
kor tedaj glavni kamen spot ike med Slovenci. Tudi 
želja po kontinuiteti oz i roma držanju glavnih niti 
stare garniture še naprej, čeravno so se j im več 
kot tri dni v par lamentu natresala grozodejstva 
nad č loveštvom, je prav tako štrleč kamen v 
današnji Slovenij i . Njihovi zločini nad lastnim naro
d o m pa ne vzdrži jo niti primerjave z nac izmom. 

Ne spot ikam se ob "prave - prepričane" komunis
te, tiste, ki so in še goj i jo svoje ideale po vzoru 
Kristusa, Krišne ali Bude. Tako prepričanih je v 
podjarml jenem komunis t ičnem svetu bilo zelo 
malo (pri nas je izrečena številka 10). Gre torej za 
pr idruženo množ ico , ki so kvarili to lastno 
druščino, gre za tiste, ki j im je bila ed ina skrb le, 
kako z "obračanjem po vetru" in rdečo knjižico priti 
do osebne koristi, gre za tiste, ki še danes hočejo 
biti na vrhu. 

Da se to "skoraj ni zgodi lo" - da ni bila sprejeta lu-
straci jska resolucija, je prav gotovo nekaj pripisati 
tudi kontinuiteti v miselnosti večine medijev, zlasti 
dnevnikov in nacionalne TV. Prav iz tega razloga 
sem poslal protestno p ismo na TV, ko je samo
vol jno nehala prenašati prav to razpravo, čeravno 
je v večini demokraci j d i rektno spremljanje parla
menta na TV običajna praksa. Na ta način j im je 
bilo nato spet možno objavljati le "samovšečne ci
tate po okusu samo enih". Iz kritike izvzemam 
Večer,ki je baje edini v celoti objavil tekst sprejete 
resolucije Sveta Evrope na to temo. 

Kakšna je torej oč i tana kr ivda o b tranziciji oziro
m a bolje rečeno normalizacij i stanja tem "pove-
trašem", ki so se sedaj tako discipl inirano branil i, 
čeprav so se skrili v različne stranke? Da ne nava
jam vseh šikaniranj in gu lagov nad lastnim naro
dom. Vas b o m spomni l le na okrogle številke po
vojnih grozodejstev b ivšega režima; 10.000 pobi 
tih, 28.000 poli t ično maltretiranih ter 200.000 Slo
vencev, ki j im je bilo odvzeto premoženje. 

"Kdor krivdo pr izna in obžaluje, se mu ta d o po
lovice oprost i ," so nekoč dejali sodniki . Tudi 
krščanstvo se poslužuje podobnega nauka: "Bog, 
odpust i j im grehe, saj ne vedo, kaj delajo." Ali vse 
to ne diši po spravi, ki bi jo morali prej ali slej 
doseč i , rekel bi, med "fifty-fifty" Slovenci. Do re
snične sprave pa po mo jem ne more priti, dokler 
ne pride do neke vrste obžalovanja oz i roma ke-
sanje. 

Vsekakor bi izpadlo lepše, če bi to bilo "posipan
je s pepe lom" kot pa "formalna par lamentarna 
prisila". 

Rajko Topolovec 

PREJELI SMO 

Brezskrbnost - privilegij 
mladih? 

č e p r a v sem šele di jakinja tret jega letnika g im
nazije, si b o m dovol i la napisati nekaj stavkov o 
prob lemu, ki v teh dneh najbolj razburja prav 
nas mlade - di jake in študente. Ta prob lem je 
obdavčenje š tudentskega dela. 

Že od kar se zavedam, lahko pos lušam na 
vsakem koraku in ob vsaki pri ložnosti besede 
"Na mladih svet stoji!" in "Mladi so bodočnost 
s lovenskega naroda!" S tem se načelno strin
jam, vendar je za napredek naše države potre
ben č im bolj izobražen celotni kader in ne le ne
kaj izstopajočih posameznikov. Prihajam iz 
družine, ki sicer ni na robu f inančnega propada, 
ni pa tako premožna, da mi ne bi bilo t reba 
skrbeti , kako b o m lahko nadal jevala izo
braževanje po končani gimnazij i . 

Prvi p rob lem skoraj vsakega š tudenta je, kako 
dobit i stanovanje oz. pr imerno bivališče, vendar 
je ta prob lem še premostl j iv, če le denarnice 
niso preveč suhe. Zato mnogi razmišljajo o 
poči tn iškem delu, kajti v povprečni slovenski 
družini je vsak tolar vel iko vreden in še tol iko 
bolj zaželen, če se z nj im pokri jejo stroški, ki so 
se nabrali ob šolanju otrok. In prav s pomoč jo 
takega dela je marsikateri dijak oz. študent vsaj 
do neke mere olajšal skrbi staršev, kako otro
kom nuditi vsaj zadovol j ive razmere za izo
braževanje (nakup učnega gradiva, . . . ) . 

Mar imajo poslanci , ki so predlagal i tak davek, 
tako slab spomin , da se ne spomni jo časov, ko 
so bili oni sami študentje, ali vsi prihajajo iz tako 
dobro situiranih družin, da v mladosti niso poz
nali f inančnih omejitev? Se j im res niti ne sanja, 
da mladi iz revnejših družin in taki, katerih starši 

so brezposelni , opušča jo študij in se poskušajo 
zaposli t i , d a bi vsaj d o neke mere nadoknadi l i f i
nančni primanjkl jaj, nekateri pa morajo opustit i 
tudi sanje o študi ju, ker se zavedajo, da f i
nančno ne b o d o zmogl i , pa naj si še tako priza
devajo. 

Velikokrat pos lušamo, kako s m o mladi neod
govorni in kako jeml jemo življenje z lahke plati, 
pa vendar tudi odrasli dokazujejo, d a tudi oni 
niso povsem odrasl i . Radi bi namreč vel iko stro
kovnjakov, hkrati pa skušajo mlade prikrajšati še 
za t isto malo denarja, ki bi ga zaslužili z lastnim 
de lom in si vsaj do neke mere zagotovil i lasten 
dohodek, d a ne bi vedno zahtevali vsega od 
staršev, ki že tako ali tako nosijo vel ika f inančna 
bremena. Pa še tega nikar ne prezrite, d a se 
mladi po večini odpove jo vsaj de lu počitnic in v 
tem času, ki j im je namenjen za počitek, opravl
jajo pr i ložnostna dela. 

In sedaj mi bo nekdo na vse to odgovor i l , d a 
tako poči tn iško delo, ki je neobdavčeno, mnogi 
izkoriščajo. Da! Nekateri posameznik i to res 
počnejo, vendar to ni večina, ki se odloči za tako 
delo. In sedaj je pot rebno zaradi nekaterih uda
riti po večini? Zakaj se ne bi raje potrudil i in poi
skali t istih, ki takšne zlorabe omogoča jo , in tiste, 
ki po takih z lorabah posegajo. Ce besede "Na 
mladih svet stoji" izgovarjate vsaj s kančkom 
iskrenosti v srcu, poglejte na nas mlade s 
človeške perspektive! Nikar nas ne glejte skozi 
denar, s katerim je mogoče polnit i dražvno bla
gajno. S tak im pog ledom počakajte vsaj tako 
do lgo, da se zaposl imo in začnerno prejemati 
redne, lastne denarne pr ihodke. Če je takšen 
pogled zares neobhoden, nam omogoč i te vsaj 
neovirano izobraževanje in možnost zaposli tve z 
rednimi, za č loveka spodobn imi plačami. Potem 
b o m o tudi mi na svoja ramena pripravljeni spre
jeti pr imerne davke! 

Zdenka Hliš 
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Pojasnilo o 
izvedbi postopka o 
združitvi dela 
naselja Spodnja 
Hajdina z 
naseljem Ptuj 

v zvezi s č l a n k o m z d n e 4 .12 .1997 , v kate
r e m avtor d v o m i o zakon i tos t i i zvedbe p o s t o p 
k a o združi tv i de la nase l ja S p o d n j a Ha jd ina z 
nase l jem Ptuj , da je M e s t n a o b č i n a Ptuj nas 
ledn je po jasn i lo : 

M e s t n e m u sve tu Mes tne o b č i n e Ptuj je b i la 
v sk l adu s 10. č l e n o m Z a k o n a o i m e n o v a n j u in 
ev ident i ran ju nasel i j , ul ic in s tavb (Ur. I.SRS, 
št. 5 /80 , 42 /86 , 5 /90 in Ur. I. RS, št. 8 /90 , 
1 0 / 9 1 , 1 7 / 9 1 , 13/93 in 66/93) - v nada l jevan ju 
Z IENUS) d a n a p o b u d a o združ i tv i de la nase l ja 
S p . Ha jd ina (ul ični s is tem) z nase l jem Ptuj . 
Pobudn i k , Svet Mes tne četrt i B reg , je v p o b u d i 
p red laga l , d a se ob ravnavan je in s p r e j e m po 
b u d e uvrst i n a dnevn i red iz redne se je . V sk la 
d u s 48 . č l e n o m Pos lovn ika M e s t n e g a sve ta 

i (Uradn i ves tn ik o b č i n O r m o ž in Ptuj , št. 11/95) 
I j e mes tn i svet na svoj i sej i 29 .10 .1997 nave-
I d e n o p o b u d o uvrsti l n a dnevn i red p o d t o č k o 
I 2 . 

P o d 3. t o č k o d n e v n e g a r e d a je mes tn i svet 
I ob ravnava l p r e d l o g z a us tanov i tev o b č i n e 
i Ha jd ina . N a pod lag i poroč i l o izvedbi z b o r o v 
I o b č a n o v , ki so bili v sk l adu z Z a k o n o m o p o s 

t o p k u z a us tanov i tev o b č i n ter z a do loč i tev nj i 
hov ih o b m o č i j (Ur.l. RS. št. 22/96) in o b č i n s 
k im s ta tu tom sk l icani p o četr t ih , je bi lo u g o 
tov l jeno , d a so o b č a n i v Mestn i četrt i B reg g la 
soval i prot i us tanov i tv i nove o b č i n e Ha jd ina 
p r e d v s e m zarad i nest r in jan ja , d a bi "ul ični de l " 
nase l ja S p o d n j a Ha jd ina spada l k nov i obč in i 
Ha jd ina . N a seji m e s t n e g a sve ta je v t e k u 
o b r a v n a v e o ob l i kovan ju m n e n j a k p r e d l o g u 
z a us tanov i tev o b č i n e Ha jd ina p rev lada lo s ta 
l išče, d a se naj g lasu je o poz i t i vnem m n e n j u s 
p o g o j e m , d a se iz r e f e r e n d u m s k e g a o b m o č j a 
izloči de l nase l ja Sp . Ha jd ina (ul ični s i s tem in 
o b m o č j e o d R o k a d o Š p a r a v č k a ter o b m o č j e 
d v e h s k u p i n hiš o b železnic i Ha jd ina -
K idr ičevo) . G l e d e n a de js tvo , d a Z a k o n o p o s 
t o p k u z a us tanov i tev obč in ter do loč i tev n j iho
v ih o b m o č i j ne d o l o č a vseb ine m n e n j o b č i n s 
kih sve tov k t e m p r e d l o g o m , ob l i kovan je poz i 
t i v n e g a m n e n j a s p o g o j e m ni v naspro t ju z na 
v e d e n i m z a k o n o m . N a pod lag i p r i p o m b pr i 
so tn ih p reds tavn ikov Pr imes tne četrt i Ha jd ina , 

d a vo l ja p reb iva lcev na o b m o č j u o d R o k a d o 
Š p a r a v č k a ter na o b m o č j u d v e h s k u p i n hiš o b 
železnic i Ha jd ina - K idr ičevo z a združ i tev z n a 
se l jem Ptuj ni ugo tov l jena , je mestn i svet spre
jel d o d a t e n sk lep o izvedbi p o s t o p k a z a ugo to 
vitev in teresa prebiva lcev t e g a o b m o č j a . 

Po sk l epu ž u p a n a Mes tne o b č i n e Ptuj z d n e 
30 .10 .1997 je p o s t o p e k ugo tav l jan ja in te resa 
o b č a n o v izved la Vol i lna komis i j a M e s t n e 
o b č i n e Ptuj ( obč i nska vo l i lna komis i ja ) v 
nede l jo , 9 .11 .1997, v času o d 7. d o 13. ure n a 
g l a s o v a l n e m m e s t u igr išče S p o d n j a Ha jd ina . 
Z a k o n o d a j a v p r imeru s p r e m e m b e nasel i j 
p r i s to jn im o b č i n s k i m o r g a n o m ne n a l a g a o b 
veze , d a p red t e m ugo tov i jo vo l jo preb iva lcev, 
za to i z vedba p o s t o p k a ni b i la v e z a n a n a pre
dp i se o vo l i tvah ali r e f e r e n d u m u , zaradi česar 
je o b č i n s k a vo l i lna komis i ja n a svoj i prvi sej i 
spre je la sk lep o p o t e k u p o s t o p k a . Obč insk i 
s tatut da je v sk ladu z Z IEN U S m o ž n o s t s o d e 
lovan ja o b č a n o v pri ob ravnavan ju loka ln ih 
vp rašan j z z b o r o m o b č a n o v in r e f e r e n d u m o m 
kot n e p o s r e d n i m a o b l i k a m a o d l o č a n j a 
o b č a n o v o loka ln ih z a d e v a h . Ž u p a n in mes tn i 
svet n is ta v zvezi s t e m p o s t o p k o m pre je la no 
b e n e zah teve z a skl ic z b o r a o b č a n o v niti z a 
razpis r e f e r e n d u m a . 

O b č i n s k a vo l i lna koms i i j a je n a svoj i seji 
d n e 10.11.1997 ugo tov i l a nas ledn j i iz id: 

- z a združ i tev d e l a nase l ja S p o d n j a Ha jd i na 
o d h.št. 77 /a d o 113 z nase l jem Ptuj je o d 133 
vol i ln ih up rav i čencev g lasova lo 87 o b č a n o v , 
o d t e g a je b i la 1 g l asovn i ca neve l javna , 4 4 ob 
č a n o v je g lasova lo ZA, 42 o b č a n o v p a PROTI 
združi tv i t e g a de la nasel ja z nase l jem Ptu j ; 

- z a združ i tev de la nase l ja S p o d n j a Ha jd ina 
o d h.št. 139 d o 143 z nase l jem Ptuj je o d 17 
vol i ln ih up rav i čencev g lasova lo 12 o b č a n o v , 
o d t e g a je g lasova lo 10 o b č a n o v ZA, 2 
o b č a n a p a PROTI združi tv i t e g a de la nase l ja z 
nase l jem Ptuj . 

S t rokovn i p r e d l o g o združi tv i de la nase l ja 
S p o d n j a Ha jd ina z nase l jem Ptuj je n a pod lag i 
s k l e p a z d n e 30 .10 .1997 pr iprav i la Komis i ja 
z a imenovan je , p re imenovan je , zd ruževan je 
in o d p r a v o nasel i j in ul ic v Mestn i obč in i Ptuj . 
Pred lagate l j , ž u p a n Mes tne o b č i n e Ptuj , je na 
pod lag i t e g a s t r o k o v n e g a p r e d l o g a pred lož i l 
m e s t n e m u svetu v sp re jem O d l o k o združi tv i 
d e l a nase l ja S p o d n j a Ha jd ina z nase l jem Ptuj . 
Mes tn i svet je od lok spre je l n a pod lag i 152. 
č l ena Pos lovn ika M e s t n e g a sve ta p o h i t rem 
p o s t o p k u , kar so zahteval i interesi Mes tne 
o b č i n e Ptuj oz. interesi o b č a n o v , ki p reb iva jo 
n a de lu nase l ja S p o d n j e Ha jd ine , ki se je 
združ i l z nase l jem Ptuj . 

Kot izhaja iz n a v e d e n e g a , je bil p o s t o p e k o 
združi tv i de la nase l ja S p o d n j a Ha jd ina z n a 
se l jem Ptuj i zveden v sk ladu z us tavo , zakon i 
in sp lošn im i obč insk im i akt i . 

Zupan Mestne občine Ptuj 
Miroslav LUCI, dr.med. 

NEZNANKE IN ZANIMIVOSTI V V E S O U U / NASTANEK ZVEZD 

Črna luknja 
č a s j e že od Nevitona naprej temeljni del fizike. Več ina fizi
k a l n i h e n a č b j e časovno s imetr ičn ih , kar z drugimi beseda
mi p o m e n i , da dajo e n a k o rešitev problema za smer časa 
naprej v pr ihodnost ali nazaj v preteklost . 

Če si zavrtimo film, ki pri
kazuje trke kotalečih se krogel, 
nazaj, ne bomo opazili kakšne 
bistvene razlike, ki bi nas pri
vedla do sklepa, da takšno gi
banje v naravi ni mogoče. Če pa 
bi isti poskus ponovili s posnet
kom katere od priljubljenih tele
vizijskih nadaljevank, bi vsakdo 
takoj protestiral. Od kod ta razli
ka, ki določa čas? 

V prejšnji številki Tednika 
smo pisali o potovanju skozi čas. 
Če bi potovali hitreje od svetlo
be, bi videli slike iz naše pretek
losti. Nam bi se čas krajšal, na 
Zemlji pa bi tekel po utečenih ti
rih. Ko bi se ustavili, bi na 
Zemlji minilo veliko več časa 
kot v našem prostoru (npr. v ra
keti), kar pomeni, da bi pripoto
vali v svojo prihodnost. 

Omenil i smo hitrost svetlobe 
in svetlobo samo, ki je "kriva" za 
vse dogajanje okoli nas. Kot 
vemo, je glavni "krivec" za nasta
nek svedobe kemična reakcija, 
ki jo imenujemo gorenje. Objekt 
v vesolju, ki oddaja lastno svetlo
bo, je zvezda (Sonce). Osnovno 

gorivo za zvezde je vodik (prvi 
element periodnega sistema 
kemičnih elementov). Naše Son
ce ga vsebuje še dobrih petinšti
rideset odstotkov, kar pomeni, 
da ima pred seboj še pet milijard 
let gorenja oz. življenja. Tempe
ratura v središču zvezd je do dva
jset milijonov stopinj Celzija, 
medtem ko se na površini spusti 
na šest tisoč. Vemo, da pri tej 
temperaturi ne obstaja nobena 
trdna ali tekoča snov, torej je 
zvezda v plinastem stanju. Med 
izgorevanjem vodika nastaja ve
liko vrst sevanja, ki skupaj z vi
soko temperaturo vzpodbudi 
nastanek drugih elementov. 
Prvi, ki nastane, ko vodik zgori, 
je helij (drugi element periodne
ga sistema) in tako elementi nas
tajajo zaporedoma, vse do železa, 
ki je tudi zadnji element na zvez
di. Če vse skupaj zelo poenosta
vimo: preden zvezada ugasne, 
imamo kup železa. 

Poglejmo še malo osnovne za
kone fizike, preden razložimo, 
kaj je to črna luknja. Če telo se
grevamo, se njegov volumen 
poveča, če ga ohlajamo, se 
zmanjša (skrči). Prav tako je pri 
zvezdi, ki gori. Zaradi velike 
temperature je njen volumen 
zelo povečan. Vsako telo z maso 
pa ima tudi privlačnost (gravita
cijo). Gravitacija je med drugim 
odvisna od premera in mase tele
sa. Če povečujemo maso in 
zmanjšujemo premer, se bo gra

vitacija večala, če zmanjšujemo 
maso in povečujemo premer, se 
bo privlačnost manjšala. V pri
meru zvezde, ki ji zmanjkuje go
riva, pa masa ostane ista, le njen 
premer se zaradi ohladitve 
zmanjša. Vedeti pa moramo, da 
svetloba ves čas potuje po pros
toru ravno (zato ne moremo gle
dati za ovinek) in tudi prostor je 
raven. Z močno gravitacijo pa se 
da prostor ukriviti, kar pomeni, 
da se bo ukrivila tudi svetloba. 
In ugasli zvezdi se gravitacija 
poveča tako zelo, da se prostora 
in svetlobe ne da ukrivi, temveč 
ga potegne vase. Ker vso svetlo
bo potegne vase, na tistem mestu 
ne vidimo ničesar oz. nekaj se 
vrti okoli nečesa, česar ne vidi
mo. Torej črna luknja ni nič dru
gega kot ugasla zvezda. 

Vsaka zvezda se ne spremeni v 
črno luknjo, saj mora imeti vsaj 
1,4 krat večjo maso od našega 
Sonca, ker del njene mase, pre
den ugasne, eksplodira. Druge se 
spremenijo v majhne ugasle 
zvezde, ki jih imenujemo pulzar-
ji-

In zakaj smo v prejšnji številki 
omenili, da so črne luknje 
bližnjice skozi čas? Če se 
spomnite, smo pri razlagi kome
tov pisali, da se njegova hitrost 
poveča, ko pride v bližino Sonca, 
zaradi povečane gravitacije. To
rej gravitacija poveča hitrost. V 
črni luknji pa je tako velika gra
vitacija, da bi povečala hitrost 
tudi svetlobi. In če potujemo hit
reje kot svetloba, potujemo skozi 
čas. 

Še veliko zanimivega je v ve
solju, predvsem tisto, kar lahko 
vidimo skozi teleskop. Najzani
mivejši planet v našem osončju 
je Saturn zaradi svojega prstana. 
Vendar nima samo on prstana. 
Več o tem pa prihodnjič. 

Milan Krainc 

Z v e z d a - S o n c e od blizu 

PTUJ / VESELI 
DECEMBER SE 
K O N Č U J E 

Tradicionalno sedmo novolet
no srečanje Ptujčanov, ki je obe
nem zadnja decembrska priredi
tev v okviru programa, ki so ga 
različni organizatorji priravili za 
veseli konec leta in obogautev 
programskega sklopa prireditev 
kot enega najpomembnejših de
lov ptujskega turizma, se bo 
pričelo že na silvestrovo ob 22. 
uri z mehansko glasbo. 45 minut 
po polnoči bo zbrane Ptujčane na 
Mestnem trgu najprej nagovoril 
direktor Gospodarskega intere^ 
nega združenja Poetovio Vivat 
Branko Brumen, zatem pa bo no
vemu letu nazdravil župan 
mestne občine Ptuj dr. Miroslav 
Luci. Nekaj minut pred eno uro 
zjutraj pa se bo pričel doslej na
jvečji ptujski ognjemet, ki bo tra
jal okrog deset minut. Novolemo 
srečanja Ptujčanov pripravlja 
GIZ Poetovio Vivat v sodelovan
ju z mestno občino Ptuj. Trajalo 
pa bo do tretje ure zjutraj. 

PTUJ / N O V A KASETA M I R A N A TETICKOVICA 

v času o k r o g n o v e g a l e t a \e g l a s b a v e l i k o k r a t 
d a r i l o . Z a t o v e č i n a g l a s b e n i k o v p r a v v z a d n j e m 
m e s e c u l e t a i z d a s v o j e d e l o , o d k a t e r e g a ž i v i j o 
v s e l e t o . Ž a l j e s l o v e n s k a p e s e m v n a š i h m e d i j i h 
i n n a k o n c e r t i h z a d n j e čase v s e r e d k e j š a , s a j t u j c i 
z a v z a m e j o k a r s e d e m d e s e t o d s t o t k o v v s e h g l a s 
b e n i h n a s t o p o v p r i n a s . T a k o s m o p r a v v e s e l i , d a 
k a k š e n s l o v e n s k i g l a s b e n i k i z d a g l a s b e n o d e l o v 
s l o v e n š č i n i . 
Prav v teh d n e h je Ptu jčan M i r a n Tet ičkovič izdal kaseto in k o m 
p a k t n o p loščo z n a s l o v o m Z o p o j t e m i , p r i ja te l j i , na kater i je d e 
set s k l a d b , posne ta pa je bi lo v Record ing s tud iu " M " Ptuj , ka te 
rega lastn ik je Bo jan S e r u g a , ki je op rav i l t ud i v e č i n o de lo pr i 
s n e m a n j u . N a kaseti so vesele in hitre s k l a d b e , ka r m a n j k a pr i 
nas , saj Ptuj pos ta ja z a s p a n o mes to . Tako kot p o j e j o pr i ja te l j i 
M i r a n u , b o d o pel i t ud i n a m . 

Milan Krafnc 

ORMOŽ / MALI N O G O M E T 

B m i č i i o - f f o v o f e f f f f turnir 
Na sobotnem božično-novoletnem turnirju 

v ma lem nogometu je sodelovalo vseh 18 ekip, 
ki nastopajo v ormoški zimski ligi malega no
gometa. T e k m e si je ogledalo okrog 200 gledal
cev, na koncu pa so bili najboljši igralci 
Tomaža, ki so v finalu premagal i Središčane s 
3:1. Treiji so bili Smokiji, ki so z zadetkom 
razlike 3:2 porazili Mladost . Najboljše 
uvrščene ekipe so prejele pokale in dena rne 
nagrade, ki jih je prispevala občina Ormož. 
Tekme so minile v špor tnem vzdušju, b rez . 

enega samega rdečega kartona. 
Ligaške tekme se nadaljujejo v soboto s 4. 

krogom, ko se v skupini A ob 12. uri v športni 
dvorani na Hardeku srečajo ekipe: S K D -
Ormož, Litmerk - Pušenci, Pršetinci - Ivanjko
vci in Mestna graba Renault - Tomaž. Prosta je 
ekipa Mladosti. Srečanja skupine B se pričnejo 
ob 15.20 uri , moči pa bodo pomerili: Salovci -
Vičanci, Borec - Holermuos, Ljutomer - DA 
UGO, TSO - Središče. Prosti so Smokiji. 

vki 

Hagratbio Imisimo vprasmie 
š e e n o t u r i s t i č n o in o b e n e m 
p o s l o v n o le to se je i z tek lo . 
Za p t u j s k i t u r i z e m je b i l o 
s p o d b u d n o , in ko t kaže, b o 
t u d i v f i n a n č n e m p o g l e d u 
u s p e š n o . P o m e m b n o Je, d a 
je t u r i s t o v v e d n o več in da s o 
s p o n u d b o z a d o v o l j n i , č e p 
rav še ni v s e t a k o , kot bi m o 
ra lo b i t i . 
O konkretnih rezultatih turis
tičnega leta '97 na Ptujskem 
bomo še pisali, danes bi se 
radi zahvalili vsem, ki ste bili 
naši zvesti sodelavci skozi vse 
leto 1997. Ob stalnih se po
javljajo vedno novi, to pa je 
razveseljivo. Čim več bomo ve
deli o svojem mestu in čim bolj 
bomo zanj skrbeli, lepši bo v 
naših in turistovih očeh, več 
bomo lahko naredili za njegov 
turistični razvoj. 
Nagrado za pravilen odgo
vor na prejšnje vprašanje, da 
gre za stavbe, ki stoji v Mar
kovî  ulici, bo prejela Katar i 
na Ž u r a n iz C e h o v e u l ice , 
3, Ptu j . Čestitamo! 
Na aanašnji fotografiji ob
javljamo zgornji del glavnega 
pročelja najimenitnejše sta
vbe na Mestnem trgu v Ptuju^ 

Na mestu današnje stavbe je 
nekdaj stala Poskočilova hiša, 
stavba, ki so jo leta 1571 pos
tavili dominikanci, v 18. stoletju 
pa je bila last Poskočilovih, 
Slovencev, ki so obogateli s 
trgovanjem. Hiša je imela enak 
tloris kot današnja stavba, bita 
pa je eno nadstropje nižja. Na 
začetku tega stoletja so ptujski 
občinski veljaki pri duanjskem 
arhitektu Maxu baronu Ferstiu 
naročili načrte za novo stavbo. 
Max Ferstel je načrt stavbe iz
delal v slogu nemške pozne 
gotike. Pri tem se je z vso 
spoštijivostjo zgledoval pri 
Poskočilovi hiši. Velika okna, ki 
gledajo na trg, sestavljajo 
barvna stekla, na katera se je 
podpisal ptujski steklar Josip 
Kotlenz. Vprašujemo torej, del 
katere stavbe prikazuje foto
grafija. Odgovore priačkujemo 

v uredništvu Tednika d o 9. j a 
nuar ja . Nagrada za pravilen 
odgovor je ptujski katalog tu
ristične ponudbe, steklenica 
ptujskega vina in spominek. 



Športne novUe 
ATLETIKA • 
Tretja zmaga Vindiša 

Mirko Vindiš je že tretjič zapored zmagal na seriji 
krosov za avstrijski pokal. Pred nedavnim je nasto
pil v Volkermarktu pri Celovcu in znova ugnal vso 
konkurenco, tako absolutno kot v svoji kategoriji. 
Geza Grabar je bil v Mirkovi starosmi kategoriji 
drugi, v absolutni pa četrti. Deveto mesto v skupni 
ali absolutni konkurenci je osvojil Ivan Golob, ki 
je v svoji kategoriji zmagal. 

I.k. 

KARATE - DO PTUJ m 
L. Cafuta frefja z ekipo^ 
druga posamezno 

V Murski Soboti je 20. decembra potekal medna
rodni božični turnir. Udeležilo se ga je sedem ev
ropskih reprezentanc. Slovenska ženska reprezen
tanca je ekipno zasedla 3. mesto, v njej pa je 
uspešno nastopala Lidija Cafuta, članica Karate 
DO kluba Ptuj. Prav tako so se reprezentanti držav 
pomerili v posameznih kategorijah. Lidija Cafuta 
je v finalu v kategoriji do 60 kg izgubila z evropsko 
prvakinjo, Italijanko Roberta Sodero, in zasedla 
drugo mesto. 

A.C. 

KEGUANJE • 
Najboljša Haladeja in Fridlova 

Kegljaški klub Ptuj je na dvosteznem kegljišču 
na ptujskem mestnem stadionu organiziral 
prvenstvo za kegljače in kegljavke z območja nek
danje občine Ptuj. Nastopilo je štirinajst ekip. Po 
p r i č e v a n j u je prvo mesto osvojila ekipa Kinetij-
skega kombinata Ptuj pred prvo ekipo Taliuna iz 
Kidričevega. Pri posameznikih je prvo mesto pre
pričljivo pripadlo Mirku Haladeji. Pri dekletih je 
prvo mesto pripadlo Nadi Fridl, ki je za samo U-i 
keglje ugnala Brigito Strelec. 

Rezultati - moški: 1. Miro Haladeja 420, 2. 
Zdravko Sušanj 3%,3, Nikola Vranješ 396; žen
ske: 1. Nada Fridl 315,2, Brigita Strelec 312,3, Ma
rija Kozoderc 286; ekipno: 1. KK Ptuj 1585,2. Ta-
lum I. Kidričevo 1471, 3. Pizzeria Marčelo Ptuj 
1466. 

D . K . 

KEGUANJE • 
Remi kegljaiev Drave 

Kegljači ptujske Drave so v soboto na kegljišču v 
Slovenskih Konjicah v sedmem krogu 1. OKL 
Maribor nastopili proti ekipi Krilato kolo iz Mari
bora in dosegli neodločen izid 4:4. Posamezni izi
di: Amuš 758, Haladeja 811, Vranješ 850, Šeruga 
830, Čuš 819 in Plajnšek 758 podrtih kegljev. 

D . K . 

JUDO 

Hitro pozabliem uspehi 
Damjan Petek, judoist športnega društva Judo klub Gorišnica, je 
prispeval k vedno večjim uspehom slovenskega Juda v svetu. Biti 
začetnik novega vala in potem nadaljnjih uspehov slovenskega 
Juda pa ni bilo enostavno. Veliko Je bilo odpovedovanja in 
predvsem treninga. Na mediteranskih igrah v Bariju Je osvojil 
srebrno medaljo, imel pa Je tudi veliko drugih uspešnih nastopov. 
Zato so izjave, ki so se pojavile o nJem v nekaterih medijih v zvezi 
z njegovo pošodbo, toliko bolj boleče. Kot da nekateri dvomijo o 
poškodbi in operativnem posegu in kot da Damjan naenkrat ni 
več pravi. 

Sicer pa se je vodstvo Judi kluba 
Gorišnica z glavnim trenerjem 
Francem Naskom odločilo, da v 
klubu pripeljejo strokovnjaka -
tekmovalca in trenerja iz tujine. S 
tem bi pridobili novo znanje, spoz
nali drugačen način treninga, pri
dobili sparing partnerja za tekmo
valce, predvsem pa kupili znanje, 
ki ga bodo z veseljem prenašali na 
mlajše rodove judoistov iz 
Gorišnice. Odločili so se za magi
stra Sergeja Gajdajeva. Ta je bil 
uspešen tekmovalec ukrajinske re

prezentance ter član olimpijske 
ekipe v Adanti. Dokončal je ma
gisterij j uda na trni verzi v Kijevu, 
kjer tudi redno trenira. Obisk Ser
geja Gajdajeva pri operiranem 
Damjanu Petku smo izkoristili za 
kratek pogovor. 

# Kakšni so bili vaši vtisti, ko 
ste prvič trenirali z Damjanom? 

"Damjan je izkušen tekmovalec, 
vendar je takrat imel nekaj napak. 
V borbi je bil preveč statičen, zelo 
slaba je bila njegova borba v par

terju. Sicer pa je na velikih tekmo
vanjih vedno povedel v borbi, ka
sneje pa zelo težko pripeljal borbo 
uspešno do konca. Toda po spo
sobnostih, eksplozivnosti in talen
tu ni v ničemer zaostajal za naj
boljšimi tekmovalci. Po petnajstih 
dneh vsakodnevnih treningov in 
izpopolnjevanju, na katerih je bil 
zraven judoistov Gorišnice tudi 
ukrajinski reprezentant Dimitrij 
Stecenko, je bil viden napredek. 
Na vseh tekmovanjih, ki se jih je 
udeležil, je osvojil medalje. V klu

bu so bili zadovoljni, zato sem se 
odločil za nadaljnje sodelovanje in 
postavili smo si skupni cilj - sve
tovno prvenstvo v Parizu." 

# Kdaj ste se ponovno vrnili v 
Gorišnico? 

"Tukaj sem bil v mesecu juliju. 
Takoj sva pričela priprave ter se s 
treningi prilagodila programu 
Judo zveze Slovenije. Zelo inten
zivno sva vadila tri mesece po tri
krat na dan. Prisotni so bili tudi 
sparing partnerji iz tujine, zraven 

tega pa so na priprave pošiljali svo
je tekmovalce drugi klubi. Glede 
na Damjanovo za^anos t na tre
ningih, glede na njegovo psihofi
zično pripravljenost ter na koncu 
koncev glede tega, da kar dobro 
poznam nekaj njegovih nasprotni
kov, ki bi jih lahko dobil na sve
tovnem prvenstvu, sem bil pre
pričan o njegovi uvrstitvi od prve
ga do petega meseca. Zal pa se je 
vse spremenilo, saj je v zaključni 
fazi prišlo do poškodbe." 

O uspešnosti Damjanove sezone 
je kondicijski trener Miran Petek 
povedal: "V začetku tekmovalne 
sezone 1997, ki se je pričela s tek
mo svetovnega pokala v Baslu, je 
bil v zelo dobri formi. Na žalost se 
je v prvi polovici jantiarja na pri
pravah v Splitu poškodoval, kar 
mu je onemogočilo nastopanje na 
drugih turnirjih za svetovni pokal. 
Ponovno je pričel trenirati mesec 
dni pred državnim prvenstvom in 
ga gladko še petič osvojil. Bil pa je 
uspešen tudi v italijanskem Sassa-
riju in na koncu na mediteranskih 
igrah v Bariju." 

0 Pojavile so se govorice, da 
naj bi Damjan imel ugoden žreb 
na sredozemskih igrah? 

"Do finala na sredozemskih 
igrah je prišel z gladkimi zmagami 
tako rekoč v prvih minutah borbe 
proti reprezentantoma Cipra in 
Španije. V finalu ga je premagal 
Italijan Luidi. S tekmovalcem, ki 
je osvojil bronasto medaljo, 
večkratnim prvakom Jugoslavije 
Pantičem, je doživel poraz na sve
tovnem pokalu v Rimu, nato pa sta 
sledili dve zmagi nad tem nasprot
nikom na SP v Munchnu in EP na 
Nizozemskem. Zraven tega je bil 
Pantič še svetovni študentski 
prvak v absolutni kategoriji, tretji 
na letošnjem EP, na katerem 
Damjan zaradi poškodbe ni mogel 
nastopiti. Z drugim bronastim na 
mediteranskih igrah, Francozom 
Trenojem, pa je Damjan imel ize
načeni borbi, in sicer zmago v 
Rimu in poraz v Parizu. Na 
splošno pa lahko Damjanovo tek
movalno sezono ocenimo za 
uspešno, lahko pa bi bila še 
uspešnejša, če mu poškodba ne bi 
prekrižala načrtov." 

D.K. 

D a m j a n P e t e k ( levo) In S e r g e j G a j d a j e v . i Foto: L a u r a 

STRELSTVO / DRUGI TURNIR SAMOSTOJNOSTI 

MOff OOl|SCi S^mO€ 

Strelska družina Ptuj Je v počastitev dneva samostojnosti organi
zirala v soboto in nedeljo veliko strelsko tekmovanje s stand
ardnim zračnim orožjem - II. turnir samostojnosti. Pokroviteljica 
turnirja je bila Mestna občina Ptuj, generalni sponzor pa Nova 
Ljubljanska banka - podružnica Ptuj. 

V soboto je bilo tekmovanje z 
zračno pištolo. V konkurenci tri
najst ekip so zmagali strelci Ptuja s 
1674 kroga, drugi so bili SD 
Dušan Poženel Rečica 1660, tretji 
SD Moriš 1656 kr., četrti I. pohor
ski bataljon Ruše 1636 kr., peta SD 
Petlja Ptuj 1628 kr., šesti SD Celje 
1626, sedmi Kruno Brežice 1595. 
SD Petovia avto je bila deveta, SD 
Halo Cirkulane deseta in SD Dor
nava enajsta. Zmagovalna ekipa 
Ptuja je nastopila v sestavi Majda 
Raušl, Franc Bedrač in Janez 
Štuhec. 

V posamezni konktirenci je zma
gal domačin Janez Štuhec s 570 
kr. pred Robertom Krajncem iz 

Olimpije 568, tretji je bil Peter 
Tkalec (Rečica) 567, 4. Franc Be
drač, SD Ptuj, 564,5. Cvetko Lju
bic (Slovenske Konjice) 564 kr. 

Najboljša članica je bila 
Ptujčanka Majda Raušl 540 kr., 
najboljša mladinka Alenka Pe-
teršič iz Dornave, najboljša mla
dinca sta bila Sašo Porok iz Ruš in 
Matija Potočnik iz Ptuja 551 kr. 

Po pričakovanju je v streljanju s 
standardno zaračno puško slavila s 
578 krogi Natalija Prednik iz Ruš, 
ki je bila zmagovalka tudi na 
prvem turnirju. Drugi je bil Stan
ko Podlesnik iz Ruš, 576 kr., tretji 
Igor Želj iz Celja, 572, četrti Vili 
Ravnikar (Kovinar Štore) 572 kr.. 

peti Jože Jeram iz Celja 570. 
Ekipno je slavila ekipa Ruš, lan

skoletni zmagovalec turnirja, s 
1729 kr. pred ekipo Celja, 1710 kr., 
tretji so bili odlični Ormožani SD 
Tovarna sladkorja Ormož 1664, 
četrti SD Franc Lešnik Vik Ho-
tinja vas 1566, peti pa SD Ruše II 
1544 kr. 

Najboljše tri ekipe in posamezni
ki so prejeli pokale organizatorja 
in prodajalne Belvi Ptuj, prvih šest 
pa praktična darila. Na turnirju je 
nastopilo 76 tekmovalcev in tek
movalk iz 18 strelskih družin. Naj
boljši rezultat je nastrelil gost tek
movanja, absolutni svetovni re
korder Srečko Majcenovič s 594 
krogi. Organizacija tekmovanje je 
bila odlična. Sodnik turnirja je bil 
državni sodnik Konrad Kramber-
ger. 

SI 

PLAVANJE 

Srebro na 
sprinterskem 
prvenstvu 

v kranjskem bazenu je bilo v soboto in nedeljo, 
20. in 21. decembra, sprintarsko prvenstvo Slove
nije v plavanju. Nastopilo je 450 plavalcev iz 15 
slovenskih klubov. Na startu so bili tudi člani re
prezentance, ki se bodo naslednji mesec udeležili 
svetovnega prvenstva v avstralskem Perthu. Za
radi tako velike konkurence, je bilo doseženih 11 
državnih rekordov. 

Ptujski plavalci so se prvenstva udeležili s 13-
člansko ekipo. Tekmovali so v vseh 50-metrskih 
disciplinah (prosto, prsno, hrbtno in delfin), 100 
m mešano, v štafetah 4 x 50 m prosto in 4 x 50 m 
mešano. 

Matevž Božičke se je prvi dan uvrstil v finale 
50 m prosto s časom 26,26. V popoldanskem fina
lu je med kadeti osvojil 7. mesto, med svojimi let
niki pa je bil celo tretji. Tudi Uroš Gojkovič je v 
disciplini 50 m delfin plaval več kot odlično in 
bil s časom 31,57 deveti. Najboljši plavalec 
hrbtnega sloga je bil Bemi Pihler, ki je plaval 
34,38 in bil s tem rezultatom deseti. Istega dne se 
je tudi Bojana Kološič kar trikrat uvrstila v fina
le. Najboljšo uvrstitev je dosegla v disciplini 50 m 
delfin, kjer je s časom 31,67 osvojila srebrno ko
lajno. 

Tako se je sezona 1997 končala zelo uspešno, saj 
je bilo v tem letu osvojenih največ kolajn na 
državnih prvenstvih v vsej zgodovini ptujskega 
plavanja. 

Franjo Rozman 

MALI NOGOMET 

MNZ PTUJ -1. UGA 
Rezultati 3. kroga: Avtoličarstvo KAC - Vitomarci 

Petlja 3:5, Krona Zagi - Butik Ivana 10:6, Gostiče 
Tone - ŠD Majšperk 5:5, ŠD Podlehnik - Yurteam 
Juršinci 4:4. 
1. VITOMARCI PETLJA 3 3 0 0 22:10 9 
2. ŠD MAJŠPERK 3 2 1 0 17:14 7 
3. KRONA ZAGI 3 2 0 1 21:15 6 
4. GOSTIŠČE TONE 3 1 1 1 14:11 4 
5. YUR TEAM - JURŠINCI 3 1 1 1 11:13 4 
6. BUTIK IVANA 3 1 0 2 16:23 3 
7. ŠD PODLEHNIK 3 0 1 2 10:16 1 
8. AVTOLIČARSTVO KAC 3 0 0 3 9:16 O 

MNZ PTUJ - U. UGA 
Rezultati 3. kroga: Sestrže - Telekom Maribor 7:3, 

Cirkulane - Lipa Vitomarci 2:6, Zg. Pristava - Rajh 
Draženci 3:4, Bar Emeršič - Zavod 93 6:3, Dolane -
GastroŽetale4:2. 
1. DOLANE 3 3 0 0 17:5 9 
2. LIPA VITOMARCI 3 3 0 0 11:3 9 
3. RAJH DRAŽENCI 3 2 1 0 8:6 7 
4. ZG. PRISTAVA 3 2 0 1 19:13 6 
5. SESTRŽE 3 1 1 1 9:6 4 
6. BAR EMERŠIČ 3 1 0 2 10:10 3 
7.GASTR0 3 1 0 2 12:13 3 
8. ZAVOD 93 3 1 0 2 8:15 3 
9. ŠD CIRKULANE 3 0 0 3 4:11 O 
10. TELEKOM MARIBOR 3 0 0 3 6:18 O 

S.M. 

PLANINSKI KOTIČEK 

Ocf Rogle do Osunkurite 
Ptujski planinci vas tudi v prihodnjem letu va

bimo na številne izlete in pohode, ki nam skupaj 
popestrijo dolinski vsakdan, hkrati pa si nabira
mo potrebno kondicijo in s tem utrjujemo svoje 
zdravje. Zaradi pogostega zadrževanja v zaprtih 
prostorih preko zimskih mesecev je gibanje na 
svežem zraku ob sončnih žarkih, ki so v gorah 
zelo prijetni tudi pozimi, nadvse pomembno za 
naše počutje. 

Tako vas v sklopu zimskih jX)hodov vabimo v so
boto, 10. januarja, na tradicionalni pohod od Rogle 
do Osankarice. Udeleženci pohoda se zberemo ob 
6.30 uri na a\tobusni postaji Ptuj, od koder se 
bomo popeljali do koče na Pesku, kjer je pričetek 
potepanja po pohorskih gozdovih. Pot nas bo vodi
la mimo Treh žebljev, kjer je leta 1942 padel zna
meniti Pohorski bataljon. Prvi del poti bomo zakl
jučili v planinskem domu na Osaiikarici ter se po 
daljšem počitku z malico spustili v vas Kot, kjer 
nas bo počakal avtobus. Mimo pohorske vasi Ke-
belj se bomo odpeljali v Zreče, kjer bo zaključek to

krat že 20. pohoda Rogla - Osankarica. Ob tej pri
ložnosti bodo domači planinci iz Zreč podelili po
sebna priznanja in nagrade, za dobro voljo in ple
sne takte pa bo poskrbel ansambel Zreških 6. V 
Ptuj se bomo vrnili do 21.30 ure! Poleg planincev 
pohodnikov vabimo tudi letos na pohod planince 
smučarje (tekaške ali turne smuči), ki se bomo po
dali na nezahtevno smučino brez večjih strmin 
vzporedno s pohodniki ter uživali v vijuganju po 
pohorskih fratah. 

Oprema planinska za zimske razmere (primerna 
obutev, topla obleka, gamaše). Hrana iz nahrbtni
ka, v planinski koči in na zaključku pohoda v 
Zrečah. Cena izleta, ki vključuje prevoz s posebnim 
avtobusom, organizacijo in vodenje, znaša za člane 
PD 1.200 tolarjev (velja lanska članarina), mlade 
planince 1.150 tolarjev ter nečlane PD 1.800 tolar
jev. Prijave z vplačili sprejemamo do torka, 6. janu
arja, v pisarni PD Ptuj, Prešernova 27. Vodila bova 
Uroš Vidovič in Tone Purg s sovodniki. 

U.V. 

SAH 
Božiini šahovski 
turnir v SpuUji 

šahovska sekcija je že četrtič 
priredila nagradni božični hitro-
potezni šahovski turnir. Ude
ležilo se ga je 21 igralcev iz Ptuja 
in okolice, ki so odigrali devet 
krogov s tempom igre 10 minut 
za partijo. Na ttimirju je brez po
raza zmagal Janko Bohak s 7,5 
točke. Sledili so: Škarja 7 točk, 
Žlender 6,5 točke, Čič 6 točk, M. 
Majcenovič 5,5 točke ter Napast, 
Lazar, Z. Roškar, Orešek, D. 
Majcenovič, Krajnc in D. Ličina 

pod 5 točk. Robnik 4,5 točke itd. 

Hitropotezno 
prvenstvo ŠS Spuhlja 

Hitropotezno prvenstvo Šahov
ske sekcije Sptihlja je potekalo od 
marca do decembra. Odigrano je 
bilo sedem turnirjev, na katerih 
je sodelovalo povprečno okoli de
set udeležencev. Na osnovi po
sebnega točkovnega sistema je 
postal skupni zmagovalec Bran
ko Orešek s 136 točkami, drugo 
mesto je zasedel Franjo Lazar z 
81,5 točke in u-etje Karel Robt-
nik s 79,5 točke. Sledijo B. Vido
vič 61,5 točke, Pičerko 61 točk. 

Toplak 56,5 točke, Kuhar 53,5 
točke itd. 

Novoletni turnir ŠD 
Ptuj 

Tradicionalni novoletni hitro-
potezni šahovski turnir Šahov
skega društva Ptuj bo v petek, 2. 
januarja 1998, ob 9. uri v 
društvenih prostorih v Dravski 
ul. 18. Ob koncu ttunirja bodo 
razglašeni končni rezultati tek
movanja za hitropotezno 
prvenstvo Ptuja za leto 1997. 
Člani društva in drugi ljubitelji 
šahovske igre - vabljeni! 

Janko Bohak 





Info - glasbene novice! 
Info - kviz 

( i ohuu scstc. kdo jc na sliki, 
i / i c / i t c glasovnico. vpi.Šilc odgo-

lil î c \ : u n bo Mcča naklonje-
11:! v a m hoJo v proJaiaim Tchiii-

nioiic Merkurja Ptuj podarili 
' cenko. 

I )a so bile prccistirinajslimi (.Incvi 
na lolograliji Vesele Štajerke, je 
ugotovila I)eni.s Čuček, Sp. 
Voličina 81, 2232 Voli f ina. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje 

vpiašitnjc pošljite (aH prinesite) 
na: Uredniško Tednika, p.p. 
95, 2250 Ptuj. Rok: četrtek, 8. 
ianuaria. 

fieševafec: 
Nasl€3v: 
Ime pevca: 

Priprave na najdaljšo noč so ver
je tno v teku in žel im vam, da 
preživite nepozaben večer. Teden 
za tednom sem v INFO - glasbenih 
novicah obveščal o novih skladbah, 
in če imate kakšno kritiko, pohva
lo, informacijo, jo, prosim, pošljite 
na naslov: Radio - Tednik P tu j , 
Raičeva 6, Ptu j . V letu 1998 pa 
vam želim čim več glasbenih užit
kov. 

TOP 100 ALBUMOV ZA 
LETO 1997 
I L E T S T A L K A B O U T LOVE 

- Celine Dion 
2. BRIDGES TO BABVLON 

- Rolling Stones 
3. GREATEST HITS - Eternal 
4. DIANA: TRIBUTE - Various Artists 
5. URBAN HYMES-The Verve 
6. THE BIG PICTURE - Elton John 
7. BE HERE NOW - Oasis 
8. SPICEVVORLD - Spice Giris 
9. BUHERFLV - Mariah Carey 
10. P0P-U2 
11.BACKSTREETS BACK 

- Backstreet Boys 
12. ULTRA - Depeche Mode 
13. EVOLUTION - Boyz II Men 
14. WHITE ON BLONDE-Texas 
15. LISA STANSFIELD 

- Lisa Stansfield 
16. UNPLUGGED - Bryan Adams 
17. EROS-Eros Ramazzotti 
18. POSTCARDS FROM HEAVEN 

- Lighthouse Family 
19.PAINTTHE SKYWITH STARŠ 

- Enya 
20. THE DANCE - Fleetvvood Mac 
21.THEVELVETR0PE 

- Janet Jackson 
22. SHELTER - Brand New Heavies 
23. THEFATOFTHE LAND 

- The Prodigy 
24. MIDDLE OF NOVVHERE - Hanson 
25. NOWAYOUT 

-Puff Daddy&The Family 
26. FRESCO - M-People 
27. ACROSS FROM MIDNIGHT 

- Joe Cocker 
28. DESTINATION ANYWHERE 

- Jon Bon Jovi 
29. GALORE-THE SINGLES 1987-
1997-The Cure 
30. RE-LOAD - Metallica 
31. OPEN ROAD - Gary Barlovv 
32. HIGHER GROUND 

- Barbra Streisand 
33. GREATEST HITS-Wham 
34. SEVENS - Garth Brooks 
35. GROWIN' UP - Kelly Family 
36. SAVAGE GARDEN 

- Savage Garden 
37. NINE LIVES - Aerosmith 
38. SOUL FOOD - Soundtrack 
39. STILLWATER-Bee Gees 
40. YOU LIGHT UP MY LIFE 

- Leann Rimes 
41.BLURRINGTHE EDGES 

- Meredith Brooks 
42. THE FLAMING PIE 

- Paul McCartney 
43. AOUARIUM - Aqua 
44.ALLTHATMATTERS 

- Michael Bolton 
45. EV 3 - En Vogue 
46. OK COMPUTER - Radiohead 
47.10-WetWetWet 
48. CALLING ALL STATIONS 

- Genesis 
49.KLAPPE DIE2te-TicTac Toe 

50. LIFE THROUGH A LENS 
- Robbie VVilliams 

51. GREATEST HITS VOLUME lil. (3) 
- Billy Joel 

52. TUBTHUMPER - Chumbavvamba 
53.KENNYG. GREATEST HITS 

- Kenny G. 
54. OUEEN ROCKS - Gueen 
55. BLUR - Blur 
56. THE BESTOF SINEAD 0'CONOR 

- Sinead 0'Connor 
57. MARCHIN' ALREADV 

- Ocean Colour Scene 
58. THE BESTOF STING&THE 

POLICE-Sting& The Police 
59. THE NAIL FILE - Jimmy Nail 
60. ELEGANTLYWASTED-lnxs 
61.MYSOUL-Coolio 
62. THE BESTOF BOBDVLAN 

- Bob Dylan 
63. BEFORE THE RAIN - Eternal 
64. MUCH LOVE - Shola Ama 
65. LIFE A F E R DEATH 

- Notorious B.I.G. 
66. THE BBC SESSIONS 

- Led Zeppelin 
67.THEJ0URNEY-911 
68. LENNON LEGEND - John Lennon 
69. COWBOY-Erosure 
70. MY WAY - THE BEST OF FRANK 

SINATRA - Frank Sinatra 
71. BATMAN & ROBIN - Soundtrack 
72. SHARE MY WORLD - Mary J.Blige 
73. LIKEYOU DO-Lighting Seeds 
74.THEART OFWAR 

- Bone Thung - n - Hannony 
75. WOMAN IN ME - Louise 
76. DRU HILL - Dru Hill 
77. YOURSELF OR SOMEONE LIKE 

YOU - MatchbOK 20 
78. BLOOD ON THE DANCEFLOOR 

- Michael Jackson 
79. MONEYTALKS-Soundtrack 
80. TALK ON CORNERS - The Corrs 
81. THE BESTTHATICOULD DO 

- John Mellancamp 
82. HEAVY SOUL - Paul VVeller 
83. BIG VVILLIE SWLE - Will Smith 
84. TIME - Peter Andre 
85. LOVE AMONG THE RUINS 

-10.000 Maniacs 
86. EARTHLING - David Bowie 
87. PHENOMENON - LL Cool J . 
88. ALL SAINTS - ALL Saints 
89. MEDAZZALAND - Duran Duran 
90. LOVE IS FOR EVER - Billy Ocean 
91.FIRECRACKER-Lisa Loeb 
92. BRAND NEW-SaltnPepa 
93. BEHINDTHEEYES-AmyGrant 
94. FEEL - Raachford 
95. DIG YOUR OWN HOLE 

- Chemical Brothers 
96. N'SYNC - N'Sync 
97. R U STILL DOWN - 2 Pac 
98. GUNS IN THE GHEHO - UB40 
99. LIFTOFTHE MIDDLE 

- Natalie Imbruglia 
100. HOMOGENIC - Bjork 
Lestvica TOP 100 albumov je sestavl
jena za obdobje od 1.1. do 
31.12.1997. 

David Breznik 

LUJZEK 
Dober den vsaki den! Zodjič v to

tem leti. Kaj si četno, minulo je, tak 
kak bomo minuli vsi, ki toto puklas-
to žemljico kločimo. Zdaj mi njo, 
potli pa bo una nas doj tiščala. Z 
Mico sma kar lepo božične proznike 
proslavila. Malo se bojimo tistega 
pregovora, ki provi: "Zeleni božič -
bela velika noč." Saj bo zima že še 
svojo naredila, vseeno pa je malo 
čudno, če sta božič in novo leto brez 
snega. Čudno je tudi, če k pulnočnici 
greš po blati namesto po snegi. Pa 
kaj si čemo, tak so pač odločili tan 
gori na nebeški vremenski upravi. 

Z Mico sma bla na Ptuji na Or
fejčkovi paradi. Prav lepo in luštno 
je bilo. Se gnes mi polke in valčki po 
glovi skočejo. Prejšnji tjeden sma 
tudi koline mela. Pokojni pujček je 
pač daruval svojo živleje za našo boj 
mastno in meseno bodočnost. Malo 
sma žalostna in prijatele povobila in 

naredli smo si veseli večer. Ženske so 
se boj v kuhinji smukale, moški pa 
smo klobose in kašnice naredili in 
meso za tunko pripravili. Jaz sen že 
predlaga, da bi me te, gdo bom dihati 
pozoba, namesto v trugo rajši v tun
ko djali in doj zakopali. 

Pred nami je Silvestrov večer in 
novo leto. Tudi na našem Suhem 
bregi si bomo naredli silvestrovoje v 
gasilskem dumi Muzikante smo že 
nafehtali, jesti in pijačo pa si bo vsa
ki prinesa kre sebe. Vse bomo zložili 
na mize in vsi fkuper jeli, pili in se 
veselili. Pa ne pozabite, da more biti 
na novega leta den na domači mizi 
svinjsko in ne kurečjo mesa. Ta pa 
zato, ker svija tišči s svojim rilcom 
gospodarstvo naprej, kure pa ga z 
nogami brca nazaj. Takšno je pravi
lo, vi pa naredite, kak vam paše, in 
vam seveda želim dober tek, ki ma 
ga tudi zajec v breg. Pa vete, zakaj 
se divji zovec boj boji belega kak pa 
rjavega psa? Zato ker si misli, da je 
suknjo doj sleka in samo v srajci leti 
za njim, da bi bija boj hiter. 

V novem leti vam želim vse tisto, 
kar sen vam že prejšnji tjeden napi
sa, najboj pa seveda zdravje, mir in 
medsebojno spoštovanje. Se enkrat -
mej te se lepa v leti, ki je pred nami. 

To in še marsikaj drugega vam želi 
LUJZEK 

Mladi dopisniki OTROŠKI PARLAMENT 
Na otroškem parlamentu, ki je 

zasedal 20. novembra v Ptuju, 
smo se predstavniki raznih šol 
ptujskega okoliša pogovarjali o 
o d n o s i h med v r s t n i k i , ki so v 
zadnjem času vse manj dobri. Te 
naše skupne ugotovitve in sta
lišča smo želeli predstaviti na 8. 
n a c i o n a l n e m o t roškem parla
m e n t u , ki je bil 1. decembra v 
Ljubljani. 

Naj nekaj ugotovitev naštejem: 
dobri odnosi med vrstniki in nas
ploh med ljudmi vključujejo lju
bezen, zaupanje, pri jatel js tvo, 
strpnost, pomoč itd. Če tega ni, so 
odnosi slabi. Slabi odnosi pa ima-
jo l ahko nepr i j e tne posledice, 
zato se moramo vsi izogibati na
silju, sovraštvu, uživanju alkoho
la, drog ... Nasilnežu, ki je prav 
tako potreben pomoči kot tisti, ki 
je žrtev, moramo pomagati, se z 
njim pogovarjati in ga odvrnit i 
od novega nasilja. Na šolah bi 
bilo potrebno ustvariti pogoje za 

druženje vrs tn ikov in nj ihovo 
energijo usmeriti v razne športne 
dejavnosti, zanimive krožke, mla
dinske delavnice, plese itd. Skrat
ka odvrniti mlade od slabih na
vad. 

Vse to in še več sem želel pove
dati na parlamentu v Ljubljani, 
pa žal kljub prizadevanju nisem 
uspel ne jaz ne mnogi vrstniki, ki 
so prišli iz raznih krajev Sloveni
je, saj so si odrasli privoščili več 
kot u ro dolg pozdravn i uvod. 
Na to je b i lo nekaj malega 
možnosti pri govorniškem odru, 
nato je prišel "leteči mikrofon" in 
že je bilo vsega konec. 

Pri odhodu iz hiše parlamenta 
je bilo na obrazih mnogih opaziti 
razočaranje, saj tako kot jaz tudi 
oni niso imeli možnosti povedati 
misli in idej, ki so jih prinesli s 

seboj. 
Matej Serdinšek, 
OŠ Hajdina 

Z MIKLAVŽEM NA 
MUZEJSKEM VLAKU 

3. decembra za nas ni b i l 
običajen šolski dan. Peljali smo 
se z muzejskim vlakom v Ruše. 
Zjutraj smo počakali pred šolo. 
Pridružil i sta se nam novinarki 
Radio-Tednika Marija Slodnjak 
in Tatjana Mohorko. Skupaj smo 
pričakali avtobus. V avtobusu so 
že bili gojenci Zavoda dr. Marija
na Borštnarja iz Dornave. Odpel
jali smo se v Maribor. Na želez
niški postaji nas je pričakal mu
zejski vlak. Tud i sprevodnik je 
bi l opravl jen v oblači lo iz 
prejšnjih časov. Vagoni vlaka so 
bili zelo lepi. Vlak je vlekla parna 

lokomotiva. Odpeljali smo se v 
Ruše. Na vlaku smo se zahvali, 
veselili in tudi slikali. Ob vrnitvi 
iz Ruš proti Mariboru nas je na 
vlaku obiskal Miklavž. Vsakega 
udeleženca je odbari l . Bili smo 
veseli . Na postajo v M a r i b o r u 
smo iz vlaka izstopili. Pred vla
kom je nastala še ena skupna fo
tografija. Ob 12. uri smo se vrnili 
na Ptuj. Lepo je bilo. Hvala Ra-
dio-Tedniku Ptuj, ki nam je omo
gočil to miklavževanje. 

Učenci, 8.a in b 
OŠ dr. Ljudevita Pivka 

BOŽIČEK 
Božiček možiček, 
oj, dobri striček, 
le kam hitiš? 
Tja v daljne dobrave, 
tja v daljne višave? 
Le kam, le kam 
ve samo Božiček, 
stari zavaljani možiček. 
Petra Oblak, 
OŠ Olge Meglic 







ORMOŽ / SMETIŠČE ZAPRTO DO LETA 2000 

K c n i f s smeimi? 
Javnost j e bi la pred kratkim seznanjena z javnim protes
tom sveta krajevne skupnos t i Ormož in njegovega 
predsednika Alojza S o k a , ki j e protest iral zaradi neureje
nega od laga l i šča odpadkov na Dobravi . V protestu opisuje
j o razmere na od laga l i šču , ki deluje na črno, in pozivajo k 
čimprejšnj i ureditvi razmer; še posebej vidijo za to pokl i 
c a n e g a župana . Zato s m o povprašal i Vilija Trofenika, kaj 
m e n i o oč i tk ih in ali j e skoraj pričakovati rešitev težav z 
od laganjem odpadkov v O r m o ž u . 

"Problem deponije je težak, 
vendar je po nepotrebnem dra
matiziran in spolitiziran. Upo
rabljen je v politične namene, 
ker se bližajo volitve. To črno 
odlagališče je na Dobravi že 20 
let in še nikoli ni bilo v tako 
dobrem stanju, kot je sedaj. 

Včasih so na njeip kurili indust
rijske odpadke." Župan je opozo
ril na problem, povezan z 
odločanjem o smetišču: vsi poli
tiki se te tematike branijo, saj si 
z njo ne pridobijo naklonjenosti 
volivcev. Zato velja: ne smeti na 
mojem dvorišču in ne odločanja 

o smetišču v mojem mandatu. 
Najprej pa se bo treba ukvarja

ti s starim odlagališčem, ki mora 
biti sanirano in zaprto do leta 
2000. Rok za izdelavo sana
cijskega načrta je konec januarja 
prihodnje leto, potrebna doku
mentacija stane 5 milijonov to
larjev, sama sanacija pa po 
mnenju župana od 25 do 30 mili
jonov. Plačali bodo občani 
občine Ormož, saj za smeti plača 
tisti, ki jih naredi. "Po velikih 
odporih nam je uspelo uveljaviti 
ekološko takso za smeti, ki 
plansko znaša 11,5 milijona to
larjev. Za sanacijo bomo porabili 
tri letne dohodke te takse. Dru

gih sredstev ni , razen poskusa, 
dobiti kakšna sredstva z mi
nistrstva za okolje in prostor. 
Vendar je v Sloveniji 50 takšnih 
smetišč, ki jih je treba sanirati, 
zato nimamo kaj čakati," je po
jasnil Vili Trofenik. 

Priprave že tečejo, smetišče si 
je ogledal tudi državni sekretar 
Slokar. V začetku gradbene sezo
ne bo najbrž izdana tudi odločba 
za sanacijo, projekt pa pripravlja 
domače podjetje Limnos. 
Dobravsko smetišče bo v končni 
fazi sanacije pogozdeno in bo 
imelo lastno rastlinsko čistilno 
napravo za izcedne vode. Župan 
pa opozarja, da smetišče ni le tis
to, kar danes vidimo, ampak 
tudi levo in desno so pod njiva
mi zasute smeti. "Stanovalci 
obeh bližnjih zgradb so zelo 
razumevajoče sprejeli problem. 
Bil pa je dramatiziran od 
bistveno bolj oddaljenih stano
valcev na Dobravi, katerim 
plačuje občina stroške zbiranja 
odpadkov." Županu se zdi po
memben tudi podatek, da je v 
občini Ormož, na podeželju, v 
organizirano zbiranje odpadkov 
zajetih čez 5000 družin. 

Doslej občinski svet in prej 
njemu podobni organi menda 
niso imeli dovolj poguma za 
določitev lokacije novega centra 
za ravnanje z odpadki in s tem za 
začetek resnih postopkov, čeprav 
so tri možne lokacije že 
določene. Težava je tudi v tem, 
da ni kritične mase za ekonoms
ko upravičeno odlagališče. Odla

gališče zadovolji potrebe okrog 
100.000 ljudi, spodnja meja je 
50.000, zato si prizadevajo za re
gijsko odlagališče skupaj s Ptu
jem in Ljutomerom ter nekateri
mi manjšimi občinami. O časov
nih rokih za določitev bodočega 
odlagališča pravi župan takole: 
"Takoj ko bomo dobili potrdilo z 
vlade o spremembah prostorske
ga plana, bomo razgrnili, kar so 
urbanisti že pripravili - ureditve
ni načrt za glinokop v treh vari
antah. Ena od variant predvide
va tudi center za ravnanje z 
odpadki, ki si ga je ogledal 
predstavnik ministrstva za okol
je in prostor in trdi, da je glino
kop ena izmed dveh idealnih lo
kacij v Sloveniji. Želim poudari
ti, da ne gre zamenjevati odlaga
lišča odpadkov s centrom za 
ravnanje z odpadki. Pri centru 
za ravnanje z odpadki gre za sor-
tirnico, v kateri se bodo zbirali 
komunalni odpadki. Tisti del 
smeti, ki bo predviden za sežig, 
bo transportiran v predvideno 
sežigalnico v Kidričevo, drugi 
del v kompostarno, ki je lahko 
tudi v Ormožu, tretji del za re-
ciklažo, ki gotovo ne bo pri nas. 
Ostane le še majhen del 
odpadkov za odlaganje, ki je lah
ko v neposredni bližini centra ali 
kje drugje. Predlogi rešitev bodo 
razgrnjeni v januarju in takrat se 
bodo začela pogajanja in pripra
ve. Na starem odlagališču ni več 
kam odlagati, treba je najti nove 
rešitve." 

vki 

K u p č e k s p o t i k e , s n o v z a p r o t e s t e in r e s e n p r o b l e m 
v s e h o b č a n o v 

PTUJ^ TURNIŠČE / AVTOBUSNA POSTAJALIŠČA ZNOVA TARČE 

Nenaumliiva obiestnost 

T o k r a t s o bi la n a p o t i p o s t a j a l i š č a n a T u r n i š č a h (kar d v e ) In z n o v a v R a l č e v i ul i 
c i v P tu ju . V č a s i h s m o rekl i : N a j s e m u r o k a p o s u š i ... P a b o o č i t n o m o r a l a n e 
k o m u k a r o d p a s t f . F o t o : F r a n c V ind iš 

RODILE SO - ČESTITA-
MO: Olga Kelenc, Stojnci 
56, Markovci - Lucijo; Si
mona Kumer, Strmec 11, 
Velika Nedelja - deklico; 
Helena Cigula, Domava 
37/a, Dornava - deklico; Si
mona Kozoderc, Lancova 
vas 86, Videm - Katjo; Ma
rija Metličar, Zg. Hajdina 
86/a, Ptuj - Danijela; Ksenja 
Šafranko, Strelci 4/a, Mar
kovci - Nino; Mateja Pipuš, 
Gočova 38, Sv. Trojica -
Klaro; Cvetka Ivanuša, 
H u m 38, Ormož - Primoža; 
Mojca Kosi, Lunovec 14, 
Velika Nedelja - Miha; Si
mona Zadravec, Trstenjako-
va 16, Ptuj - Leo; Zdenka 
Lozinšek, Lovrenc 80, 
Lovrenc - Jana; Viktorija 
Gašparič, Sodinci 18, Velika 
Nedelja - Uroša; Stanka Ko
ciper, Sardinje 11, Velika 
Nedelja - deklico. 
POROKE: Stanislav Satler, 
Zagrebška c. 121, Ptuj, in 
Suzana Horvat, Moškanjci 
61/a; Marko Hofler, Pupi-
nova ul.4, Maribor, in Kata
rina Feguš, Bolgarska ul. 
12, Maribor; Halid Derzič, 
Don j a Višča 64, in Vesna 
Emeršič, Svetinci 7/a. 
UMRLI SO: Sonja Els-
bacher, Volkmerjeva c. 10, 
P t u j , 1 9 1 0 - t 19. decem
bra 1997; Marjeta Mahorič, 
rojena A m u š , Gomilšakova 
ul. 10, Ptuj , 1907 - t 20. 
decembra 1997; Ivan 
Rozman, Pavlovci 14, 
1951 - t 19. decembra 1997; 
Margita Krušič, rojena Sič, 
Zagrebška c. 87, Ptuj , '-i' 

I 1923 - 1 19. decembra 1997. 

ČRNA KRONIKA 
CEZ PRAZNIK PRI 
NAS RAZMEROMA 
MIRNO 

Minuli teden, to je čez božične 
praznike in zadnji v ikend v tem 
letu, je bilo na območ ju države 
veliko prometnih nesreč, več tudi 
hudih, v katerih je izgubilo 
življenje sedem ljudi. Zanimivo je 
tudi, d a j e več povzročiteljev nes
reč pobegni lo. Na našem 
območ ju pa na srečo večjih pro
metnih nesreč ni bilo. 

NEPREVIDNO V 
PREDNOSTNO 
KRIŽIŠČE 

V soboto , 27. decembra, okol 
20. ure je po lokalni cesti skoz 
Lancovo vas, obč ina Videm pr 
Ptuju, vozil osebni avto 40-letn 
Iztok H. iz Maribora. V križišču : 
magistralno cesto se ni prepričal 
ali lahko to stori varno, zapeljal jf 
v križišče in trčil z osebnim avto 
mob i lom, ki ga je po magistralr 
cesti vozil turški državljan, 43-le1 
ni Yuksal T. V trčenju sta bila ran 
jena oba voznika, materialn; 
škoda na vozilih pa je tuc 
precejšnja. 

UKRADLI 
NABOŽNA KIPCA 

m 
V noči pred božičnimi praznil 

so neznanci v bližini hiše Dc 
kleče 22 (KS Ptujska Gora) 
razpela sneli in ukradli okoli 9 
cm visok leseni kipec Jezusa i 
okoli 40 cm visok kipec Marij( 
Oba kipca sta neprecenlj ive zgc 
dovinske vrednost i . 

VLOM V 
STANOVANJSKO 
HIŠO 

V noči na soboto, 27. decer 
bra, je neznanec, morda je im 
tudi pomočnike, vlomil v stan 
vanjsko hišo v Bukovcih, p 
mestna četrt Markovci . Ukradei 
je bila bančna knjižica, nekaj g 
tovine v domači in tuji valuti 1 
drugih drobnari j . Po oceni je 
lastnik oškodovan za ok 
400.000 tolarjev. 

POLICIJA O P O Z A R J A / O D 1. JANUARJA HOMOLOGIRANI VARNOSTNI TRIKOTNIKI I 

Kateri trikotnik je pravit 
S 1 . j anua r j em 1 9 9 8 začne ve l ja t i o d r e d b a o homologac i j i va rnos tn ih triicotniicov, ici je b i la o b 
jav l j ena v U r a d n e m listu Repub l i ke S loven i je št. 3 5 / 9 4 . 
O m e n j e n a odredba med drugim določa , da b o d o vsa mo - j 
torna in pr ik lopna vozi la po t em d a t u m u mora la obvezno] 
imet i varnostni tr ikotnik, ki b o imel na odsevni površ ini | 
v t i snjeno h o m o l o g a c i j s k o o z n a k o . Ta o z n a k a mora vsebo- i 
vati v krogu črko E in ob njej še števi lko dežele , v kateri j e | 
akredt i t iran laboratorij za h o m o l o g a c i j o po pravilnikul 
ECE 27 . Tako j e na primer za N e m č i j o o z n a k a E l , iM 
M a d ž a r s k o E7, za Slovenijo pa o z n a k a E26 itd. Homologa- ] 
c ijski znak pa vsebuje še črke in števi lke 27R-03 000X. 

Naj pri tem opozorimo, da 
morajo imeti vsi varnostni tri
kotniki v oznaki šteilki 03, ker v 
Republiki Sloveniji velja tretji 
amandma omenjenega pravilni
ka. 

Ustrezni varnostni trikotniki 
so po novem letu torej le tisti, ki 
bodo imeli oznako ECE R 27 03 
0000. Vsak tako homologiran 

varnostni trikotnik mora biti us
trezno označen na zaščitnem 
omotu ali embalaži in na samem 
varnostnem trikotniku. Na 
enem ali več mestih mora biti 
neizbrisno označena trgovska ali 
tovarniška oznaka izdelka ali ho-
mologacijska številka. Na var
nostnem trikotniku je ta oznaka 
lahko nameščena tudi na hrbtni 
strani. 

Levo Je d o s e d a n j i , po n o v e m letu n e v e l j a v e n var 
nos tn i t r ikotn ik , d e s n o p a novi h o m o l o g i r a n t r ikot 
nik z v s e m i u s t r e z n i m i o z n a k a m i n a e m b a l a ž i in tr i 
k o t n i k u . F o t o : M . O z m e c 

tr ikotniki, ki so označeni na tak 
način ustrezni in primerni za 
prodajo na območju Republike 
Slovenije, ne glede na to, v kateri 
državi je bila podeljena homolo-
gacija in kdo je proizvajalec. 

Načelnik inšpektorata Policije 
pri Upravi za notranje zadeve 
Maribor Mirko Ploj pri tem opo
zarja tudi na to, da so varnostni 
trikotniki, ki so bili homologira-
ni po pravilniku ECE 27 02, ne
ustrezni, saj je bil amandma 02 
sprejet že leta 1977 in je veljal do 

leta 1985, ko ga je nadomestil se
daj veljavni amandma 03, ki pos
tavlja strožje zahteve. 

Naj ob koncu zapišemo, da so 
novi homologirani trikotniki na 
voljo tudi v Ptuju, primerek na 
fotografiji pa smo izsledili na no
vem Petrolovem bencinskem 
servisu na Ormoški cesti. 

-OM 

Kulturni 
križem Icražem 
P O D L E H N I K • P iha ln i o r 

kes te r K u l t u r n e g a d r u š t v a 

P o d l e h n i k p r i r e ja v n e d e l j o 

o b 15. ur i v t a m k a j š n j e m 

d o m u k r a j a n o v b o ž i č n o -

n o v o l e t n i k o n c e r t . S o d e l u 

j e t u d i d o m a č i m e š a n i 

p e v s k i z b o r p o d v o d s t v o m 

Mar i j e F e g u š . 

K I N O P T U J • D o n e d e l j e 

si l a h k o o b 18. uri o g l e d a t e 

M o ž e v č r n e m , o b 2 0 . ur i 

p a D o n a g e g a . P r i h o d n j i 

t e d e n b o o b 18. in 2 0 . u r i 

n a s p o r e d u J a m e s B o n d v 
f i l m u J u t r i n i k o l i n e u m r e . 


